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روزنامه

یک روز وزرایش اعلام می کنند جبهه ای سیاسی به نام "یکتا" تشکیل داده اند، روزی دیگر، معاونانش راهی اوین 
می شوند و دیگر روز هم خودش اعلام می کند که شاکی است و می خواهد معاون اول رییس جمهور را به دادگاه 
بکشاند. »جنجال رسانه ای« تخصصی است که احمدی نژاد و جریانش خوب می دانند چطور از آن استفاده کنند. به 
ویژه حالا و در کمتر از شش ماه مانده به انتخابات مجلس، شواهد بیانگر آن است که عزم آنها برای بازگشت جزم است. 
حالا در شرایطی که برخی احمدي نژاد را تمام شده می دانند، برخی دیگر خطر بازگشت جریانش را جدی می دانند. 
از جمله صادق خرازی که چندی پیش گفته بود : "احمدي نژاد تمام شده و احیا نخواهد شد اما خطر احمدي نژادیسم 
و مصادیق آن هنوز نظام را تهدید مي کند". یا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت که در گفت وگو با خبرآنلاین 

پیش بینی کرده بود: "اطرافیان احمدی نژاد با نماد او به میدان نمی آیند. اما آنها سعی می کنند با نماد دیگری وارد 
شوند". از اردیبهشت ماه 90 و قهر یازده روزه احمدی نژاد، ریزش رای او در پایگاه اصولگرایی سرعت بیشتری گرفت و 
حامیان سرسخت او برای حفظ سبد رای احمدی نژاد کم کم شروع به فاصله گذاری میان خود و احمدی نژاد کردند. 
حالا در میان اصولگرایان سه جریان منسوب و برآمده از گفتمان سوم تیر یا همان گفتمان احمدی نژادی هستند: 
»جبهه پایداری«، »جبهه یکتا« و »جریان موسوم به انحرافی« که نزدیک ترین حلقه به احمدی نژاد هستند. در این 
میان دو جریان نخست با تاکید بر کنار گذاشتن احمدی نژاد و حفظ  شعارهای او؛ فعالیت های خود را پیش می برند. 

گروه سوم اما ترجیح می دهد فعالیت هایش را با چراغ خاموش پیش ببرد...

مانور رسانه ای شکایت؛ حربه تازه

احمدی نژادی ها برای مجلس چه برنامه ای دارند؟ 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم هشدار داد:

هیئات مذهبی مراقب رخنه دشمنان باشند

گزارشی از یکصد و سی و نهمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم:

سازمان قطار شهری 
زیر ذره بین شهرداری

بیم و امید 
موحدی کرمانی نسبت 
به وحدت اصولگرایان

ایجاد ردیف هزینه در  برای مجوز  لایحه شهرداری 
مشارکت  اوراق  فروش  بابت  قم  شهری  قطار  سازمان 
قطار شهری یکی از موضوعاتی بود که در جلسه قبل از 
ظهر یکشنبه شورای اسلامی شهر قم توسط نایب رئیس 

شورای شهر مطرح شد.
حسن بختیاری ضمن قرائت متن لایحه با اشاره به اینکه اوراق 
مشارکت قطار شهری قم به مبلغ ۳۳0 میلیارد تومان که از طریق 
مجوز بانک مرکزی در دو مرحله فروخته شده و مبلغ آن دریافت 
شده اظهار داشت: این اوراق توسط سندیکای تأمین سرمایه به 

فروش رسیده و تمام آن باید در مخارج مترو هزینه شود.
وی با اشاره به اینکه شهرداری در نظر دارد تمام حساب ها 
در زمینه مترو را تجمیع کند، گفت: طی این لایحه شهرداری 
مجوز افتتاح حسابی به این منظور را از شورا دریافت می کند. 
کمیسیون برنامه و بودجه با این موضوع موافقت کرده بود تا ۳۳0 
میلیارد تومان حاصل از فروش اوراق مشارکت به حساب سازمان 
قطار شهری برود. حمیدرضا بیطرفان، سرپرست معانت مالی 
اقتصادی شهرداری قم در پاسخ به یکی از اعضای شورای شهر 
که لزوم واریز پول به حساب سازمان قطار شهری را سئوال کرده 
بود، اظهار داشت: در این روش سازمان به عنوان عامل شهرداری 
عمل می کند و شهرداری نظارت خود را بر سازمان انجام می دهد. 
وی ادامه داد: مسئولیت قانونی این موضوع با ناشر اوراق مشارکت 
است که شهردای است اما این کار سرعت عمل را بیشتر می کند...

آیت ا... استادی:

مداح نباید از مسئولان 
تعریف یا بدگویی کند
نباید طوری رفتار شود که مردم برنامه دینی را از جناحی خاص بدانند

عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: در بسیاری برنامه های دینی مردم فکر می کنند هر برنامه مربوط به جناحی خاص 
است؛ باید برگزار کنندگان به گونه ای رفتار کنند که مردم آن برنامه را از خود بدانند.

آیت ا... رضا استادی قبل از ظهر یکشنبه در دیدار اعضای ستاد بزرگداشت دهه کرامت، با بیان این که خداوند از هر عبادتی هدفی دارد، 
اظهار داشت: هر کاری که انسان انجام می دهد با هدف و قصد خاصی است و لازم است پس از انجام آن بررسی کند که آیا به آن هدف نزدیک 

شده است یا خیر؟...

 امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 

بهره برداری از مذاکرات هسته ای 
برای تخریب دولت درست نیست

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: بهره 
برداری از موضوع مذاکرات برای کارکردهای حزبی، گروهی، 

جناحی و انتخاباتی یا تخریب دولت درست نیست.
احمد امیرآبادی فراهانی در نطق میان دستور روز یکشنبه مجلس 
شورای اسلامی افزود: فداکاری دانشمندان هسته ای و تلاش تیم 

مذاکره کننده و مقاومت و ایستادگی، وحدت و یکپارچگی ملت ایران 
بر مدار ولایت باعث این موفقیت بوده است. وی ادامه داد: مذاکرات 
هسته ای نرمش قهرمانانه این ملت برای دستیابی به اهداف کلان و 
بلندمدت کشور است و همان طور که رهبر معظم انقلاب فرمودند 

چه این متن تصویب شود و چه نشود...

2

2

بازار خودرو در سراشیبی قیمت  

براي اولین بار در کشور صورت می گیرد:

اجراي طرح گردشگري با شتر در منطقه مسیله
2
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سرمقاله:  محمد تقی فاضل میبدی

دلواپس باید دلسوز باشد، آنان 
که امروز نگرانند، دیروز احساس 
وگرنه  داشتند،  کاذب  آرامش 
دلواپس دلسوز باید در سال های 
گذشته این نگرانی ها را ظهور و 
بروز می داد که در تولید و اقتصاد 
و مفاسد اقتصادی به کدام سمت 

می رفتیم؟!  ...

زمان همدلی است
 نه دلواپسی
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مرتضوی به حبس و رد مال 
محکوم شد
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در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتي شهرداري قم و از طریق مناقصه 
عمومی نسبت به تامین نیروي انساني مورد نیاز خود تا سقف 70 نفر از 
طریق شرکت هاي واجد صلاحیت لازم با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید . 

مبلغ برآورد : 2۳,9۳0,7۳8,428 ریال 
 مدت انجام کار : 12 ماه 

صلاحیت لازم : اشخاص حقوقي داراي تجربه و سوابق مورد تایید کارفرما
مبلغ تضمین شرکت درمناقصه: 1,196,5۳6,921 ریال به صورت ضمانت نامه 
بانکی ، مطالبات تایید شده ، اوراق مشارکت و یا واریز وجه نقد به  شماره حساب 

سپرده1006220228  بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران شهرداري قم. 
نحوه پرداخت : نقد 

مدت و محل خرید  اسناد: دوشنبه 94/5/26 لغایت پنج شنبه 94/6/5 ، امور 
پیمان ها.

مدت و محل تحویل اسناد : دوشنبه 94/5/26 لغایت شنبه مورخ 94/6/7  
ساعت 14 ، دبیرخانه سازمان .

زمان بازگشایي : یکشنبه مورخ 94/6/8 ساعت 10 ، سالن جلسات سازمان عمران 
و نوسازي .

هزینه خرید اسناد: مبلغ 2,000,000ریال به شماره حساب 1006220228 
نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران شهرداري قم. هزینه درج آگهي ها در 
روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان عمران و نوسازي در رد یا قبول 

کلیه پیشنهاد ها مختار مي باشد.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به 
مدیریت امور پیمان های سازمان به آدرس قم خیابان معلم مجتمع ناشران طبقه 
پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن های ۳7840660 - ۳7840661-025 داخلی 

-281280- 1۳7تماس حاصل فرمایند. 

سازمان عمران و نوسازی شهرداری قم

www.tsqom.ir روابط عمومی سازمان عمران و نوسازی شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی تامین نیروی انسانی )نوبت دوم(
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اخبار
آیت ا... موسوی اردبیلی:

جشن های دهه کرامت مردمی برگزار شود
 یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: فعالیت های مردمی تا آخر ماندگار است و 
بر این اساس باید سعی شود جشن های دهه کرامت به شکل مردمی برگزار شود. 
آیت ا... العظمی سید عبدالکریم موسوی اردبیلی ظهر یکشنبه در دیدار با اعضای شورای 
هماهنگی بزرگداشت دهه کرامت با بیان اینکه گرامیداشت دهه کرامت بسیار خوب است، 

گفت: این فعالیت شما از جمله اقداماتی است که بسیار خوشایند و مفید است.
وی با اشاره به افتتاح برنامه های دهه کرامت که امروز در حرم حضرت معصومه)س( 
برگزار شد، گفت: این برنامه بسیار خوبی بود و اینکه این مبحث در کشور جاری شده و دهه 

کرامت احیا شده است بسیار خوشایند است.
استاد برجسته حوزه با بیان اینکه چند مورد درباره برگزاری این جشن ها ذهن مرا 
مشغول کرده است، بیان داشت: اقدامی که دولتی باشد در آخر نتیجه دلخواه ندارد و 
یا نتیجه آن کمتر از انتظار است اما کارهایی که به شکل مردمی برگزار می شود تا آخر 

ماندگار است.
وی تأکید کرد: باید اقدامات به گونه ای باشد که مردمی تر شوند هر چند این جشن ها 

نیز مردمی است اما کافی نیست.
آیت ا... موسوی اردبیلی در ادامه با بیا اینکه هر اقدامی انجام می شود باید بر اساس 
مستندات باشد، ابراز داشت: مستند بودن باعث می شود که رخدادها برای مردم باور پذیرتر 

شود.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه اجرای امور را نباید به دست افراد ضعیف سپرد، گفت: 
چنانچه برخی از اقدامات به افراد ضعیف سپرده شود باعث می شود که نتوان به نتیجه 

مطلوب دست پیدا کرد.
مرجع تقلید شیعیان تأکید کرد: اقدامات و فعالیت را به دست افراد توانمند بسپارید تا 
مجری امور شوند و چنانچه مسئولان این نواقص ذکر شده را نیز برطرف کنند فعالیت ها 

و اقدامات بهتر خواهد شد.

جشن های دهه کرامت 
در حرم حضرت معصومه)س( آغاز شد

آیین افتتاحیه جشن های دهه کرامت با حضور رییس دفتر مقام معظم 
رهبری، نمایندگان بیوت مراجع تقلید، اعضای خبرگان رهبری و خادمان آستان 

بانوی کرامت در حرم حضرت فاطمه معصومه)س( آغاز شد.

به گزارش ایرنا، در این مراسم که روز یکشنبه در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر 
برگزار شد، حجج الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی رییس دفتر مقام معظم رهبری و 
سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه )س( در خصوص فضائل 
حضرت معصومه)س( سخنرانی کردند. آیات مرتضی مقتدایی دبیر شورای عالی حوزه های 
علمیه و سید احمد خاتمی، امام جمعه موقت تهران نیز از میهمانان این آیین باشکوه بودند.

در بخش دیگر این مراسم، سید جواد جعفری، مدیر عامل بنیاد امام رضا)ع( گزارشی از 
جشنواره بین المللی امام رضا)ع( و اقدامات انجام شده در دهه کرامت ارایه کرد.

مداح اهل بیت)ع( به مولودی خوانی جشن میلاد حضرت معصومه)س( پرداخت و گروه 
تواشی برنامه ای شاد برای شرکت کنندگان در این مراسم اجرا کردند.

از سوی دیگر در بخش دیگری ازاین آیین زائران ، مجاوران و خادمان در کنار مضجع 
نورانی کریمه اهل بیت حضور یافته و ضمن قرائت زیارتنامه آن حضرت ، این مکان مقدس 

را گلباران کردند.

آیت ا... فاضل لنکرانی تاکید کرد:

عدم انسجام نهادهای فرهنگی 
مهمترین مانع رشد فرهنگی کشور 

عضو جامع مدرسین حوزه علمیه قم گفت: عدم انسجام نهادهای فرهنگی 
مهمترین مانع رشد فرهنگی کشور است.

به گزارش ایرنا، آیت ا... محمد جواد فاضل لنکرانی روز یکشنبه در دیدار مسوول و 
اعضای شورای هماهنگی دهه کرامت کشور، با اشاره به تعدد نهادهای متولی مسائل 
فرهنگی، اظهار داشت:متاسفانه به رغم وجود و فعالیت این همه نهاد فرهنگی در کشور هیچ 
رشدی در این عرصه نداریم. وی با اشاره به دغدغه ها و نگرانی های موجود بواسطه عدم 
رشد و ارتقا حوزه فرهنگ در کشور، تصریح کرد: با وجود این همه انگیزه که در مسوولان 
وجود دارد و همچنین حضور فعالی که همه مجموعه های فرهنگی با ارایه طرح ها و برنامه 
های فرهنگی خود دارند، این سوال مطرح است که چرا در کشور رشد فرهنگی و دینی آن 
مقداری که مورد انتظار است، احساس نمی شود. رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(، عدم 
ارتباط تنگاتنگ و مستمر مجموعه های فرهنگی با یکدیگر را در عدم رشد فرهنگی جامعه 
موثر دانست و افزود: تردیدی نیست که اگر بین حوزه های علمیه و مسوولان دولتی و بین 
شهرداری ها و سایر نهادها یک انسجام فرهنگی خوبی بوجود آید، نتایج بهتری از کارهای 
فرهنگی بدست خواهد آمد. آیت ا... فاضل لنکرانی تحقق این انسجام را لازمه برون رفت از 
مشکلات و معضلات موجود عنوان کرد و افزود: بر اساس تجربه و همچنین دلیل و برهان، 
مواد اولیه تبلیغی مورد نیاز برای کارهای فرهنگی وجود دارد ، چرا که مکتب تشیع در 
همه زمینه ها بویژه مسایل اخلاقی بیشترین حرف را برای گفتن دارد. وی با بیان اینکه ما 
بیشترین و بهترین مطالب برای حل مشکلات اخلاقی جامعه بواسطه غنی بودن مکتب 
تابناک تشیع را در اختیار داریم، افزود: فارغ از ظرفیت خوب و کامل موجود، انگیزه قوی که 
در نزد مسوولان برای پیاده کردن ارزش های اسلامی وجود دارد، نیز زمینه رشد فرهنگی 
را در جامعه فراهم کرده است. وی با بیان اینکه پس از ایجاد انسجام باید تمام فکرها بر روی 
چگونگی بهره وری از آن متمرکز شود، افزود: انسجام و اتحاد مسوولان نهادهای مختلف 
فرهنگی نباید محدود به دهه کرامت شود، لذا باید از این دهه که زمان مناسبی برای انسجام 

متداوم و دائمی این نهادها محسوب می شود، حداکثر استفاده را کرد. 

اخبار
 به علت استفاده بهینه از بالگرد در راستای اهداف تعریف شده

 فرمانده هواناجا از مسئولین 
اورژانس 115 قم  قدردانی کرد

سردار محمدولی بیرانوند فرمانده هواناجا در دیدار با مسوولین اورژانس 115 
قم  از استفاده بهینه از  بالگرد در راستای اهداف تعریف شده در قم تقدیر  نمود.

همزمان با اولین سالگرد افتتاح پایگاه امداد هوایی اورژانس 115 قم که در راستای 
اهداف  طرح تحول در نظام سلامت همزمان با 1۳ استان دیگر  توسط وزارت بهداشت 
ایجاد گردیده است  مسوولین مرکزاورژانس 115 استان قم ومدیرروابط دانشگاه علوم 
پزشکی جهت ابلاغ پیام تبریک وتشکر آقای دکتر ایرانی خواه ریاست دانشگاه علوم پزشکی 

قم با مسولین ارشد هواناجای کشور دیدار نمودند.
سردار محمدولی بیرانوند در این دیدار، ضمن تشکر از مسولین علوم پزشکی و اورژانس 
115 قم، به میمنت این جلسه و هدیه به استان مقدس قم، از فرماندهان و معاونین حاضر 
در جلسه  درخواست نمود تا درصورتی که اورژانس 115 استان قم درحوادث خاص، 
شاخص و خدای نکرده پرتلفات، علاوه بربالگرد موجود درقم، نیار به پشتیبانی فنی و یا حتی 
اعزام بالگردهای ویژه ترابری با قابلیت حمل مجروحین بیشتر داشت فورا و بدون نیاز به طی 
تشریفات خاص این موارد، همکاری سریع صورت پذیرد. گفتنی است اورژانس هوایی قم 
با همکاری و تعامل هواناجا، بعنوان طرف قراردادتامین بالگرد امداد هوایی، موفق شد  طی 
سال گذشته ضمن ارایه بیشترین ماموریت در بین پایگاههای امداد هوایی کشور، خدمات 
بسیار ارزشمند و  منظمی را در حوزه فوریت های پزشکی ودرمان به مردم ومسافران ارایه 
دهد که این خدمت نوین تاکنون موجب نجات جان بسیاری از هموطنان عزیز شده است. 
دراین دیدارکه درفضایی بسیارصمیمی وباحضوربرخی ازمعاونین هواناجای کشور انجام شد 
درابتدا گزارشی ازعملکرد اورژانس هوایی دراستان قم ازحیث کمی وکیفی توسط ریاست 
ومعاون اورژانس 115 قم ارائه گردید. قابل ذکر است که به گواه معاونین هواناجای حاضر 
در جلسه، این نگاه ویژه وخاص فرماندهی هواناجا علاوه بر ارادت ویژه ایشان به شهرکریمه 
اهل بیت )س(، به واسطه گزارش های متعدد کادر عملیاتی اعزامی از عملکرد بسیارمثبت 
وبدون نقص اورژانس 115 قم واستفاده بهینه ازظرفیت بالگرد دریکسال گذشته و نیزکسب 
رتبه برتر اورژانس قم به زبان آمار و ازحیث کمی وکیفی ورعایت شاخص های مورد نظر 
وزارت بهداشت بوده که شرایط خدمت دهی به زائرین و مسا فرین این استان مقدس را 

قوی تر خواهد نمود.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

توقیف کامیون بنز با 151 تخلف
رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم از توقیف یك دستگاه کامیون 
بنز با 151 فقره تخلف و خلافي بیش از 50 میلیون ریال پرداخت نشده، خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ اردشیر جمشیدي راد درتشریح این خبر گفت: 
ماموران پلیس راه این فرماندهي یک دستگاه کامیون بنز را به علت داشتن تخطي از قانون 

در محور  قدیم قم – تهران و خلافي 55 میلیون و ۳00 هزار ریال ریال توقیف کردند.
وي ابراز داشت: در این رابطه ماموران خودروي موصوف را جهت طي مراحل قانوني به 
پارکینگ منتقل کردند. رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان قم با تاکید بر رعایت 
قوانین راهنمایي و رانندگي و برخورد با متخلفان به خصوص افرادي که با تخطي از قانون 
جان خود و مردم را به خطر مي اندازند، بیان داشت: قانون براي همه است و پلیس با افرادي 

که قصد برهم زدن نظم و امنیت اجتماعي را دارند، برخورد قاطع خواهد کرد.

معاونت نظارت بر بهره برداری شرکت آبفاراستان قم تاکید کرد:

ضرورت تفکیك انشعاب های مسکونی 
از غیر مسکونی

معاونت نظارت بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: 
برای مدیریت بهتر منابع آبی باید انشعاب های غیر مسکونی چون دامداری ها از 

انشعابات مسکونی در روستاها تفکیك شوند.
محمد احمدی جبلی با اشاره به انواع انشعاب های آب و فاضلاب وبا بیان اینکه انشعاب 
های آب و فاضلاب به دو دسته مسکونی و غیر مسکونی تقسیم می شوند، اظهار داشت: 
انشعاب های مسکونی آن هایی هستند که صرفا در حدود متعارف مصارف آشامیدنی آب و 
بهداشت و دفع فاضلاب خانگی بوده و به واحد های مسکونی واگذار می گردد. معاونت نظارت 
بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم، انشعاب مصارف تجاری، عمومی 
و دولتی، تولیدی و صنعتی را از انشعاب های غیر مسکونی عنوان کرد و افزود: تفکیک این 
انشعاب ها از همدیگر امری ضروری است. وی تصریح کرد: انشعاب های آب و فاضلابی که 
برای به راه اندازی و بهره برداری از صنایع، کارخانه ها، استخراج معادن، صنایع کشاورزی و 
دامداری ها اخذ می شوند در گروه انشعاب های تولیدی و صنعتی بوده و کسانی که از انشعاب 
مسکونی برای این گونه مصارف استفاده می کنند باید آن را از هم تفکیک نمایند. احمدی 
جبلی با تأکید بر اینکه انشعاب های مسکونی، کشاورزی و دامداری در روستا ها باید از هم 
تفکیک شوند، افزود: این امر می تواند در اصلاح الگوی مصرف و مدیریت آب بسیار مؤثر باشد. 
وی عنوان کرد: در برخی از روستاها دامداری ها در منازل مسکونی یا در مجاورت آن ها قرار 
گرفته و از انشعاب مسکونی برای مصرف دام خود نیز استفاده می کنند که این کار چالش 
اساسی مدیریت مصرف آب در اینگونه روستاهاست. معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب 
و فاضلاب روستایی استان قم به همکاری و مشارکت اهالی این روستاها با شرکت آبفار برای 
شناسایی و تفکیک انشعاب های دامی از مسکونی اشاره کرد و گفت: با این جداسازی می 

توانیم تولید و مصرف آب را بهتر برنامه ریزی ومدیریت کنیم.

شهردار منطقه 5 قم خبرداد:

تکمیل رفیوژ وسط بلوار شهیدان کلهری
شهردار منطقه 5 قم گفت: با رفع معایب فنی و تلاشهای پیگیرانه، رفوژ وسط 

بلوار شهیدان کلهری بزودی تکمیل و آماده بهره برداری می شود.
احمد ترکمن ضمن تاکید بر اتمام پروژه های نیمه کاره از تلاش مضاعف و جهادگونه 
پرسنل شهرداری در به اتمام رساندن برخی از پروژه ها خبرداد و بیان کرد: برخی از پروژه 
های عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فرهنگی با وجود مشکلات مالی و زمانبر بودن اجراء و 

نظارت با تلاش و پیگیری های صورت گرفته آماده بهره برداری خواهند بود.
وی با اشاره به تکمیل اصلاح هندسی و رفوژ وسط بلوار شهیدان کلهری، ایمن سازی 
شوارع و کنترل ترافیک را از مهمترین اهداف اجرای آن خواند و در خواستهای مردمی در 
جهت اجرا و پیاده سازی این طرح را نشان از اهمیت و ضرورت چنین پروژه هایی دانست.

شهردار منطقه 5 توجه به درخواستهای مردمی را در کنار نگاه کارشناسانه در زمینه 
های  طراحی و اجرای پروژه های شهری را یک ضرورت دانست و گفت: تمامی پروژه های 
شهری در حوزه های مختلف، برای رفاه و آسایش شهروندان است و شهروندان نیز با طرح 
درخواست های خود به صورت مکتوب، دیدارهای مردمی و یا عنوان نمودن در رسانه های 
محلی ما را یاری می رسانند. ترکمن طول پروژه جدول گذاری رفوژ وسط بلوار شهیدان 
کلهری را 2000 متر عنوان کرد و افزود: نصب علائم ترافیکی، نصب چراغ و رنگ آمیزی و 

زیباسازی آن نیز تکمیل و تا قبل از ماه جاری قابل بهره برداری خواهد بود.

مدیرروابط کار اداره کل تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان قم : 

 29 درصد پرونده های هیاتهای تشخیص
 به سازش منجر شده است

تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان قم  میانگین  اداره کل  مدیرروابط کار 
رسیدگی به پرونده ها در هیاتهای تشخیص را 16 روز اعلام کرد گفت: 29 درصد 

د این پرونده ها به سازش منجر شده است.
ترک زاده آرانی اظهارداشت: طولانی بودن زمان رسیدگی به شکایات و اطاله دادرسی 
و تاخیر در پرداخت مطالبات کارگران از جمله مشکلاتی بوده که با کاهش مدت زمان 
رسیدگی رفع شده است. وی افزود: با ورود مدیریت جدید و تغییر نگرش در حوزه تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در چهارماهه نخست سال جاری این اداره کل توانسته است در بسیاری 
از شاخص ها موفق عمل کند. ترک زاده آرانی با تاکید بر تکریم ارباب رجوع ابراز داشت:  از 
جمله این افتخارات افزایش هیئت های تشخیص و حل اختلاف در امر خدمات دهی بهتر 
به ارباب رجوع بوده است که خود از اطاله دادرسی پرونده ها و از سرگردانی مردم بین ادارات 
مختلف در شهر نیز جلوگیری کرده است. کاهش زمان رسیدگی به پرونده های مراجع  
حل اختلاف و جلوگیری از ورود بسیاری از این پرونده ها به سازمان قضایی استان موجب 
رضایت مندی مردم و همچنین مسئولان دادگستری استان شده است. این موفقیت که 
توسط درایت مدیریت جدید و تلاش کارکنان این اداره کل در حوزه مدیریت روابط کار 

بدست آمد باعث رضایت مندی قشر وسیعی از کارگران و کار فرمایان استان شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: دادخواست های واصله به هیات های 

تشخیص استان از 1910 دادخواست در چهار ماهه اول سال 1۳94 بوده است.

استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
قم نسبت به خطر رخنه دشمنان در 
مذهبی  هیئات  و  دینی  تشکل های 

هشدار داد.
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
تبلیغات اسلامی استان قم، حجت الاسلام 
والمسلمین عباس اسکندری در نخستین 
تعدادی  مسئولان  با  دوره ای  نشست 
تبیین  به  قم،  استان  مذهبی  هیئات  از 
فرهنگی  فعالیت های  کلی  سیاست های 
و  خمینی)ره(  امام  دیدگاه  از  تبلیغی  و 
مقام معظم رهبری و تشریح سیاست ها و 
راهبردهای سازمان تبلیغات اسلامی در این 

فعالیت ها پرداخت.
وی تاکید کرد که بر اساس سیاست های 
انقلاب،  معظم  رهبر  و  راحل  امام  کلی 

فعالیت های فرهنگی و تبلیغی حوزه دین 
باید به صورت مردمی و خودجوش انجام 
شود. به گفته مدیرکل تبلیغات اسلامی 
استان قم وابسته کردن فعالیت های حوزه 
به  روحانیت  و  علمیه  حوزه های  دین، 
و  ماندگاری  موجب  مردمی  کمک های 
استقلال این بخش از تاثیرگذاران جامعه 
دچار  ما  صورت  این  غیر  در  شد  خواهد 

آسیب های جدی می شویم.
حجت الاسلام اسکندری، سیاستگذاری 
و برنامه ریزی فرهنگی و نظارت بر کارهای 
تبلیغات  سازمان  وظایف  از  را  فرهنگی 
اسلامی برشمرد و اظهار کرد: مقام معظم 
رهبری ساماندهی هیئات مذهبی را بر عهده 
سازمان تبلیغات اسلامی واگذار کردند تا 
جلوی رخنه دشمنان در هیئات مذهبی 

گرفته شود و این تشکل ها به عنوان بازوان 
ترویج  مسیر  در  اسلامی  نظام  قدرتمند 

آموزه های وحیانی و قرآنی فعالیت کنند.
وی نسبت به خطر رخنه دشمنان در 
از  و  داد  هشدار  مذهبی  تشکل های  این 
مسئولان هیئات مذهبی خواست که در 
نشر فرهنگ اهل بیت علیهم السلام به ویژه 
فرهنگ تعالی بخش سیدالشهدا علیه السلام 

کوشش بیشتری داشته باشند.
قم  استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
در  مذهبی  هیئات  آفرینی  نقش  افزود: 
عرصه های فرهنگی، اجتماعی و سیاسی، 
دشمنان را وسوسه کرده که برای منحرف 
کردن این تشکل های ریشه ای و ماندگار 

حوزه دین دست به توطئه بزنند.
حجت الاسلام اسکندری با ابراز تاسف 

از نادیده گرفتن منافع ملی و وحدت جهان 
اسلام از ناحیه معدود کسانی که در برخی 
هیئات مذهبی فعالیت می کنند تاکید کرد: 
ممکن است تعدادی انگشت شمار از افراد 
برخی  به  نسبت  قم  مذهبی  هیئات  در 
تلاش های دشمنان آسیب پذیر شده باشند 
اما نباید این تعداد اندک را به پای هیئات 

مذهبی استان محاسبه کرد.
به گفته وی هیئات مذهبی استان قم در 
همه عرصه هایی که نیاز به حضورشان بوده 
نقش آفرینی کرده و در طول دوران انقلاب 

اسلامی خدمات درخشانی ارائه کردند.
از  تعدادی  دیدار  این  ابتدای  در 
مسئولان هیئات مذهبی به بیان مشکلات 
اجرای  نحوه  در  موجود  چالش های  و 

برنامه های فرهنگی و دینی پرداختند.

عضو شورای عالی حوزه های علمیه 
دینی  برنامه های  بسیاری  در  گفت: 
مردم فکر می کنند هر برنامه مربوط 
برگزار  باید  است؛  خاص  جناحی  به 
که  کنند  رفتار  گونه ای  به  کنندگان 

مردم آن برنامه را از خود بدانند.
آیت ا... رضا استادی قبل از ظهر یکشنبه 
دهه  بزرگداشت  ستاد  اعضای  دیدار  در 
کرامت، با بیان این که خداوند از هر عبادتی 
هدفی دارد، اظهار داشت: هر کاری که انسان 
انجام می دهد با هدف و قصد خاصی است و 
لازم است پس از انجام آن بررسی کند که 

آیا به آن هدف نزدیک شده است یا خیر.
حج  و  روزه  نماز،  ما  داد:  ادامه  وی 
انجام می دهیم اما به هدف از انجام آنها ادا 
نمی کنیم. هنگامی که ما روزه می گیریم 
می دانیم  اما  کرده ایم  عمل  تکلیفمان  به 
خداوند از واجب کردن روزه هدفی داشته 
که متاسفانه ما به آن هدف مورد نظر عمل 

نمی شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
عنوان کرد: درست است که کشور ما در امور 
قرآنی نمونه است اما نباید فقط به خواندن 
قرآن و حفظ کردن اکتفا کرد. بیانات قرآن 

هدفی دارد که باید در پی آن باشیم.
وی خطاب به اعضای شورای بزرگداشت 
دهه کرامت بیان داشت: شما در برگزاری 
و  تبلیغ  پی  در  کرامت  دهه  جشن های 
ترویج و حفظ جوانان هستید اما باید این 
گونه فعالیت ها در طول سال باشد و برای آن 

برنامه ریزی شود.
نباید مشکلات جمکران در 

نیمه شعبان هرسال تکرار شود
آیت ا... استادی ادامه داد: نکند برنامه ها 
به گونه ای باشد که فقط به یک جشن و 

سخنرانی اکتفا شود. باید در تعمیق اعتقادات 
مردم فعالیت شود و در این زمینه مساجد، 

صدا و سیا و بسیج نقش دارند.
وی افزود: برای نمونه نباید برنامه 15 
به  جمکران  مقدس  مسجد  در  شعبان 
گونه ای باشد که پس از پایان آن روز در 
روزنامه ها و جراید از کمبودهای آن سخنی 
بگویند و مسئولی هم از در این زمینه نظری 
بدهد اما به آن نیاز و مشکل در همان زمان 
رسیدگی نشود به طوری که پس از یک 

سال همان مشکل دوباره تکرار شود.
برنامه تبلیغی باید همگانی باشد

عضو شورای عالی حوزه های علمیه با 
بیان این که برنامه های فرهنگی باید دارای 
کار  یک  نمونه  شد:  یادآور  باشد،  محتوا 
تبلیغی عاشورا است. در آن روز دیده می شود 
که همه مردم مردم، متدین و غیرمتدین و 
از همه اقشار در این مراسم شرکت می کنند. 
برنامه تبلیغی ما باید همگانی باشد و همه 
در  افزود:  باشند. وی  آن سهیم  در  مردم 
بسیاری برنامه های دینی به درستی عمل 
نشده و مردم فکر می کنند هر برنامه مربوط 

این  رفع  برای  و  است  جناحی خاص  به 
مشکل باید برگزار کنندگان به گونه ای رفتار 
کنند که مردم آن برنامه را از خود بدانند و 
نباید برای نمونه یک مداح از فرد مسئولی 

تعریف و از دیگری بدگویی کند.
مسئولان مراقب رفتارهایشان

 با جوانان باشند
آیت ا... استادی با بیان این که چهره افراد 
نشان نمی دهد که آن فرد متدین است یا 
نه، ابراز داشت: مسئولان باید بسیار مراقب 
رفتارشان با جوانان باشند. برای نمونه اگر 
جوانی با ظاهری ناآراسته به مسجدی وارد 
شد نباید از آمدن او جلوگیری کنند. شاید 
در برهه ای از زمان آن جوان با دوستانی 
ظاهرش  در  شده  موجب  که  بوده  آشنا 
تغییرات نامتعارفی صورت گیرد اما فردی 
متدین باشد. وی با بیان این که بودجه ها 
برای هدفی خاص قرار داده شده اند، تصریح 
کرد: مسئولان برگزاری دهه کرامت باید به 
گونه ای رفتار کنند که هرکدامشان برای 
دیگران نمونه باشند. یکی از راه های درست 
عمل کردن، تخلف نکردن در بودجه و بیت 

المال است.
استاد حوزه علمیه قم عنوان کرد: مردم 
اعمال ما مسئولان را می بینند و تا حدی 
دقیق هستند و دشمن نیز ما را هدف قرار 

داده و تبلیغات علیه مسئولان می کند.
مسئولان گزارش های واقعی

 ارائه دهند
وی با بیان این که کار فرهنگی باید بازده 
داشته باشد، ادامه داد: هراندازه در برنامه های 
فرهنگی مسئولان نفع مادی نداشته باشند 

وجهه بهتری در میان مردم دارد.
آیت ا... استادی بیان کرد: بیان گزارش 
باشد.  واقعی  باید  مسئولان  سوی  از 
متأسفانه گزارش ها ارزش واقعی خود را از 
دست داده اند زیرا گزارش های واقعی بیان 

نمی شوند.  
وی اظهار کرد: این که می گویند همه 
چیز در جامعه خوب است، درست نیست 
زیرا همه چز خوب نیست و ما مشکلات 
بسیاری داریم. وضعیت دانشگاه، مدرسه و 
برخی دختران شایسته نیست و خیلی با 

مطلوب فاصله داریم.
کار فرهنگی نباید به پول گره بخورد

عضو شورای عالی حوزه های علمیه با 
بیان این که کار فرهنگی نباید به پول گره 
بخورد، افزود: کار ما به پول وابسته نیست 
و اگر فعالیت فرهنگی وابسته به پول باشد، 

نتیجه مطلوب را نخواهیم گرفت.
به گزارش مهر، آیت ا... استادی عنوان 
داشت: جوانان بسیار زود تحت تأثیر قرار 
این میان دختران بیشتر  می گیرند و در 
از  و  قرار می گیرند  تأثیر  پسران تحت  از 
این جهت باید برنامه هایی برگزار کنیم که 

جوانان را جذب کرده و از آفات دور بمانند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم هشدار داد:

هیئات مذهبی مراقب رخنه دشمنان باشند

آیت ا... استادی:

مداح نباید از مسئولان تعریف یا بدگویی کند

ي  تجربه  به  اشاره  با  قم  استاندار 
مشترك قم و مشهد به عنوان دو استان 
مهم زیارتي کشور در میزباني زوار ایراني 
و خارجي اظهار کرد: بایستي با مشارکت و 
استفاده از تجربیات موفق یکدیگر زمینه 
اعتلاي جایگاه این دو استان در زمینه  

توریسم مذهبي را فراهم کنیم.
علي رشیدیان استاندار خراسان رضوي و 
جمعي از خدام آستان مقدس امام رضا)ع( که 
براي شرکت در مراسم دهه ي کرامت به قم 
سفر کرده بودند، با سید مهدی صادقی استاندار 
قم دیدار و گفتگو کردند.استاندار قم در این 
دیدار با تبریک میلاد حضرت معصومه)س( 
و دهه کرامت گفت: همه ساله میلیون ها زائر 

از اقصي نقاط کشور و جهان اسلام به زیارت حرم حضرت 
معصومه )س( مشرف مي شوند.صادقي نیاز قم به توسعه 
زیرساخت هاي زیارتي و امکانات خدماتي و رفاهي را مورد 
توجه قرار داد و افزود: علیرغم تلاش هاي صورت گرفته در 
فراهم نمودن این زیرساخت ها، هنوز با نواقص و مشکلات 
زیادي مواجه هستیم. وي با بیان اینکه شناخت مشکلات 
و آسیب ها کار سختي نیست، به اولویت بندي مسائل قم 
اشاره و خاطرنشان کرد: باید با برگزاري جلسات کارشناسي 

به دنبال رفع این مشکلات باشیم.
استاندار قم تجربه ي مشترک قم و مشهد به عنوان دو 
استان مهم زیارتي کشور در میزباني زوار ایراني و خارجي را 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: باید با مشارکت و استفاده از 
تجربیات موفق یکدیگر زمینه ي اعتلاي جایگاه این دو استان 

در زمینه ي جذب توریسم مذهبي را فراهم کنیم.
استاندار خراسان رضوي نیز در این دیدار با اشاره به 
جایگاه مذهبي شهر مقدس قم، این خطه را مصداق بارز 
وحدت حوزه و دانشگاه دانست و گفت: این اتحاد باید در 
دولت تدبیر و امید توسعه یابد.علي رشیدیان میزباني قم و 
مشهد از زائرین را پیشاني نظام جمهوري اسلامي عنوان و 

خاطرنشان کرد: این دو شهر باید در برخورد، تعامل و خدمات 
رساني به زائرین در تراز اول کشور باشند.

استفاده از ظرفیت های مردمی 
برای گرامیداشت دهه کرامت 

هماهنگي  شوراي  جلسه  در  همچنین  قم  استاندار 
الاسلام  حجت  حضور  با  که  کرامت  دهه  بزرگداشت 
ارباب سلیماني رئیس کانون هاي فرهنگي  والمسلمین 
مساجد کشور و مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامي در سالن 
امام جواد )ع( استانداري برگزار شد، با اشاره به نقش مردم در 
ترویج فرهنگ اهل بیت علیهم السلام اظهار کرد: از ظرفیت 
های مردمی در مراسم گرامیداشت دهه ی کرامت استفاده 
شود. سید مهدي صادقي استاندار قم با اشاره به فرصت 
مغتنم دهه کرامت براي آگاهی بخشی به جامعه در زمینه ی 
فرهنگ تشیع اظهار کرد: فعالیت هاي مناسبي در این حوزه 
در سطح کشور صورت گرفته است که باید از نظر مسائل 
فرهنگي توسعه بیشتري بیابد. استاندار قم استفاده از ظرفیت 
حوزه هاي مردمي در ترویج فرهنگ اهل بیت علیهم السلام 
را مورد توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: تشکل هاي مردمي 
بخوبي کارکردهاي ویژه خود را در برگزاری مراسم مذهبي 
ثابت نموده اند و دستگاههاي اجرایي و مسئول باید در این 

امور نهایت همکاري را با مردم داشته باشند.
وي با بیان ویژگي هاي مهم و تأثیر گذار 
معاونت امور زائرین در سه استان زیارتي کشور 
تصریح کرد: برنامه هاي توسعه این معاونت 
در دستور کار استان مي باشد تا با استفاده 
ارتقاء  در  بخش  این  بالاي  هاي  از ظرفیت 

فرهنگي و مذهبي استان بهره کافي ببریم.
را  فرهنگي  مسائل  دولت  عالي  نماینده 
از اولویت هاي دولت تدبیر و امید و رسالت 
بهبود  کرد:  تأکید  و  دانست  قم  استانداري 
زیرساخت هاي توسعه اي و گسترش برنامه 
رویکرد  مذهبی  و  زیارتي  فرهنگي،  هاي 

دستگاههاي اجرایي در قم مي باشد.
همچنین در این جلسه حجت الاسلام 
ارباب سلیماني رئیس کانون هاي فرهنگي  والمسلمین 
مساجد کشور با اشاره به نامگذاری دهه کرامت توسط مقام 
معظم رهبري)مد ظله العالي( در سفر ایشان به استان قم در 
سال 1۳89 بیان داشت: محور حرکت رو به رشد دهه کرامت 
مساجد مي باشند که در تمامي سطوح فرهنگي کشور 
حضوري فعال دارند. وي حضور دستگاهها اجرایي مختلف 
واعلام آمادگي ۳1 دستگاه را براي همکاري در برنامه هاي 
دهه کرامت از دستاورد هاي جلسات متعدد این شورا دانست 
و افزود: سهم و وظیفه هر سازمان و دستگاه متولي در این 
برنامه گسترده مشخص شده است و با همکاري با یکدگیر 
مي توانیم برنامه هاي این دهه را به بهترین نحو انجام دهیم.

رئیس کانون هاي فرهنگي مساجد کشور با اشاره به 
گنجاندن روز بزرگداشت مقام حضرت احمد بن موسي 
)ع( بعنوان روز تکریم از مقام امامزادگان ،بعنوان نمونه اي از 
تلاش شوراي هماهنگي بزرگداشت دهه کرامت خاطر نشان 
کرد: توسعه حرم و بارگاه ائمه و امامزادگان در سراسر کشور 
از موضوعات مطروحه در دیدار با مسئولین استان توسط 
اعضاي این شورا بوده است که نتایج بسیار پربرکتي نیز در 

پي داشته است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان قم از اجراي 
طرح گردشگري با شتر در منطقه مسیله قم براي 

اولین بار در کشور خبر داد.
محمدرضا طلایي با اشاره به اینکه این طرح در کنار جاده 
قم به گرمسار که منطقه مخصوص پرورش شتر است اجرا 
می شود، اظهار داشت: در مطالعاتي که صورت گرفته بهترین 
منطقه براي اجراي طرح گردشگري با شتر همین منطقه 
مشخص شده که داراي شرایط و ویژگی های منحصربه فردی 
است. وي افزود: وجود جاده قم به گرمسار در این منطقه 
که سالیانه میلیون ها زائر و مسافر از آن تردد می کنند یکي 
از ویژگی های آن می باشد و وجود قلعه دیرگچین که یکي 
از قلعه های باستاني در استان قم است از دیگر خصوصیاتي 
است که باعث شد این منطقه را براي اجراي طرح گردشگري 

با شتر در نظر بگیریم.
وي اضافه کرد: یکي دیگر از ویژگی های بسیار مهم این 
منطقه این است که محل اصلي پرورش شتر در استان قم به 
شمار می رود و این خصوصیات باعث شد براي اجراي طرح 

گردشگري با شتر منطقه مسیله را انتخاب کنیم.
طلایي بیان داشت: وجود قلعه تاریخي دیرگچین در این 
منطقه یک ظرفیت بسیار بزرگی است که می تواند محل 
مناسبي براي استراحت و ارائه خدمات لازم به گردشگران 

باشد.
وي گفت: اتوبان قم به گرمسار از مرکز منطقه مسیله 
قم عبور کرده است که در حال حاضر هم مسافران عبوري 
از این جاده می توانند در اطراف آن شترهاي زیادي را ببینند 
به طوری که وقتي از قم به سمت گرمسار می رویم سمت چپ 
جاده محلي است که شترها نگهداري می شوند و از قدیم چاه 

آب مالداری و منبع فلزی و بتنی جهت ذخیره آب در آنجا 
وجود دارد و این موضوع نیز می تواند در عملیاتي شدن این 

طرح کمک شایاني داشته باشد. 
ادامه  در  قم  استان  کشاورزي  جهاد  سازمان  رئیس 
سخنان خود اظهار داشت: منطقه موردنظر براي اجراي طرح 
گردشگري با شتر به لحاظ جغرافیایي هم وضعیت بسیار 
مناسبي دارد و فاصله این منطقه با مراکز زیارتی، گردشگری، 
پایتخت کشور و ... بسیار نزدیک بوده و می تواند توجیه بسیار 

خوبي براي اجراي این طرح باشد. 
طلایي افزود: به طور مثال فاصله این منطقه تا فرودگاه 
امام خمیني )ره( 44 کیلومتر، تا ایستگاه محلي قطار 27 
کیلومتر، تا حوض سلطان 44 کیلومتر، تا مرقد مطهر امام 
خمیني )ره( 55 کیلومتر، تا مرقد مطهر عبدالعظیم حسني 
58 کیلومتر، تا مسجد مقدس جمکران 71 کیلومتر، تا 
کاشان 116 کیلومتر، تا گرمسار 8۳ کیلومتر و تا دریاچه 

نمک 49 کیلومتر می باشد. 
وي اضافه کرد: در حال حاضر شترداراني هستند که 
شترهاي آماده و رام شده دارند و شرایط کاملاً براي اجراي 
این طرح آماده است و از سوي دیگر قلعه دیرگچین نیز 
یک منطقه بسیار عالي براي استراحت گردشگران است و 
فضاي مناسبي هم براي پارکینگ اتومبیل ها وجود دارد، تنها 
موردي که باید در این منطقه موردتوجه قرار گیرد فراهم 

آوردن امکانات رفاهي براي مسافران است. 
وي افزود: در این منطقه کویر بسیار بکر و زیبایي وجود 
دارد که گردشگران علاقه مند به کویر نوردی می توانند با 
اجراي این طرح از آن بهره لازم را ببرند چراکه امکان تردد 
در بخش های زیادي از این منطقه فقط با استفاده از شتر 

فراهم است. 
طلایي ادامه داد: در این منطقه از قم کویر بسیار زیبایي 
داریم به طور مثال وقتي از طرف قلعه دیرگچین به سمت 
ریل راه آهن حرکت می کنید مناطقي وجود دارد که پوشیده 
از درختچه ها و بوته های مختلف برای تغذیه شتر است و در 
ادامه از منطقه ای عبور می کنید که هیچ گونه گیاهي دیده 
نمی شود، کمي که جلوتر می روید مشاهده می کنید که تنها 
یک بوته خاص روییده است و بعد از عبور از این منطقه 
به یک فضایی می رسیم که از بوته های قبلی اثری وجود 
ندارد و شاهد رشد بوته های مختلفی و جدیدی هستیم 
که این برای گردشگرانی که به گیاه شناسی و زمین شناسی 
علاقه مند هستند، بسیار جذاب خواهد بود و با اجراي این 
طرح می توانیم فضاي بسیار مناسبي براي توسعه گردشگري 

فراهم نمائیم.
طلایي ادامه داد: ما اعتقادداریم که شتر را نباید با بیابان 
تنها ببینیم بلکه باید یک مجموعه ای با تمام امکانات رفاهي 
و  آرام  فضاي  یک  در  بتوانند  گردشگران  تا  شود  فراهم 

دلچسب از زیبایی های کویر بازدید کنند. 
بخش  در  قم  استان  کشاورزي  جهاد  سازمان  رئیس 
دیگري از سخنان خود از احداث پارک گردشگري شتر در 
شهر قم خبر داد و گفت: یک طرح مشترکی را با  انجمن 
علمي شتر کشور ارائه داده ایم که اولین بار در قم اجرا می شود 
و بر همین اساس یک پارکي را با همکاري اداره کل میراث 
فرهنگي، صنایع دستی و گردشگري استان قم و شهرداري 

به عنوان پارک گردشگري شتر تبدیل نمائیم.
وي افزود: در نظر داریم در کنار این پارک محصولات شتر 
را نیز در قالب چادرهاي عشایري در اختیار مردم قرار دهیم. 

در دیداراستاندار خراسان رضوی با استاندار قم مطرح شد:

ضرورت استفاده از تجربیات مشترك در خدمات رساني به زائرین

براي اولین بار در کشور صورت می گیرد:

اجراي طرح گردشگري با شتر در منطقه مسیله قم

سرمقاله
زمان همدلی است

 نه دلواپسی
دلواپس باید دلسوز باشد، آنان که امروز نگرانند، دیروز 
احساس آرامش کاذب داشتند، وگرنه دلواپس دلسوز باید 
در سال های گذشته این نگرانی ها را ظهور و بروز می داد که 

در تولید و اقتصاد و مفاسد اقتصادی به کدام سمت می رفتیم؟! به نظر من اگر دولت در 8 
سال گذشته ازنظر سیاست خارجی و داخلی خوب اداره شده بود ما الآن مشکلات کمتری 
داشتیم. چرا آقایان الآن دلواپس شده اند؟ مراقب باشیم طوری عمل نکنیم که در انظار 
عمومی این مسئله جای بیفتد که انگار دلواپسان دنبال منافع جناحی خودشان هستند که 
این نگرش نه به نفع دلواپسان خواهد بود و نه از این دلواپسی فایده ای به دولت می رسد. 
به نظر می رسد الآن زمان همدلی است چراکه مردم به خوبی تشخیص می دهند دلسوزان 
واقعی چه کسانی اند و کسانی که فقط سروصدا راه می اندازند دنبال چه هدفی هستند. باید 
به تشخیص مردم احترام گذشت و اتحاد و همراهی و همدلی را جایگزین اختلافات کرد. 
معتقدم تخریب رابطه روحانیت و دولت کار کسانی است که می خواهند از سرمایه های ملی 
به نفع خود استفاده کنند. این افراد بی شک درد دین ندارند و به هر شکلی درصدد ضربه 
زدن به دولت هستند، دولتی که منتخب دلواپسان نیست. این افراد با جریان سازی و ایجاد 
بحران در کشور در پی اهداف خود هستند. همین افرادی که به خاطر تک خوانی زن از خود 
تعصب نشان می دهند اگر در دولت قبل در مورد مفاسد اقتصادی اندکی از این حساسیت ها 
را نشان می دادند اکنون وضعیت منابع و منافع ملی این گونه نبود. باید از این دلواپسان 
پرسید آیا اسراف ثروت مردم و ظلم اجتماعی  گناهش بیشتر است یا شنیدن صدای زن؟! 
این فریادها نه به خاطر امربه معروف و نهی از منکر و نه به خاطر درد دین است. علت این 
بحران سازی ها این است تا دولت را با مشکل و چالش مواجه سازند، یا برآنند تا مردم دین دار 
را در برابر دولت قرار دهند تا همین چند کرسی را در مجلس از دست ندهند. بدنه روحانیت 
و مراجع حامی دولت است. از توافق هسته ای گرفته تا  سیاست های فرهنگی از دولت 
حمایت می کنند البته اگر مسئله ای را خلاف دین ببینند مطمئناً تذکر خواهند داد، ولی 
بی شک جریان سازی و ایجاد بحران برعلیه دولت و تولید بحران در کشور کار مراجع دین 
نیست، بلکه کار کسانی است که می خواهند از سرمایه های ملی به نفع خود استفاده کنند 
و عده ای نیز از روی ساده لوحی به دنبال این افراد هستند. در سیاست دولت قبل منافع 
ملی ما از بین رفت و اقتصاد فلج شد و دولت تدبیر و امید همه کوشش خود را بر آن داشته 
است که این مشکلات را رفع کند و در این مسیر مطمئناً روحانیت و مردم از دولت حمایت 
خواهند کرد. عده ای هستند که کارشان جوسازی در این مملکت است و دولت مردان باید 

حواسشان را جمع کنند تا در مقابل این بحران ها لغزشی از خود نشان ندهند.
* استاد حوزه و دانشگاه

محمد تقی فاضل میبدی  *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,948,000یک مثقال طلا

911,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,885,000سکه بهار آزاد ی

8,885,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

مدیرکل دفتر مقررات واردات و صادرات وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد؛

لغو مجوز واردات خودروهای لوکس
 توسط ایثارگران

مدی�رکل دفتر مقررات واردات و صادرات وزارت صنعت با بیان اینکه واردات 
خودروهای لوکس از س�وی ایثارگران ممنوع است، گفت: جانبازان می توانند 

خودروهای زیر 2500 سی سی را با رعایت ضوابط وارد کنند.
سیدعباس حسینی  با تاکید بر اینکه شرایط و ضوابط واردات خودروهای لوکس تغییری 
نسبت به گذشته نداشته است، گفت: اجازه واردات خودروهای لوکس از سوی ایثارگران 
و جانبازان لغو شده است و این افراد می توانند با رعایت شرایط و ضوابط واردات خودرو از 

سوی ایثارگران، اقدام به واردات خودرو کنند.
مدیرکل دفتر مقررات واردات و صادرات وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: براساس 
مصوبه دولت ورود خودروهای زیر 2500 سی سی به کشور مجاز است و بر همین اساس، 
ایثارگران و جانبازان هم می توانن��د در چارچوب ضوابط و مقررات، خودروهای کمتر از 
2500 سی سی را وارد کشور کنند و اجازه واردات خودروهای لوکس به آنها داده نمی شود.

وی تصریح کرد: هنوز دولت تغییری در فهرست کالاهای لوکس ایجاد نکرده و فهرست 
قبلی کالاهای لوکس همچنان پابرجا اس��ت، این در حالی است که دولت اجازه واردات 
برخی  از این کالاها را با پرداخت دو برابر تعرفه و با ارز متقاضی، آزاد اعلام کرده است و 
بنابراین شرایط و ضوابط باید از سوی واردکنندگان رعایت شود اما برخی از این کالاهای 
لوکس، وارداتشان به کشور کاملا ممنوع است و بر این اساس، واردات خودروهای لوکس 

هم همچنان ممنوع است.
در 4 ماهه ابتدای امسال 14 هزار و 186 دستگاه خودروی سواری به ارزش بیش از ۳۳7 
میلیون و 974 هزار دلار وارد کشور شده، این در حالی است که تعداد خودروهای وارداتی 
در مدت مش��ابه سال گذشته ۳1 هزار و 471 دستگاه به ارزش بیش از 642 میلیون و 

817 هزار دلار بوده است.

رییس اتحادیه کشوری پیک موتوری:

بیمه پیک های موتوری همچنان قطع است
رییس اتحادیه کشوری پیك موتوری و دفاتر وانت تلفنی ضمن انتقاد از قطع 
شدن بیمه رانندگان وانت بار تلفنی گفت: بحث بیمه شدن پیك های موتوری پس 

از چهار سال، همچنان بی نتیجه مانده است.
 علیرضا شاه سیاه اظهار کرد: تکلیف بیمه پیک های موتوری به رغم بحث های انجام شده 
در چهار سال گذشته، مشخص و عملی نشد؛ چرا که یارانه مورد نیاز برای این امر از طرف 

دستگاه های مربوطه تامین نشده است. 
وی با اش��اره به قطع شدن بیمه رانندگان وانت بار تلفنی از دی پارسال تصریح کرد: در 
زمان دولت قبل چهار درصد یارانه برای اجرای این امر به س��ازمان تامین اجتماعی واریز 
می شد که به دلیل پرداخت نشدن این مبلغ، بیمه این قشر نیز از زمان یاد شده تا کنون 

قطع شده است. 
شاه سیاه در خصوص اینکه لغو تحریم ها چه اثری بر فعالیت این صنف می گذارد؟ اظهار 
کرد: کار وانت تلفنی اعم از برون و درون شهری بستگی مستقیم به رونق تجارت و مبادلات 
دارد؛ یعنی زمانی که بازار در کساد باشد و مردم خرید و فروش نکنند اجناس در انبارهاست 

و رانندگان نیز فعالیت چندانی ندارند. 

معاون سازمان شیلات خبر داد؛

ایتالیا هم مشتری میگوی ایران شد
معاون آبزی پروری سازمان شیلات از تولید حدود 25 هزار تنی میگو در کشور 
خبر داد و گفت: پس از توافقات هسته ای، ایتالیا به یکی از تولید کنندگان میگوی 
ایرانی درخواس�ت بازبینی برای ارزیابی محصول تولید ش�ده و صادرات به این 

کشور را داده و این کشور قرار است به جمع مشتریان میگوی ایرانی بازگردد.
 حس��ین عبدالحی اظهار کرد: 7000 هکتار از مزارع میگو در کش��ور تحت کشت این 
محصول رفته اند که می توان به حدود 4000 هکتار در استان بوشهر، 2000 هکتار در استان 
هرمزگان، 18۳ هکتار در استان سیستان و بلوچستان، 450 هکتار در استان خوزستان و 

۳00 هکتار در استان گلستان اشاره کرد.
 وی افزود: براساس برنامه ریزی صورت گرفته پیش بینی می شد امسال حدود ۳0 هزار تن 
میگوی پرورشی در کشور تولید شود اما با توجه به مشکلات تولید از نقدینگی تا کاهش 
قیمت میگو به نظر می رس��د میزان تولید این محصول در سال جاری به حدود 25 هزار 

تن برسد.  
معاون آبزی پروری س��ازمان شیلات ادامه داد: سال گذشته حدود 12 هزار تن میگو به 
کش��ورهای مختلف صادر شد که با توجه به پیوستن روسیه به جمع مشتریان میگوی 
ایرانی و درخواست ایتالیا برای بازدید از سایت های پرورشی میگو و از سرگیری خرید میگو، 

پیش بینی می شود امسال صادرات این محصول به بیش از 15 هزار تن برسد.

با مصوبه شورای سیاست گذاری خودرو؛

خودروهای مونتاژی داخلی سازی می شوند
براساس مصوبه شورای سیاست گذاری خودرو، درصد داخلی سازی خودروهای 

سواری مونتاژی در کشور به حداقل 20 درصد افزایش خواهد یافت.
 در حال حاضر حداقل میزان مجاز برای داخلی س��ازی خودروهای سواری مونتاژی در 

کشور 14 درصد است.
این به این معنا است که حداقل 14 درصد قطعات تمام خودروهای سواری در حال مونتاژ 

در کشور باید در داخل کشور تولید شود.
با این حال وزارت صنعت، معدن و تجارت با هدف افزایش فعالیت صنایع قطعه سازی 

داخلی حداقل میزان داخلی سازی خودروهای سواری را به 20 درصد افزایش داد.
به این ترتیب با مصوبه شورای سیاست گذاری خودرو از ابتدای سال آینده )1۳95( تمام 
خودروهای سواری در حال مونتاژ در کشور باید با حداقل 20 درصد داخلی سازی قطعات 

تولید شوند.
این مصوبه به تمام شرکتهای خودروسازی ابلاغ و از این شرکتها خواسته شده تا برنامه 

خود برای اجرای آن را به وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کنند.

جایگزین پژو 405 از فرانسه می آید 

با قطعی شدن توقف تولید پژو 405 در سال آینده، ایران خودرو تصمیم دارد با 
همکاری همتای فرانسوی اش خودرو پژو307، که یك خودرو خانوادگی کوچك 

است را جیگزین این خودرو کند.
در حالی که هنوز خبری رس��می مبنی بر نهایی شدن و امضای قرارداد ایران خودرو و 
پژو منتشر نشده، خبر می رسد آبی های جاده مخصوص در حال آماده سازی خط تولید 

پژو ۳07 هستند. 
کار قرارداد ایران خودرو و پژو تمام ش��ده و ظاهرا اولین محصولی که قرار اس��ت پس از 

تحریم ها در »جاده مخصوص« به تولید برسد، پژو ۳07 است.
 تولید این خودرو از س��ال 2001 شروع شده و توانسته در سال 2002 جایزه خودروی 
س��ال اروپا اروپا را به دست بیاورد. پژویی ها البته بعدها در سال 2007، مدل جدید این 
محصول را به نام پژو ۳08، رونمایی کردند، هرچند تولید ۳07 را در کشورهایی مانند چین 

همچنان تا سال 2014 ادامه دادند. 
با این اوصاف باید منتظر ماند و دید ایران خودرویی ها قصد دارند همان پژو ۳07 قدیمی 
را راهی خطوط تولید خود کنند یا اینکه محصولی جدیدتر از خانواده این خودرو به »جاده 
مخصوص« خواهد آمد.  ازآنجاکه ایران خودرویی ها تاکید دارند پژو باید محصولات روز خود 
را در ایران تولید کند، قاعدتا باید مدل های جدید پژو ۳07 راهی ایران شود نه همان که 

در سال 2001 رونمایی شده است.
 این خودرو در چهار مدل هاچ بک، سدان، کروکی و استیشن به تولید می رسد که ایران 

خودرو مدل سدان )صندوق دار( آن را برای تولید در نظر گرفته است.

نقل  و  حمل  درصنعت  پروازی  تاخیرهای  درحالی 
هوایی به اوج خود رسیده و سرگردانی سریالی مردم 
درفرودگاه ها را به دنبال داشته است که برخی مسئولان 
در توجیه این مساله، دوباره بحث آزادسازی قیمت ها را 

پیش می کشند.
 این روزها تاخیرهای پروازی در فرودگاه های کشور به اوج 
خود رسیده و اغلب مسافران حمل و نقل هوایی را نسبت به 
وضعیت موجود ناراضی کرده است، چراکه مسافران مجبورند 
ساعت ها وقت خود را در فرودگاه سپری کنند تا هواپیمای آنها 
به زمین بنشیند یا نقص فنی را برطرف کند، این در حالی است 
که هدف یک مسافر در بخش هوایی این است که زودتر به 
مقصد برسد در صورتی که تاخیرهای برخی ایرلاین ها بیشتر از 

زمانی است که یک خودرو تا آن مقصد طی می کند. 
به همین دلیل نارضایتی ها از صنعت حمل و نقل هوایی 
افزایش یافته و مسافران نسبت به استفاده از هواپیما برای 
مسافرت هایشان با شک و تردیدهای بسیار روبرو شده اند، 
تاخیرهایی که گاهی به بیش از 10 ساعت هم می رسد، از 
جمله مشکلاتی است که امروز کل صنعت حمل و نقل هوایی 
را درگیر خود کرده است و به طور حتم در درازمدت به نفع 

صاحبان این صنعت نیست. 
این در حالی است که چنین تاخیرهایی در سایر کشورهای 
دنیا بی سابقه است و مسافران می توانند بابت چنین تاخیرهایی، 
خسارت های زیادی دریافت کنند، هرچند که آئین نامه حقوق 
مسافر در بهار امسال به ایرلاین ها ابلاغ شده است اما به نظر 
می رسد که مشکلات ایرلاین ها بیش از این بوده و پرداخت 
جریمه هم نتوانسته است تاخیرهای چندساعته را برطرف کند.

 امروزه تقریبا هر شرکت بزرگی که از سال ها پیش در بخش 
صنعت حمل و نقل هوایی فعالیت می کند، گرفتار تاخیرهای 
چند ساعته شده است که به نظر می رسد سوء مدیریت، توان 
مالی کم و افزایش هزینه ها از جمله دلایل بروز این مشکلات 
باشد.  همین هفته گذشته بود که هواپیمایی آسمان با تاخیر 
10 ساعته مسافران را از مشهد به شیراز رساند و در پروازی 
دیگر مسافران تهران - اهواز با همین مدت تاخیر مواجه 
شدند که این دو تاخیر اعتراض شدید مسافران را به دنبال 
داشت، هرچند که این شرکت هواپیمایی از سوی سازمان 
هواپیمایی کشوری تذکر گرفت و پروازهای فوق العاده آن 
لغو شد اما مشکل تاخیرها به خصوص در فرودگاه های بزرگ 
کشور برطرف نشده است.  البته مدیران شرکت های هواپیمایی 
محدودیت های موجود برای این صنعت را از مهمترین دلایل 
ایجاد تاخیر در پروازها می دانند. به گفته آنان، صنعت حمل و 
نقل هوایی در این سال ها در نوک پیکان تحریم های غرب علیه 
ایران قرار داشته اما شرکت ها توانسته اند در این مدت، صنعت را 

سرپا نگه دارند و نیاز متقاضیان را پاسخگو باشند. 

قیمت ها باید آزاد شوند 
مقصود اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
در گفتگو با مهر با تاکید بر اینکه شرکت های هواپیمایی مشکل 
اغلب  دارند، گفت: نقص فنی دلیل عمده  ناوگان فرسوده 
تاخیرها است، چراکه اولویت حمل و نقل هوایی، ایمنی است 
و تا زمانی که شرکت ها از ایمنی مطمئن نباشند، پرواز انجام 
نخواهد شد.  وی با اشاره به اینکه تاخیرها در تمام کشورهای 
دنیا وجود دارد و فقط مختص به ایرلاین های ایرانی نیست، 
افزود: در سایت های بین المللی که تاخیرهای پروازی اغلب 
پروازهای دنیا موجود است، می بینیم که حتی در بزرگترین 
فرودگاه های دنیا هم تاخیرهای زیادی وجود دارد درحالی که 
شرکت های آنها نه با تحریم روبرو بودند و نه مشکلات مالی 
داشتند.  سامانی با بیان اینکه شرکت های هواپیمایی بنگاه 
اقتصادی هستند و تلاش دارند تا رضایت مشتری را جلب کند، 
زیرا منبع درآمد آنها مسافران هستند، ادامه داد: تاخیرها خارج از 
اراده شرکت ها است، چراکه شرکت ها با نیروی انسانی، امکانات 
و ابزاری که در اختیار دارند، تلاش می کنند تا پروازها را به موقع 
انجام دهند.  دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با تاکید براینکه 
تاخیرها برای ایرلاین هزینه به دنبال دارد و هیچ شرکتی هم به 
دنبال زیان نیست، گفت: تاخیرها در همه کشورها وجود دارد 
به طوری که در کشور آمریکا که تولیدکننده هواپیما است، به 
طور میانگین 25 درصد پروازها با تاخیر انجام می شود.  به گفته 
وی، ایرلاین ها نمی توانند ریسک کرده و پروازی که نقص فنی 
دارد را انجام دهند، بنابراین در همه کشورها با مشکل تاخیر 

مواجه هستند. به طور مثال، امروز در فرودگاه لندن 147 پرواز 
با تاخیر انجام می شود و یا در مسکو 101 پرواز با تاخیر همراه 
است، همچنین ایرفرانس هم امروز 215 پروازش تاخیر دارد. 

سامانی با تاکید بر اینکه ایرلاین ها در این سال ها کار جهادی 
انجام داده اند که با وجود تحریم، صنعت را سرپانگه داشتند، 
افزود: ما از مردم بابت تاخیرها هواپیماها عذرخواهی می کنیم 
اما باید توجه داشت که ایمنی مسافران اولویت  ما است، ضمن 
آنکه وقتی هدف و آرمانی داریم باید هزینه آن را هم بپردازیم.

و  هواپیما  کمبود  وجود  با  چرا  اینکه  در خصوص  وی   
مشکلات نقص فنی بلیت فروخته می شود، اظهار داشت: تقاضا 
برای حمل و نقل هوایی وجود دارد و حتی از عرضه هم بالاتر 
است؛ هرچند که نسبت به سال های گذشته عرضه و تقاضا 
متعادل شده و به غیر از روزهای پیک سفر، در اواسط هفته 
عرضه بیش از تقاضا است.  دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
با بیان اینکه از دولت درخواست داریم که مقررات زدایی کند 
تا ایرلاین ها با مشکلات کمتری مواجه باشند، گفت: نرخ های 
تکلیفی بنابر قانون برنامه پنجم توسعه و مصوبه شورای عالی 
تا  داریم  تقاضا  دولت  از  که  شود  برداشته  باید  هواپیمایی 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما را اجرایی کند.  وی همچنین 
به انتظار ایرلاین ها از دولت برای تامین تسهیلات از صندوق 
توسعه ملی برای خرید ناوگان اشاره کرد و افزود: ایرلاین ها 
مشغول مذاکره با شرکت های تولیدکننده هواپیما هستند اما 
هنوز تحریم ها بطور کامل برداشته نشده و از اوایل سال 2016 

تحریم ها بطور کامل برداشته می شود.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور درحالی از تشکیل پرونده های مالیاتی برای 
واردکنندگان خودرو خبر داده که پیش از این کمیسیون اصل 90 مجلس شورای 

اسلامی از تخلفات واردکنندگان خودرو از جمله فرار مالیاتی آنها خبر داده بود.
در گذشته کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی با انتشار گزارشی از فساد گسترده در 

روند واردات خودرو به کشور در سال های اخیر به ویژه سال 1۳91، پرده برداشته بود.

 استفاده از ارز دارو برای واردات خودرو، دستیابی به رانت های اطلاعاتی، واردات خودرو با ارز 
مرجع 1226 تومانی و فروش آن با ارز آزاد و همچنین عدم پرداخت مالیات واقعی، از جمله موارد 

مطرح در این زمینه در گزارش مجلس بود. 
تخلفات عدیده واردکنندگان خودرو در حالی است که از بهمن ماه سال گذشته با دستورالعمل 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، واردات خودرو منحصر به نمایندگی های رسمی خودروسازان 
خارجی شده است؛ موضوعی که اعتراض شورای رقابت را به دنبال داشته و این شورا از وزارت 

صنعت خواسته که این دستورالعمل را اصلاح و از واردات خودرو رفع انحصار کند. 
در چنین شرایطی رییس انجمن واردکنندگان خودرو گزارش مجلس شورای اسلامی در 
زمینه فساد در واردات خودرو را غیرمستند و فاقد ارزش می داند. وی در پاسخ به اینکه مجلس 
در گزارشی تخلفات واردکنندگان خودرو را تایید کرده است، اظهار کرده بود:" صحبت ممکن 
است خیلی زیاد باشد اما صحبت هایی که بر پایه مستندات باشد ارزش دارد و صحبت هایی که 

بر مبنای مستندات نباشد، فکر نمی کنم ارزش داشته باشد".
 در این شرایط به نظر می رسد اعلام رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور در زمینه تشکیل 
پرونده مالیاتی برای واردکنندگان خودرو گامی برای رسیدگی به تخلفات شرکتهای واردکننده 
خودرو باشد؛ تخلفاتی که اگرچه در گزارش رسمی کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی به 
صراحت بیان و از مراجع مسوول خواسته شده با آن برخورد شود اما رییس انجمن واردکنندگان 
خودرو آنها را رد می کند.  تکذیب شدن چنین تخلفاتی از سوی رییس انجمن واردکنندگان 
خودرو در حالی است که وزیر وقت بهداشت و درمان نیز در سال 1۳91 از دیگر تخلف برخی 
واردکنندگان خودرو در زمینه استفاده از ارز مرجع برای واردات خودرو پرده برداشته بود. در آن 
زمان مرضیه وحید دستجردی اعلام کرد که از ارز دارو برای واردات خودرو استفاده شده است.

با پایان یافتن تنفس دو ماهه برای واگذاری سهام 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس و آغاز لیگ فوتبال، 
هنوز خبر رسمی از واگذاری این دو باشگاه ورزشی 

منتشر نشده است.
بعد از به نتیجه نرسیدن چهار مزایده سرخابی ها از بهمن 
سال گذشته تا خرداد امسال و سنگ اندازی برخی نمایندگان 
مجلس در واگذاری این دو باشگاه، مقرر شده بود تا واگذاری 
سرخابی ها با تنفس دو ماهه مواجه شده و بعد از آغاز لیگ 
پانزدهم فوتبال در مرداد ماه از سر گرفته شود تا اگر نمایندگان 
مجلس طرح و نظری در این خصوص دارند، ارائه کنند اما در 
مدت دو ماهه گذشته نه طرحی از سوی نمایندگان مجلس 
برای واگذاری سرخابی ها مطرح شده و نه علی رغم آغاز لیگ 

فوتبال خبر رسمی در این خصوص منتشر شده است. 
این در حالی است که مسئولان سازمان خصوصی سازی 
بارها اعلام کرده بودند که برای واگذاری مجدد سرخابی ها 
منتظر طرح مجلس برای واگذاری استقلال و پرسپولیس و 
نیز آغاز لیگ پانزدهم فوتبال هستند تا بعد از ثبات تیم های 
ورزشی، واگذاری این دو باشگاه را از سر بگیرند اما با گذشت 
سه هفته از لیگ فوتبال هنوز از طرح مجلس برای واگذاری این 
دو باشگاه و هیات واگذاری برای مشخص کردن نحوه واگذاری 
سرخابی ها خبری نیست تا موضوع واگذاری این دو باشگاه 

ورزشی همچنان پرحاشیه و پیچیده باقی بماند. 
از سوی دیگر نیز با نزدیک شدن به موعد مقرر و علی 

رغم اعلام سازمان خصوصی سازی مبنی بر پیگیری جدی 
واگذاری این دو باشگاه در صورت ارائه نکردن طرح از سوی 
مجلس، خبرهایی از احتمال منتفی شدن واگذاری استقلال و 
پرسپولیس و تبدیل آن به بنگاه فرهنگی و یا اجاره آن به مدت 
5 سال نیز شنیده می شود که هنوز از سوی هیچ مقام رسمی 
تایید نشده است، اما نتیجه بخش نبودن 4 مزایده سرخابی ها 
و تایید نشدن اهلیت خریداران، این موضوع را به ذهن ها وارد 
کرد که دولت و مجلس قصد فروش این دو باشگاه پرطرفدار 

ورزشی را ندارند.  
در این شرایط نیز سازمان خصوصی سازی سکوت اختیار 
شده  مطرح  بحث های  و  حاشیه ها  در خصوص  و  کرده 
موضع گیری نمی کند تا شاید بتواند تصمیم نهایی را در این 
خصوص بگیرد، این در حالی است که این سازمان اعلام 
کرده است که اگر قانونی در خصوص واگذاری سرخابی به 

تصویب برسد، این سازمان تابع قانون است و آن را اجرایی 
می کند.

 این در حالی است که اگر شایعات مطرح شده پیرامون 
عدم واگذاری این دو باشگاه به حقیقت بپیوندد و دولت نخواهد 
به هر دلیلی بعد از چندین سال باشگاه های متعلق به خود را 
بفروشد، باید لایحه ای به مجلس در این خصوص ارائه کند تا 
بعد از تصویب مجلس این واگذاری منتفی اعلام شود در غیر 
اینصورت هیات واگذاری باید در خصوص نحوه واگذاری این دو 

باشگاه و شرایط جدید آن تصمیم گیری کند. 
لذا برای مشخص شدن نظر دولت و مجلس در خصوص 
واگذاری این دو باشگاه پر حاشیه و پیچیده ورزشی، باید 
چند هفته ای منتظر ماند و دید که آیا مانند سال های گذشته 
واگذاری این دو باشگاه با وقفه مواجه می شود یا برای همیشه 

پرونده واگذاری سرخابی ها مختومه اعلام خواهد شد. 

سرگردانی سریالی مردم در فرودگاه ها؛

تاخیرهای پروازی به اوج رسید

دست واردکنندگان متخلف خودرو رو می شود؟

از واگذاری استقلال و پرسپولیس چه خبر؟

   وزیرکار می گوید با وجود افت شدید درآمدهای نفتی، 
اما بازار کار در مسیر مناسبی قرار گرفته وعلائم و نشانه های 
خوبی از آن وجود دارد. وی حتی وعده کرده است تا شاید 

بتوان امسال 500 هزارشغل جدید هم ایجاد کرد. 
براساس آخرین گزارش رسمی مرکز آمار ایران از وضعیت بازار کار 
در بهار سال جاری، تعداد بیکاران کشور 2 میلیون و 647 هزارنفر 
است که یک میلیون و 822 هزار نفر از آنها مرد و 825 هزار نفر نیز 
زن هستند. از تعداد کل بیکاران کشور حدود یک میلیون و 610 هزار 
نفر زیر ۳0 سال سن دارند که طبق تعاریف، جدی ترین و مهم ترین 

گروه بیکار کشور را تشکیل می دهند.
بر روی کاغذ و مستندات آماری دولت، بیکاری در بهار امسال نسبت 
به سال گذشته دوباره افزایش یافته و تعداد بیکاران هم بالاتر رفته اما 
مقامات دولتی معتقدند بیکاری آنقدر بزرگ و اوضاع بازار کار به حدی 
وخیم و بحرانی است که اشتغال زایی های صورت گرفته خود را در 

آمارها نشان نمی دهند.
کارشناسان بازار کار می گویند سال ها ناتوانی دولت ها در اشتغال 
زایی و ایجاد زمینه های ورود کارجویان به بازار کار و انباشت بیکاری 
باعث شده است تا امروز انبوهی از تقاضاها برای کار وجود داشته باشد 
و تلاش های صورت گرفته از سوی دولت ها نیز نتواند به زودی اثرش 

را در بازار کار نشان دهد.
بیکاری؛ زخمی کهنه بر پیکر اقتصاد

حسن روحانی رئیس دولت تدبیر و امید در مردادماه سال 92 یکی 
از مهم ترین دغدغه ها و برنامه های دولت یازدهم را مقابله با بیکاری و 
حل مساله اشتغال جوانان اعلام کرد و پس از آن نیز بارها در این باره 
سخن گفته است. وی اخیرا در سفر استانی به شهرستان های تهران 

گفت ناراحت کننده است که جوانان این کشور بیکار باشند.

با این وجود، دولت در دو سال گذشته از زمان آغاز به کارش 
نتوانسته در این زمینه گشایش چندانی به وجود بیاورد و کارشناسان 
بازار کار معتقدند دولت برای حل مسئله قدیمی و کهنه بیکاری، حتی 
کاری دشوارتر از سایر مسایل دارد، چرا که اشتغال زایی موضوعی بی 

ارتباط با عملکرد اقتصاد، سرمایه گذاری های جدید، شرایط کسب و 
کار و اختصاص اعتبارات هنگفت نیست؛ بنابراین دولت باید مجموعه 
ای از رشته ها را به حرکت در آورد تا بتوان در خروجی آن منتظر 

اشتغال زایی برای جوانان بود.

اما علی ربیعی، وزیر کار دولت تدبیر و امید می گوید منتقدان 
عملکرد اشتغالی دولت باید وضعیت درآمدهای دولت را در نظر بگیرند 
و مقایسه عملکرد فعلی با نصف شدن درآمدهای نفتی و همچنین 
کاهش فروش نفت با گذشته منصفانه و مقایسه ای برگرفته از شرایط 

یکسان حال و گذشته نیست.
وزیر کار همچنین اعتقاد دارد دولت موفقیت هایی را در ایجاد 
اشتغال داشته اما بیکاری بزرگتر از آن است که با ایجاد 400 هزار 
شغل بتوان تحرکی در آن دید و یا منتظر افت چشمگیر نرخ بیکاری 
بود، همچنین وی بر این نکته تاکید دارد که 400 هزار شغل در سال 
گذشته با سند و مدرک در کشور ایجاد شده که می توان به آمار 

بیمه های اجباری مراجعه و در آنجا بررسی کرد.
وعده 500 هزارشغل جدید

وی از سویی نوید داده اگر اقتصاد در سال جاری بتواند 5 درصد 
رشد مثبت را تجربه کند، 500 هزار شغل دیگر نیز محقق خواهد شد؛ 
در عین حال می گوید سیگنال ها و علائم خوبی از روند رو به بهبود 
بازار کار وجود دارد که می تواند آینده این بازار بحران زده را بهبود 
بخشد. در شرایط فعلی نمی توان انتظار اشتغال زایی قابل توجه از 
صنایع بزرگ داشت و باید به تقویت اشتغال زایی در صنایع خُرد، 
متوسط و کوچک پرداخت، چرا که در این بخش زمینه های اشتغال 

زایی مناسبی با هزینه های کمتر و منابع پایین تر وجود دارد.
با این اوصاف، جوانان همچنان پس از دو سال عملکرد نه چندان 
خوب دولت در بازار کار منتظرند تا واقعا تحولی در این زمینه 
ایجاد شود، وعده های رئیس جمهور و مقامات ارشد دولتی در این 
باره محقق شود و آنها بتوانند وارد بازار کار شوند. آنها منتظرند تا 
طلسم بازار کار شکسته شود و سایه هراس بیکاری از روی آنها 

کنار برود.

جوانان منتظر حرکت جدید دولت ؛

بیکاری از بحران خارج می شود؟
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 کفاشیان:

 اینکه استقلال باخته است
 به من چه ربطی دارد؟!

رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرد، سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان روز 
دوم شهریورماه به ایران بازخواهد گشت.

علی کفاشیان در حاشیه افتتاح آزمایشگاه استاندارد و تجهیزات و امکانات تخصصی 
ورزشی کشور درباره حضور کارلوس کی روش در ایران گفت: کی روش تا ساعتی دیگر به 
مالزی می رسد و در جلسات مختلف کنفدراسیون فوتبال آسیا شرکت خواهد کرد. او روز 

دوم شهریور به ایران بازمی گردد و کار خود را استارت خواهد زد. 
رئیس فدراسیون فوتبال درباره وضعیت سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: ما از خسوس 
خواسته ایم که ایران را به مقام نخست آسیا برساند و در جمع چهار تیم برتر جهان قرار 
بدهد. اگر او به ایران نیاید با یک مربی داخلی کار را ادامه می دهیم. روند انتخاب سرمربی 
تیم ملی به این شکل است که ابتدا کمیته فوتسال نظر خود را به هیئت رئیسه می دهد و 

در آنجا برای انتخاب سرمربی جدید تصمیم گیری می شود.
 وی درباره افتتاح آزمایشگاه استاندارد تجهیزات عنوان کرد: امیدوارم استانداردسازی در 
همه زمینه ها درست شود که در صورت تحقق این مسئله هیچ کس نمی تواند بهانه گیری 

کند. امیدوارم این آزمایشگاه خاک نخورد و مورد استفاده قرار بگیرد. 
کفاشیان درباره پول های بلوکه شده فدراسیون فوتبال گفت: تا الان یک میلیون دلار 
گرفته ایم و چهار میلیون دیگر نیز باقی مانده است که از طریق سفارت ایران قرار است 
وصول شود. از این چهار میلیون دلار بخشی مربوط به هزینه های کادرفنی است و بخشی 

دیگر نیز مربوط به مخارج گذشته می شود. 
رئیس فدراس��یون فوتبال درباره اظهارنظر اخیر جهانیان، عضو هیئت مدیره باشگاه 
استقلال که گفته بود دولت با کفاشیان مشکل دارد و این مسئله بر روند نتیجه گیری 
استقلال تاثیرگذار بوده است، گفت: ما هیچ مشکلی با دولت نداریم و اتفاقا دولت تدبیر و 
امید کمک زیادی به فدراسیون فوتبال کرده است. اینکه استقلال باخته به من چه ربطی 
دارد؟!  وی درباره قعرنشنی پرسپولیس در جدول رده بندی لیگ برتر نیز خاطرنشان کرد: 
نگران این مسئله نیستم. پرسپولیس و استقلال تیم های خوبی هستند و امیدوارم در 
جدول رده بندی بالا بیایند.  کفاشیان درباره تفاهم فدراسیون فوتبال ایران با فدراسیون 
فوتبال نروژ برای برگزاری دیدار دوستانه اظهار داشت: ما با این کشور هنوز هیچ تفاهمی 
نکرده ایم.  رئیس فدراسیون فوتبال درباره عدم حضور مربیان تیم ملی در استادیوم ها برای 

تماشای بازی های لیگ گفت: شاید هوا گرم بوده که آنها نتوانسته اند به ورزشگاه بروند! 
وی در پایان تأکید کرد که با افرادی که داوران را شانتاژ می کنند، برخورد خواهد شد.

رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس خبر داد:

دو عضو دیگر به هیات مدیره 
پرسپولیس اضافه می شوند

رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه توافق با اسپانسر جدید 
نهایی شده است، گفت: 2 عضو جدید به هیات مدیره باشگاه اضافه خواهند 

شد.
 جعفر کاشانی درباره آخرین وضعیت انتخاب اسپانسر باشگاه پرسپولیس با بیان مطلب 
فوق اظهار کرد: توافقات با اسپانسر جدید صورت گرفته و ان شاءالله امروز همه چیز تمام 
می شود. وی درباره اضافه شدن یک عضو جدید به هیات مدیره و خروج یک عضو دیگر، 
تاکید کرد: برای اینکه تعداد اعضای هیات مدیره فرد بماند، 2 نفر از شرکت موردنظر به 
هیات مدیره اضافه خواهند شد تا تعداد اعضا به عدد 7 برسد. با این حساب دیگر هیچکس 
از هیات مدیره جدا نمی ش��ود.رئیس هیات مدیره پرسپولیس خاطرنشان کرد: اعضای 
جدید حق دخالت در سیاستهای باشگاه را ندارند و فقط روی اجرای مفاد صحیح قرارداد 
باشگاه با اسپانسر نظارت خواهند داشت. از شرکت آینده نما پارسیان به عنوان جدیدترین 

گزینه اسپانسری باشگاه پرسپولیس نام برده می شود.

نیمکت نشینی گوچی درشب توقف چارلتون
چارلتون درغیاب مهاجم ایرانی خود در هفته دوم لیگ دسته اول انگلیس، 

مقابل دربی کانتی به تساوی رسید.
 از هفته دوم لیگ دسته اول انگلیس چارلتون که از حضور رضا قوچان نژاد سود می برد 

میهمان دربی کانتی بود که این بازی با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
مهاجم تیم ملی کش��ورمان در این بازی بر روی نیمکت ذخیره ها حضور داشت و در 
میدان حاضر نشد. او در بازی اول چارلتون برابر کوئینزپارک نیز غایب بود ولی در جام 
اتحادیه توانسته بود برای تیمش گلزنی کند. چارلتون در اولین بازی خود کوئینزپارک را 

شکست داد و با تساوی خود 4 امتیازی شد و صدر جدول را از دست داد.

توقف آلکمار بدون جهانبخش
آلکمار در شبی که مهاجم تیم ملی ایران را در بین 18 بازیکن خود نداشت 

برابر اکسلسیور به تساوی 2 بر 2 رسید.
 در هفته دوم لیگ هلند آلکمار که علیرضا جهانبخش ملی پوش ایران را در اختیار دارد 
برای جبران شکست ۳ بر صفر در هفته نخست برابر آژاکس به دیدار اکسلسیور رفت که 

در پایان به تساوی 2 بر 2 رسید.
در این دیدار نیز مانند بازی قبل جهانبخش در بین بازیکنان اصلی و نیمکت نشین 
تیمش نبود.سرمربی آلکمار پیش از این دیدار گفته بود جهانبخش هنوز کمی مصدومیت 

دارد و هنوز به آمادگی کامل نرسیده است.

لیگ تنیس بانوان کشور؛
بانوان تنیسور قم از راهیابی 

به لیگ برتر بازماندند
بانوان تنیسور قم در پایان رقابت های لیگ دسته اول تنیس بانوان باشگاه های 

کشور از راهیابی به لیگ برتر تنیس ایران بازماندند.
رقابت های لیگ دسته اول تنیس بانوان باشگاه های کشور در سال 1۳9۳ هر چقدر برای 
تیم بانوان تنیسور قم با موفقیت همراه بود و نماینده قم را لیگ برتری کرد، اما در سال 

جاری موفقیتی برای این تیم به همراه نداشت.
 تیم بانوان بازرگانی امین نماینده قم در رقابت های لیگ دسته اول تنیس بانوان قهرمانی 
باشگاه های کشور در پایان جدال با حریفان خود موفق به کسب جواز صعود به لیگ برتر 

تنیس کشور نشد تا موفقیت های دوره قبل این مسابقات تکرار نشود. 
این در حالی اس��ت که تیم تنیس بانوان قم با نام بازرگانی ناصر امین در راه صعود به 
رقابت های فصل جدید لیگ برتر تنیس با حریفان خود با ترکیبی از بازیکنان بومی مسابقه 
داد، اما نتوانس��ت رتبه ای بهتر از نهمی را کسب کرده و جواز راهیابی به لیگ برتر را به 

دست آورد. 
بعد از مشخص شدن حریفان تیم تنیس بانوان بازرگانی ناصر امین استان قم در مسابقات 
قهرمانی دسته اول تنیس بانوان کشور، این پیکارها براساس برنامه ریزی سازمان لیگ 

فدراسیون تنیس کشورمان با رقابت 10 تیم مدعی صعود به لیگ برتر به انجام رسید.
 در شرایطی که سرانجام نمایندگان ساری و بابل لیگ برتری شدند، شهر میزبان این 
دوره از مسابقات تنیس قهرمانی دسته اول بانوان کشور ساری بود و هیئت تنیس استان  
مازندران در حالی از این پیکارها میزبانی کرد که تیم های مدعی صعود به لیگ برتر تنیس 
بانوان کشور بازی های خود را به شکل مجتمع و در مرحله مقدماتی به صورت دوره ای 

برگزار کردند. 
در حالی که تیمی آماده به نمایندگی از هیئت تنیس استان قم راهی این رقابت ها شده 
بود، طبق برنامه سازمان لیگ فدراسیون تنیس و براساس اعلام کمیته مسابقات سازمان 
لیگ تنیس کشور این رقابت ها در مرحله نخست به مدت پنج روز برگزار شد و تیم تنیس 
بانوان بازرگانی ناصر امین قم نیز با امید به صعود به لیگ برتر تنیس کشور با حریفان خود 

به رقابت پرداخت.
 بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون تنیس، رقابت های لیگ دسته اول تنیس 
بانوان باشگاه های کشور با عنوان جام میلاد نور با حضور 10 تیم و به میزبانی ساری برگزار 
شد و در پایان تیم مانی ساری موفق شد با پیروزی مقابل حریف خود عنوان قهرمانی 

بازی ها را از آن خود کند.
 در روز پایانی این مسابقات دو بازی برگزار شد و هر دو بازی نیز به دلیل عدم حضور 
تیم های  زرین تهران و کلینیک امام حس��ین )ع( زاهدان با نتیجه سه بر صفر به سود 
تیم های  آبشار اصفهان و بازرگانی ناصر امین قم اعلام شد و در سایر بازی ها نیز تیم های 

مانی ساری و امیر آمل مقابل حریفان خود به برتری رسیدند. 
در این رقابت ها تیم های مانی ساری، پارس ارقام بابل، امید امیر بابل، سیمرغ گیلان، تهران 
قدس، هیئت تنیس خوزستان، آبشار اصفهان، زرین تهران، ناصرامین قم و کلینیک امام 

حسین زاهدان در جایگاه اول تا دهم رده بندی نهایی ایستادند.
 در پایان این دوره از پیکارها دو تیم مانی ساری و پارس ارقام بابل به مسابقات لیگ برتر 
تنیس بانوان باشگاه های کشور صعود کردند و تیم های تنیس بانوان بازرگانی ناصر امین قم 

و کلینیک امام حسین زاهدان به لیگ دسته دوم سقوط کردند.

رئیس هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان خبر داد؛

اعزام 6 کونگ فوکار قمی به
 رقابت های قهرمانی کشور

رئیس هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم از اعزام شش نفر از بهترین  
کونگ فوکاران قم به رقابت های قهرمانی کشور خبر داد.

محمد رشید اظهار کرد: از زمانی که مسئولیت ریاست این هیئت ورزشی را با اعتماد 
اعضای مجمع پذیرفته ام هدف ما این بود که بتوانیم در کنار دیگر همکارانم در هیئت برای 

تحول این هیئت گام برداریم. 
وی ادامه داد: هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی سرشار از استعداد و رزمی کاران توانمند در 
بخش قهرمانی و همچنین نیروی انسانی تحصیل کرده و با دانش است، ما سعی خواهیم 
کرد برای این عزیزان دلگرمی و امکانات لازم را فراهم کنیم تا هیئت در مسیر رو به رشد 

گام بردارد. 
رئیس هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم در ادامه از اعزام تیم قم به رقابت های 
قهرمانی کش��ور خبر داد و افزود: تیم هیئت کونگ فو اس��تان قم اکنون در حال انجام 
تمرینات خود است و روزهای پایانی هفته جاری در مسابقات کونگ فو قهرمانی بزرگسالان 

کشور با حریفان خود به رقابت می پردازد. 
وی با اش��اره به اهمیت کس��ب مدال از این پیکارها تصریح کرد: این دوره از مسابقات 
جنبه انتخابی تیم ملی کونگ فو را دارد و در حالی روزهای بیست وهشتم تا سی ام مرداد 
ماه به میزبانی هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان سمنان به انجام می رسد که تیم 
قم با ترکیب 6 کونگ فوکار و یک کادر فنی مجرب و توانا راهی این مسابقات خواهد شد.

 رشید با بیان اینکه اکثر نمایندگان قم شانس کسب مدال دارند، بیان کرد: کونگ فوکاران 
قم برای کس��ب نتیجه خوب در این دوره از پیکارها بیش از دو ماه تمرینات منظم و با 
برنامه ای را انجام داده اند و در اوج آمادگی و وضعیت مناسب روحی به دنبال مدال مسابقات 

قهرمانی کشور خواهند بود. 
وی ادامه داد: امسال در هیئت هنرهای رزمی و کونگ فو قم برنامه ریزی بسیار خوبی برای 
حضور موفق در پیکارهای قهرمانی کشور صورت گرفته و یکی از تیم هایی که با آمادگی 
بالای کونگ فوکاران خود برای کسب مدال از رقابت های قهرمانی کشور اعزام شد، تیم رده 

سنی بزرگسالان است. 
رش��ید اضافه کرد: فدراس��یون کونگ فو و هنرهای رزمی بیش از 20 سبک دارد و در 
قم اکنون 9 سبک فعال است و سعی خواهیم کرد دیگر سبک های زیرمجموعه هیئت 
کونگ فو و هنرهای رزمی را فعال کنیم تا بتوانیم هم مسیر رشد و پیشرفت ورزش مدال آور 

کونگ فو را در قم فراهم کنیم و هم اینکه بتوانیم در سطح کشور، استانی موفق باشیم.
 وی عنوان کرد: تیم جوانان هیئت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم برای شرکت در 
رقابت های قهرمانی کشور که حکم انتخابی تیم ملی را دارد و برای شناخت برترین ها به 

منظور حضور در رقابت های آسیایی این رشته برگزار می شود، آماده شده است.
 رشید یاد آور شد: این مسابقات روزهای بیست وهشتم تا سی ام مرداد ماه به میزبانی 
شهر سمنان برگزار می شود و در بین نفرات اعزامی تیم منتخب جوانان قم در وزن منهای 
51 وحید ملکی، در وزن منهای 55 کیلوگرم ابراهیم رنجبر، در وزن منهای 59 مصطفی 
حاجیلو، در وزن منهای 6۳ امیرحسین مقدس، در وزن منهای 68 محمد غفاری و در وزن 
منهای 78 علی صفایی حضور دارند، ضمن اینکه علی قنبری به عنوان سرمربی و مرتضی 

ابریان به عنوان سرپرست هدایت می کنند.

دبیر هیئت ووشو استان قم:

سکوی نخست مسابقات قهرمانی کشور
 برازنده ووشوکاران قم بود

دبیر هیئت ووشو استان قم گفت: سکوی نخست رقابت های ووشو قهرمانی 
کش�ور برازنده ووشوکاران قم بود، چراکه مدت ها تمرین داشته و سختی های 

زیادی را تحمل کرده بودند.
محمدهادی رش��یدی اظهار کرد: ووشو هم در قالب مسابقاتی که زیر نظر فدراسیون 
ووشو در هر دو بخش تالو و ساندا برگزار می شود و هم در سبک های متعدد آن، در قم 

استعدادهای بسیار زیادی دارد. 
وی ادامه داد: باشگاه های فعال در ووشو قم به خوبی به تربیت بازیکنان مستعد و آینده دار 
می پردازند و در همین فصل تابستان که با ایام اوقات فراغت دانش آموزان مواجه هستیم، 

بسیاری از خانواده ها فرزندان خود را به برنامه های آموزشی این رشته ورزشی آورده اند.
 دبیر هیئت ووشو استان قم بیان کرد: دیگر موضوعی که موجب رشد و تحول ووشو قم 
شده، برخورداری از مربیان با دانش و تحصیل کرده  این رشته ورزشی است، مربیانی که 
با دلسوزی و علاقه بسیار زیاد به پرورش نخبه های ووشو قم می پردازند.   وی یادآور شد: 
سال گذشته در هر دو بخش آقایان و بانوان در سالن ورزشی فرودگاه بین المللی قم میزبانی 
مسابقات ووشو قهرمانی کشور را در سبک فانگ من چوان بر عهده داشتیم و خوشبختانه 

ووشوکاران قم در هر دو بخش عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دادند.  
رش��یدی عنوان کرد: امس��ال نیز نخستین میزبانی ما به مسابقات سبک لوهان چوان 
قهرمانی کشور اختصاص داشت و ووشوکاران قم بار دیگر با نشان دادن نبوغ و استعداد 
بالای خود و رهبری خوبی که از سوی کادر فنی می شدند به مقام قهرمانی دست یافتند.

 وی با بیان اینکه ووش��وکاران قم با کس��ب مجموع 21 مدال مقام قهرمانی مسابقات 
ووشوی مردان کشور در سبک لوهان چوآن را به خود اختصاص دادند، ابراز کرد:  این دوره از 
پیکارها در حالی به کار خود پایان داد که ووشوکاران قم با کسب بیشترین مدال در تمامی 
رده های سنی عنوان قهرمانی را به دست آوردند.  دبیر هیئت ووشو استان قم بیان کرد: 
در این مسابقات که در سالن 2 هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم برگزار شد 
400 ووشوکار از 22 استان مسابقات خود را برگزار کردند و ووشوکاران شرکت کننده در 
رده های سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان به رقابت پرداختند.  وی خاطرنشان 
کرد: در این دوره از پیکارها که در دو بخش ساندا و تالو به انجام رسید،  تیم مردان هیئت 
ووشوی استان قم با کسب مجموع 21 مدال متشکل از هشت مدال طلا، شش مدال نقره 

و هفت نشان برنز عنوان قهرمانی را به دست آورد تا جام قهرمانی را در خانه حفظ کند.
 رشیدی یادآور شد: تیم ووشوی همدان جدی ترین حریف قم برای کسب عنوان قهرمانی 
این مسابقات بود که در پایان با کسب شش مدال طلا، پنج نشان نقره و چهار مدال برنز در 
جایگاه دوم ایستاد و عنوان نایب  قهرمانی را از آن خود کرد، ضمن اینکه تیم هیئت ووشو 
قزوین نیز با کسب پنج مدال طلا، چهار مدال نقره و هفت مدال برنز به مقام سوم دست یافت.

گودرزی: امیدوارم پس از این شاهد تجهیزات بی کیفیت نباشیم

سیاسی مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس:

جلسه با استقلالی ها اتفاقی بود

 وزیر ورزش و جوانان گفت: بخش خصوصی کمتر شاهد 
نظارت در استانداردسازی تحهیزات ورزشی بودیم.

محم��ود گودرزی وزیر ورزش و جوانان در حاش��یه مراس��م 
افتتاحیه آزمایش��گاه استاندارد تجهیزات و امکانات تخصصی 
گفت: ما به س��متی می رویم که باید با س��ایر کشورها رقابت 
کنیم البته فعلا بحث تجهیز مطرح نیست با ایجاد سازمان نظام 

تخصصی مدیران باید به سایر توانمندی های بهره مند شوند.
 وی ادام��ه داد: مربیان و سرپرس��تان ک��ه در عرصه ورزش 
فعالیت می کنند جای خالی آنها در این موسسه حس می شود، 

امیدواریم شاهد برکاتی در این خصوص برای کشور باشیم.
 وزیر در پاسخ به این سوال که اقلامی که وارد کشور می شد 
اس��تانداردهای آن آزمایش نمی شد شما چطور این وسایل را 
خریداری می کردید اظهار داشت: امکانات ورزش و تجهیزات 
و از دو مس��یر وارد کشور می شد مورد اول از طریق دولت که 
فدراس��یون ها و ورزش را ش��امل می ش��ود و مورد دوم بخش 
خصوصی که در اینجا نظارت کمتر بوده است. با مجوزی که 
سازمان استاندارد صادر می کند تمامی کسانی که وارد کننده 
هستند می توانند تجهیزات را تست کنند. امیدوارم بعد از این 
ش��اهد تجهیزات بی کیفیت نباشیم.  وی تاکید کرد: یکی از 
آرزوهای جامعه دانشگاهی این بوده که می تواند ارتباط منطقی 
با عملیات اجرا برقرار کند. شاهد توسعه این اندیشه در فضاهای 
مختلف هستیم و وجود استاندارد در ورزش در چند زمینه باید 
محقق شود که گام های اول برداشته شده است.  گودرزی افزود: 
اگر در عرصه قهرمانی و بین المللی حرف بزنیم و اگر قرار است 
فرزاندانمان از ورزش خاطره خوشی داشته باشند نباید به دلیل 
عدم وجود استاندارد در امکانات و منابع انسانی آسیب ببینند 

و وجود این مراکر لازم است. باید شاهد رشد نیروهای انسانی 
در حوزه های مدیریتی و سرپرستی و افزایش توانمندی کشور 
باشیم.  وزیر ورزش تاکید کرد: در کشور ما الگو و شاخص معین 
در حوزه منابع انسانی در ورزش نبوده و هر کسی با هر تخصصی 
به عنوان عنصر اصلی وارد ورزش شده و می بینم سیاسیون چه 
علاقه وافری به ورزش دارند و همچنین اقتصاددانانان. همه برای 
کمک به این حوزه آماده فعالیت هستند که اگر آورده داشته 

باشد خوب است که البته ندارند.  وی تصریح کرد: باید سازمانی 
برای بررسی صلاحیت افراد ایجاد شود که مشخص کند برای 
حضور در ورزش صلاحیت دارند یا نه. سازمان نظام تخصصی 
ورزش به عنوان لایحه به مجلس فرستاده شده که هر کسی 
خواست خدمتی به ورزش برساند دارای اندازه مشخص باشد 
و این ضروری تر از اس��تاندارد سازی در تجهیزات است. وجود 

چنین سازمانی ضروری است.

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس درباره جلسه اش با مسئولان باشگاه استقلال 
و قول کمك مالی به آبی پوشان، توضیحاتی ارائه کرد.

چند روز پیش بود که حمیدرضا سیاسی مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس، در جلسه ای 
با مسئولان باشگاه استقلال در وزارت ورزش شرکت کرد و حتی به مسئولان این باشگاه برای 
ارائه کمک مالی قول همکاری داد؛ موضوعی که البته با سابقه سال گذشته سیاسی و کمک وی 
به استقلال چندان دور از انتظار نبود ولی مدیرعامل پیشین پرسپولیس ابتدا حضورش در این 
جلسه را تکذیب و سپس تاکید می کند که به صورت اتفاقی با استقلالی ها در وزارتخانه مواجه 
شده است! سیاسی همچنین می گوید نه قولی به استقلالی ها داده و نه قصدی برای بازگشت به 
ورزش دارد و صرفا به مسئولان استقلال دلداری داده است! مشروح گفتگوی سیاسی که تلاش 

دارد جلسه اش با استقلالی ها را عادی و اتفاقی نشان دهد، در زیر می آید:
* آقای سیاسی! به نظر می رسد امسال هم همانند سال گذشته هم به استقلال و هم 

به پرسپولیس کمك مالی می کنید؟
 - سیاسی: من در هیچ باشگاهی حضور ندارم. نه استقلال و نه پرسپولیس. به هیچ عنوان قصد 

بازگشت به ورزش را هم ندارم. 
* اما ش�ما چند روز پیش با مسئولان اس�تقلال در وزارت ورزش و در دفتر بهرام 

افشارزاده جلسه داشتید. این جلسه به چه دلیل بود؟
- من جلسه  ای با استقلالی ها نداشتم.

 * یعنی منکر جلس�ه و صحبت با مس�ئولان باشگاه اس�تقلال در وزارت ورزش 
می شوید؟

- جلسه به آن معنا که از قبل تعیین شده باشد، نبود. من استقلالی ها را ممکن است همه جا 
ببینم، حتی در خیابان. چند روز پیش به دفتر افشارزاده رفته بودم که آنجا استقلالی ها را هم 

دیدم ولی اینکه جلسه ای داشته باشم، نبود! فقط با هم یک احوالپرسی داشتیم.
 * اینکه بخواهید به استقلال یا پرسپولیس کمك کنید، ذاتا بد نیست ولی چرا 

اصرار دارید که جلسه ای نداشته اید؟
- من کاری به بد یا خوب بودن کمک ندارم. همانطور که گفتم در هیچ جای ورزش نقشی 

ندارم.
 * یعنی با استقلالی ها هیچ صحبتی درباره مسائل مالی و کمك به آنها نداشتید؟

- من فقط به آنها دلداری دادم که ان شاءالله مشکلات مالی درست می شود! اینکه دلداری 
بدهید با اینکه بخواهید کمک کنید، با هم فرق دارد.

 * چرا این درد و دل و به قول ش�ما دلداری دادن باید در دفتر مدیرعامل باشگاه 
استقلال در وزارت ورزش صورت بگیرد؟

- افشارزاده سرپرس��ت حوزه وزارتی وزارتخانه ورزش هم هست. هرچند ایشان مدیرعامل 
استقلال است، ولی در وزارت ورزش سمت سرپرستی حوزه وزارتی را دارد و هر ارتباطی با وزیر 

از طریق ایشان صورت می گیرد.
 * چرا حضور ش�ما و استقلالی ها در دفتر سرپرست حوزه وزارتی ورزش باید در 

یك روز و یك ساعت مشخص باشد؟
- خب ممکن است یک روز دیگر هندبالی ها یا ورزشکاران واترپلو در این دفتر حضور داشته 
باشند. شاید یک روز کشتی گیرها به این دفتر بروند. دفتر سرپرست حوزه وزارتی برای همه 
ورزشکاران است. اصلا شاید یک روز پرسپولیسی ها هم آنجا باشند! اگر قرار باشد درباره استقلال 
و پرسپولیس صحبتی شود، مسئولان در ساختمان این باشگاه ها جلسه می گذارند نه وزارت 

ورزش.
 * دلیل اینکه شما می خواهید کمك به استقلال را پنهان کنید، چیست؟

- دلیلی ندارد اگر بخواهم کمک کنم، آنرا مخفی نگه دارم. اگر کمک کنم که آنرا با افتخار اعلام 
و آنرا در بوق و کرنا می کنم و هزارتا مراسم می گیرم و در نهایت یک مقدار هم پول می دهم. 

نمی دانم چرا اصرار دارید که به استقلال کمک کرده ام.
 * قطعا در میان دلداری شما به استقلالی ها پای قول کمك هم وسط آمده است. 

اینطور نیست؟
- من به هیچکس قول کمک نداده ام. استقلالی ها گفتند وضعمان خوب نیست و من هم 
گفتم ان ش��اءالله که درست می ش��ود. من درباره ورزش به هیچکس قول نداده ام و اصلا هم 

قصد بازگشت ندارم. 
* با این حس�اب حضور شما در دفتر افش�ارزاده و وزارت ورزش به چه دلیل بوده 

است؟
- من یکسال در هیات مدیره پرسپولیس بودم و در این باشگاه مسئولیت داشتم. در حین 
مسئولیت هم مسائلی پیش می آید که آدم باید پاسخگو باشد. بخصوص اینکه برای دادگاه باید 
از وزارت ورزش بخواهم مسائلی را اعلام کند. حالا ممکن است باز هم فردا یا پس فردا به وزارت 
ورزش بروم. کار یک مسئول با اتمام دوران فعالیتش در یک باشگاه، به اتمام نمی رسد و باید 
تا سالها پاسخگو باشد. با این حال باز هم می گویم که قصد حضور در هیچ عرصه  ای را ندارم و 

هیچکس از من کمک نخواسته است.

ضرورت توسعه زیرساخت های ورزشی در روستاها؛

جوانان روستایی چشم انتظار توجه مسئولان

گزارش از سمیه رضایی

امروزه نقش و جایگاهی که ورزش در سلامتی و زندگی انسان دارد، به عنوان یك 
اصل مسلم در تمامی جهان شناخته می شود.

 توجه به ورزش برای رسیدن به نشاط و تندرستی یکی از مهمترین برنامه های سازمان های 
بین المللی است که از سوی دولت ها نیز با جدیت ویژه ای مورد پیگیری قرار گرفته است. 

 توجه به امر ورزش به اندازه ای جایگاهی ویژه در میان جوامع پیدا کرده و اثرات مثبتی در 
بهبود سلامت و کاهش آسیب های اجتماعی داشته است که برنامه ریزی های زیادی برای این 
مهم در نظر گرفته شده و سازمان ها و ادارات خاصی برای رسیدگی و توجه به امر ورزش 

بنیان گذاشته شده است.
 بررسی ها نشان داده است که بازی و ورزش جزئی جداناپذیر از زندگی انسان در طول تاریخ 
بوده و افراد طبق شرایط محیطی و جغرافیایی خود از بازی ها و ورزش های خاصی بهره 

می بردند.
 به جرات می توان گفت آنچه موجب سلامتی و شادابی روحیه مردم در طول زمان هایی که از 
کمترین امکانات بهره مند بوده اند، شده است، ورزش کردن و بازی های جمعی بوده و اکنون با 
پیشرفت امکانات و وجود شرایط لازم برای پرداختن به ورزش ضرورت توجه به این امر بیش 

از پیش احساس می شود.
 در دنیای پر از هیاهو و سرسام آور امروزی آنچه می تواند روح و جسم افراد را از خستگی های 
ناشی از مشکلات صیقل دهد و به آن طراوتی تازه بخشد، پرداختن به ورزش است. هر چند 
در حوزه شهری زیرساخت های به نسبت خوبی برای ورزش شهروندان تدارک دیده شده 
است، اما در روستاها میزان توسعه این زیرساخت ها به شدت اندک است و به طور عملی 

جوانان روستایی از این ظرفیت ها کمترین بهره را می برند، در حالیکه فراهم سازی بسترها و 
توسعه زیرساخت های روستایی و احیای بازی های محلی و بومی این مناطق می تواند نقشی 

اساسی در توسعه ورزش و همچنین سلامت افراد ایجاد کند. 
البته به نظر می رسد اخیرا مسئولان استان قم عزم خود را برای توسعه زیرساخت های ورزشی 
در مناطق روستایی جزم کرده اند و اگر این تصمیمات با برنامه ریزی های دقیق همراه شود تا 

حد زیادی محرومیت های ورزشی روستاهای قم برطرف می شود. 
 جلال سعادتمند، دبیر هیئت ورزش های روستایی و عشایری استان قم توسعه ورزش های 
بومی و محلی در روستاهای قم را از برنامه های اصلی هیئت می خواند و بیان می کند: نسبت 

به ظرفیت ورزشی روستاها غفلت شده است که نیازمند توجه ویژه است.
 وی یادآور می شود: باید در زمینه توسعه ساختارها و سخت افزارهای ورزشی روستایی 

برنامه هایی را تدوین کرد تا بتوان در حوزه ورزش قهرمانی از این ظرفیت ها استفاده کرد.
 دبیر هیئت ورزش های روستایی و عشایری استان قم تصریح می کند: در زمینه ورزشی 
استعدادهای خوبی در میان روستاییان وجود دارد که شکوفایی این استعدادها به حمایت 

مسئولان و ایجاد رشته های مختلف ورزشی نیازمند است. 
سعادتمند با بیان اینکه در زمینه فوتسال بازیکنان خوبی در روستاهای قم حضور دارند، ادامه 
می دهد: در صورت فراهم شدن شرایط ما می توانیم بازیکنانی را به رقابت های قهرمانی کشور 

اعزام کنیم.  
وی خاطرنشان می کند: هدف ما رساندن ورزش روستایی قم به سمت مطلوب و پویا و کسب 

موفقیت در مسابقات ورزش قهرمانی روستائیان کشور است. 
دبیر هیئت ورزش های روستایی و عشایری قم تصریح می کند: اکنون اکثر روستاهای استان 

از امکانات ورزشی مطلوبی بهره مند هستند.

 کارشناس تربیت بدنی نیز می گوید: ورزش مهمترین نیاز روحی و جسمی هر فرد است که 
باید به آن توجه ویژه شود.

 ابوالفضل ابراهیمی به فواید و نقش ورزش در سلامتی اشاره می کند و ادامه می دهد: در 
هنگام ورزش اکسیژن بیشتری به بدن رسیده و موجب نظم و ثبات حرکات تنفسی می شود 

و همچنین غدد داخلی فعال تر شده که سبب رشد و نمو بدن می شود. 
وی با بیان اینکه متاسفانه ورزش کردن در اکثر کودکان تنها به فعالیت های ورزشی در مدارس 
محدود شده است، می گوید: لازم است والدین نسبت به ورزش و تحرک و بازی کودکان توجه 

کرده و با فراهم سازی امکانات زمینه را برای ورزش فرزندان مهیا سازند. 
ابراهیمی با اشاره به امکانات ورزشی در روستاها بیان می کند: جوانان در روستاها مانند دیگر 
اقشار نیازمند سالن ها و امکانات ورزشی هستند و باید زیرساخت های آن را در روستاها و 

مدارس روستایی نیز فراهم کرد. 
بر این اساس باید بدانیم همانطور که در شهرها و مناطق پرجمعیت به نیازهای جوانان توجه 
می شود و برای غنی کردن اوقات فراغت و همچنین شکوفایی استعدادهای ورزشی آنها تلاش 
می شود، در روستاها هم این نیاز بین جوانان احساس می شود و عدم توجه به این نیازها 
می تواند سبب مهاجرت به روستاها و کاهش نیروهای مولد و خلاق در مناطق روستایی شود.

 در مناطق روستایی چه بسا افرادی حضور دارند که می توانند بهتر از جوانان شهرنشین 
به فعالیت های ورزشی بپردازند و این می تواند به دلیل روحیه شاداب تر و نیروی جسمانی 

قوی تر آنها باشد.
 جوانی که در مناطق روستایی و عشایری زندگی می کند به دلیل شرایط خاص آب و هوایی 
و تغذیه از توان و صلابتی بهره مند است که شاید جوان شهرنشین از آن بی بهره باشد، بنابراین 
ضرورت توجه به این قشر به شدت نیاز است و این توجه می تواند سرمنشا قهرمانی هایی 

جهانی برای کشور باشد.
 رضا انصاری یکی از جوانان ورزشکار روستایی است که می گوید: من چند سالی است 
که ورزش بسکتبال را به صورت حرفه ای آغاز کرده ام و در این زمینه توانسته ام به کسب 

قهرمانی هایی در سطح استانی نائل شوم. 
وی ادامه می دهد: در دوران مدرسه با این رشته آشنا و علاقه مند شدم و بعدها برای ادامه 
رشته مورد علاقه ام مجبور شدم روزها از روستایمان به شهر سفر کنم و در این مدت با 

مشکلات زیادی روبه رو شدم.
 انصاری خاطرنشان می کند: اگر در روستایمان شرایط و فضای مناسب برای این رشته ورزشی 
وجود داشت چه بسا اکنون توانسته بودم یکی از قهرمان های ملی در این رشته ورزشی باشم.

 وی از تمامی مسئولان و نهادهای ورزشی خواستار توجه ویژه به بخش ورزشی در روستاها 
می شود و می گوید: ما هم همچون جوانان در شهر علایق و انتظاراتی داریم که برای رسیدگی 

به آنها توجه مسئولان را خواهانیم. 
با این حساب باید گفت که توسعه ورزش و بازی های بومی و محلی در روستاها بسیار ضرورت 
دارد و در شرایطی که  آداب زندگی اجتماعی در حال تغییر است و حتی روش های تغذیه ای 
جوانان به سوی فست فودها متمایل شده است نبود امکانات ورزشی می تواند چالش هایی 

جدی بر جوانان وارد و سلامت جسمانی و روحی آنها را آسیب پذیر کند.
 همچنین امروزه مسئله بیکاری و عدم تحرک به یکی از مشکلات جامعه بشری تبدیل شده 
است، این روزها بسیاری از ناهنجاری های اخلاقی و انحرافات و همچنین اعتیاد به مواد مخدر 
نتیجه بیکاری است که باید این مسئله مورد توجه قرار گیرد و تا حد ممکن با فراهم سازی 

سالن های ورزشی و امکانات و زیر ساخت ها از این معضل جلوگیری کرد. 
امید است که مسئولان ورزشی برای ترویج و توسعه ورزش در روستاها کمر همت ببندند و با 
برنامه ریزی دقیق و اصولی امکانات را به فراخور نیازهای جوانان روستایی و شهری تامین کنند.

آگهی مزایده نوبت اول اموال غیر منقول
 واقع در روستای دستگرد بخش کهك – قم 

در خصوص پرونده های اجرایی به کلاسه 9۳0۳75- 9۳0۳76- 9۳0۳96-9۳0۳97 محکوم لها آقایان علی افشاری و  امیر حاج محمد عرب و حسین فتاحی و مصطفی روح پرور علیه 
محکوم علیه آقای هاشم غفاری فرزند رضا با توجه به معرفی و توقیف یک قطعه زمین با مشخصات ذیل مورد مزایده می باشد که طبق نظر کارشناش به شرح ذیل می باشد:

ملک مورد نظر واقع در قم – بخش کهک – روستا دستگرد – سمت قصر سنگی- جنب ملک حبیبی – ملک آقای هاشم غفاری می باشد. طبق وضعیت موجود این ملک بصورت یک قطعه 
زمین چهار دیواری به مساحت حدود 74۳ متر مربع مطابق حدودات کروکی پیوستی در پرونده می باشد . راه دسترسی به این ملک کوی 12 متری – خارج از محدوده خدمات روستایی 
واقع شده است از نظر امکانات زیر بنایی راه دسترسی از معبر 12 متر خاکی تا نزدیکی محل حدود 100 متری امکانات برق و گاز آمده است. مساحت ملک موجود و چهار دیواری شده مطابق 

کروکی 770 متر مربع است که طبق گزارش اداره  منابع طبیعی استان قم مقدار 27 متر مربع آن جز اراضی ملی است.
عرصه وضعیت موجود حدود 74۳ متر مربع از قرار هر متر مربع 1۳0/000 تومان جمعا 96/500/000 تومان می باشد.

اعیان شامل پی دیوار کشی حدود 250 متر مربع جمعا 9/000/000 تومان می باشد.
ارزش کل ملک برابرمعادل 105/590/000 تومان ) یکصد و پنج میلیون پانصد و نود هزار تومان( برآورد و تعیین شده است.

در تاریخ 1۳94/6/16 روز دوشنبه ساعت 12 الی 12/۳0 صبح به آدرس: قم- کهک – دادگاه عمومی بخش کهک اجرای احکام – اتاق 514 از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد لذا 
طالبین می توانند پنج روز مانده به موعد مزایده از موارد فوق الذکر بازدید و درصورد تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند، قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را 
پیشنهاد نمایند واگذار می گردد ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد . این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی استان درج می گردد.
مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهك – حاج اسماعیلی 



علمی و سلامت

کافئین،شمشیر دولبه مغز! 
یکی از پر طرفدارترین نوشیدنی های دنیا دارای اثرات درمانی مفیدی برمغز 
است اما مصرف بیش از حد آن اثری تخریبی و نابود کننده سلول های مغزی 

دارد.
محققان ایتالیایی با تحقیق بر روی اثر کافئین بر روی بیش از هزاران نفر در یافته اند، 
مصرف یک فنجان قهوه در روز می تواند سبب افزایش سطح هوشیاری ، تقویت مغز و قوای 
ذهنی شود، اما مصرف قهوه حاوی کافئین بیش از یک فنجان در روز می تواند خود منجر 

به اختلال حافظه و بروز بیماری آلزایمر در آینده شود.
 گفتنی است ، سطوح متوسط مصرف کافئین می تواند سبب تخریب پروتئین ها مضر در 
بدن بویژه جلوگیری از ایجاد پلاک های سمی تولید کننده بیماری آلزایمر شود، علاوه بر 
جلوگیری از نابودی سلول های عصبی، کافئین دارای سایر خواص بیولوژیکی است که از آن 

جمله جلوگیری از ابتلای فرد به بیماری دیابت است. 
این یافته ها که در مجله آلزایمر به چاپ رسیده است نشان می دهند کافئین می تواند 

آسیب های ناشی از پروتئین های مخرب ذهن را از بین ببرد. 
محققان ایتالیایی همچنین دریافته اند افرادی که هرگز قهوه مصرف نمی کنند، ویا به 

ندرت قهوه مصرف می کنند، بیشتر در معرض ابتلا به اختلالات شناختی قرار دارند. 
محققان دانشگاه باری در ایتالیا دریافته اند مصرف قهوه اثرات محافظت نورونی در مغز 

ایجاد می کند.

افزایش ارتباط بیماری های 
اعصاب و روان و اسپاسم عضلانی 

پژوهش ها نشان می دهند که موارد ارتباط بیماری های اعصاب و روان و بروز 
اسپاسم عضلانی در سالهای اخیر افزایش یافته است.

مهدی آزما متخصص طب فیزیکی و توانبخشی افزود: بسیاری از مردم دچار عارضه هایی 
نظیر رگ به رگ شدن و گرفتگی عضلات بدن می شوند و متأسفانه نمی دانند که به چه 

نحوی باید با این عوارض برخورد کنند.   
وی گفت: برای رگ به رگ شدن مفاصل برخلاف بسیاری از تصورات هم می توان مفصل 

را گرم  کرد و هم روی آن یخ گذاشت.  
آزما با بیان اینکه حرارت و گرما عضلات را شل کرده و جریان خون را افزایش می دهد، 
تصریح کرد: استفاده از کمپرس آب گرم تا زمانی که آزار دهنده نباشد، می تواند برای 
مفصل آسیب دیده به کار رود و البته برای این اقدام بهتر است با پزشک نیز مشورت 

شود. 
  وی یادآور شد: گذاشتن یخ بر روی عضو رگ به رگ شده نیز درد و تورم را با بی 
حس کردن منطقه کاهش داده و در واقع به برطرف کردن عارضه رگ به رگ شدن 

کمک می کند.   
آزما با اشاره به اینکه درخصوص اسپاسم یا گرفتگی عضلات بدن نیز باید مراقب برخی از 
علائم و عوارض نیز بود، تأکید کرد: پژوهش ها نشان می دهند که موارد ارتباط بیماری های 
اعصاب و روان و بروز اسپاسم عضلانی در سال های اخیر افزایش یافته و مشکلات عضلانی 

و مفصلی زیادی را به وجود آورده است.   
وی یادآور شد: اسپاسم های عضلانی به خصوص در شرایطی که به طور متناوب و در 

شرایط خاص تکرار شود، می  تواند نشانه ای از بیماری های اعصاب و روان باشد.  
آزما گفت: هرچند که اسپاسم عضلانی در اغلب مواقع ناشی از علت یا علل خطرناکی 
نیست، اما در صورتیکه تکرار شود و به صورت مکرر برای خود به وجود آید می تواند نشان 

دهنده مشکلات و خطرات مهم و جدی باشد.  
وی خاطر نشان کرد: اسپاسم عضلانی در صورت تکرار و تداوم بروز می تواند با فشار بر 
روی نخاع در ستون فقرات و حتی آسیب های مغزی و عصبی نظیر ام اس در ارتباط باشد. 

چاقی در خردسالان
 نتیجه شلختگی والدین در مرتب کردن 

چاقی در خردسالان تنها به خاطر بی تحرکی و داشتن رژیم غذایی نادرست 
نیست و می تواند یك عامل خارجی هم داشته باشد.

کارشناسان در یک تحقیق منحصربفرد دریافته اند گرد و غبار موجود در خانه می تواند 
سبب چاقی کودکان شود. 

گفتنی است، بر اساس تحقیقات پژوهشگران دانشگاه دوک کارولینای شمالی مواد 
موجود در گرد و غبار از جمله گریس، سیالات هیدرولیک و پلاستیک می تواند سبب 
فعالیت یک پروتئین خاص به نام PPARgamma شود که این پروتئین سبب چاقی، 

تکثیر و حتی مرگ سلولی می شود. 
براساس تحقیقات قبلی نیز اثبات شده بود که بین گرد و غبار موجود در محل زندگی و 

کار و چاقی افراد نوعی رابطه مستقیم وجود دارد.
 کارشناسان نشانه هایی از فعالیت قابل توجه PPARgamma را در کودکان و نوزادان 
خانواده هایی که محل زندگی آنها پر گرد و غبار و بدون نظافت کافی است شناسایی 

کرده اند. 
 بر اساس تحقیقات موسسه بین المللی محیط زیست جهانی کودکان خردسال هر روز 
حدود50 میلی گرم گرد و غبار محل زندگی خود را استشمام می کنند و چنانچه در این 
گرد و غبار مواردی چون مواد فرار شیمیایی باشد زمینه لازم جهت افزایش تکثیر سلولی و 

چاقی در کودکان به وجود می آید. 
نتایج این تحقیق در مجله بررسی علم و تکنولوژی محیط زیست به چاپ رسیده است. 
 در عین حال نظافت بیش از حد منازل و استفاده بیش از حد از پاک کننده ها بویژه سفید 

کننده ها سبب افزایش ابتلا به آسم و آلرژی در کودکان خردسال می شود.
 بر اساس تحقیقات کودکانی که در خانه هایی با سطح نظافت معمولی زندگی می کنند 

کمتر دچار بیماری آلرژی به گرد و غبار می شوند. 
 بر این اساس پزشکان به والدین توصیه می کنند در حفظ نظافت منزل خود در حد 
اعتدال برای حفظ سلامت کودکان و جلوگیری از ابتلای آنها به آلرژی و چاقی اهتمام 

ورزند. 

4گیاه دارویی مفید برای معده 
زنجبیل با بهبود بخشیدن به عملکرد آنزیم های گوارشی به پیشگیری از 
مشکلات معده، بهتر عمل کردن سیستم هاضمه بدن و کاهش نفخ کمك 

می کند.
پرخوری، تند خوردن غذا، مصرف غذاهای چرب، مصرف زیاد کافئین و شکلات و 
همچنین استرس ها باعث شیوع مشکلاتی نظیر سوءهاضمه، سوزش و درد سر دل، 

نفخ و حالت تهوع می شود.
گاز معده اغلب در اثر بلع هوا به خصوص در موقع غذا خوردن به وجود می آید و 
بهترین روش معالجه آن صرف غذا بدون عجله و با آرامش است. منشأ گاز موجود در 

روده ها نیز علاوه بر بلع هوا انجام تخمیر توسط میکروب های روده است. 
  در اغلب بیمارانی که از وجود گاز زیاد در معده و روده شکایت می کنند، حجم 
گاز افزایش پیدا نکرده است؛ بلکه در اثر اختلال در حرکات روده همان حجم طبیعی 
گاز، قادر به عبور معمولی از بالا به پائین در روده نیست و بیمار احساس نفخ می کند.

  راه های مختلفی برای درمان این عارضه وجود دارد؛ از تغییر در نحوه تغذیه و نوع 
غذاهای مصرفی گرفته تا انواع داروهای شیمیایی و گیاهی که برای رفع این مشکل 

تجویز می شود.
گیاه درمانی روشی است که در آن، بعد از معاینه های پزشکی و تشخیص لازم، از 
عناصر گیاهی با توجه به مواد مؤثره و خواص آن ها، برای رفع علائم بیماری استفاده 
می شود. این روش همانند طب جدید به مبارزه با علائم بیماری پرداخته و برای رفع 

آن ها می کوشد.
رازیانه: از تخم و برگ این گیاه می توان به عنوان دم کرده استفاده کرد. رازیانه حاوی 

ماده ای است که در تحریک ترشحات معده و دستگاه گوارش نقش دارد.
نعنا: برگ نعنا به عنوان درمانی مؤثر برای سوء هاضمه، نفخ و درد معده و دستگاه 
گوارش استفاده می شود. این گیاه مفید همچنین اشتها را تحریک می کند و در درمان 

حالت تهوع و سردرد مؤثر است.
زنجبیل: از 2000 سال قبل تاکنون برای درمان تمامی اختلالات هضم استفاده 
می شده است. زنجبیل خواص تحریک کننده و درمانی دارد. این چاشنی با بهبود 
بخشیدن به عملکرد آنزیم های گوارشی به بهتر عمل کردن سیستم هاضمه بدن و 

کاهش نفخ کمک می کند.
شیرین بیان: قسمت مورداستفاده شیرین بیان ساقه های زیرزمینی و ریشه های گیاه 
است که دارای ترکیبات مختلفی است. ترکیب موجود در ریشه های گیاه پنجاه برابر 
از شکر شیرین تر است و مقدار آن با توجه به شرایط محیطی و گونه گیاه بین 5 تا 
20 درصد است. در طب سنتی از این گیاه برای درمان اسپاسم عضلات و تورم، 
برونشیت، روماتیسم و ورم مفاصل استفاده می شود. ریشه شیرین بیان محافظ بافت 
معده در برابر عوامل خطر )داروها و استرس( است و از بروز زخم معده و اثنی عشر 

جلوگیری می کند.
بسیاری از درمانگران مکاتب درمانی طبیعی در جهان به ویژه مکتب طب سنتی 
ایران، بر این باور هستند که رعایت نکاتی ساده و کاربردی از مجموعه تدابیر حفظ 
سلامت که در کتب و متون قدیمی طب سنتی بارها به آن اشاره شده، می تواند تأثیر 
زیادی در کنترل و درمان بیماری ها داشته باشد. وی در پایان افزود: جامعه امروز به 
بیماری سرعت و استرس مبتلا است، برای مقابله با عوارض ناشی از این مسئله که 
اغلب مزمن، هزینه بر و طولانی است، می توان از گیاهانی که به طور روزمره در دسترس 

ما هستند، استفاده کرد.

برای بسیاری از مبتلایان به بیماریهای التهاب مفاصل، 
صبح گاه سخت ترین ساعت روز است.

به شما حق می دهیم که با وجود التهاب مفاصل صبح ها 
احساس خشکی و چوب شدگی داشته باشید و سخت ترین 
ساعت روز برای حرکت دادن بدن باشد، اما انجام چند دقیقه 
حرکت کششی در ابتدای صبح باعث نرم شدن بدن شده و به 

شما کمک می کند روز خود را شروع کنید.
فقط چند دقیقه طول می کشد تا شما ماهیچه ها و مفاصل 
خود را گرم کرده و کشش دهید. اما برای کسب بهترین نتیجه، 
راه حل این است که هر روز تمرینات کششی را انجام دهید. 
گرفتن دوش آب گرم قبل یا بعد از تمرین به شما احساس 

انعطاف و نرمی بیشتری می دهد.
در این مقاله به معرفی انواع حرکات کششی برای مبتلایان به 

بیماری های التهابی مفاصل پرداخته ایم.
حرکات کششی برای مبتلایان به التهاب مفاصل در 

کمر، لگن و زانو
این ۳ حرکت کششی اصلی به نرم شدن مفاصل کمر، لگن 
و زانو کمک می کنند. شما می توانید این سه حرکت کششی 
را در رختخواب خود انجام دهید. یا اگر ترجیح می دهید می 
توانید کف اتاق انجام دهید. این حرکات نرم و سبک بوده و 
برای هرکسی خوب است حتی کسانی که جراحی زانو یا لگن 
داشته اند. با این وجود اگر هر سوالی داشتید با پزشک خود 

مشورت کنید.
1-کشش همسترینگ: روی زمین دراز بکشید، زانوی چپ 
خود را خم کنید و کف پای چپ را روی زمین بگذارید. پای 
راست خود را خم کرده و دستهایتان را پشت ران راست 
بگذارید. پای راستتان را به هوا بلند کرده و تا جایی که می 
توانید آن را صاف کنید، از دست هایتان کمک بگیرید و پای 
خود را به آرامی به سمت سینه بکشید. برای اینکه این تمرین 
را راحت تر انجام دهید می توانید از یک پارچه به شکل زیر 
کمک بگیرید. ۳0 ثانیه در این حالت صبر کرده و سپس به 
آرامی آن را رها کنید. با انجام این حرکت باید در قسمت پایین 
کمر و پشت پایتان احساس کشش کنید. این حرکت را برای 

پای چپ تکرار کرده و هر حرکت را 2 تا ۳ بار انجام دهید.
 2-کشش یک زانو به سمت قفسه سینه: بر روی زمین دراز 
کشیده و هر دو زانو را خم کنید. کف پا باید روی زمین قرار 
داشته باشد. زانوی راست خود را با هر دو دست گرفته و به 
آرامی زانو را به سمت قفسه سینه بکشید. در این حالت باید در 
پشت پا و پایین کمر خود احساس کشش کنید. ۳0 ثانیه در 
این حالت بمانید و به آرامی آن را رها کنید. این حرکت را به 
همین ترتیب با زانوی چپ هم انجام داده و 2 تا ۳ بار برای هر 

دو طرف تکرار کنید.
۳-کشش پری فورمیس: بر روی زمین دراز کشیده و هر دو 
زانو را خم کنید. کف پا باید روی زمین قرار داشته باشد. مچ 
پای راست را از بالای زانوی چپ عبور دهید. دستهایتان را از از 
پشت زانوی چپ عبور داده و به آرامی زانوی خود را به سمت 
قفسه سینه بکشید. در این حالت باید در پشت پای راست 
خود احساس کشش کنید. ۳0 ثانیه در این حالت بمانید و 
به آرامی آن را رها کنید. پاها را جابجا کرده و این حرکت را 
با پای چپ تکرار کنید. 2 تا ۳ بار این حرکت را برای هر دو 

طرف انجام دهید.
 حرکات کششی برای مبتلایان به التهاب مفاصل در 

بازوها، شانه ها و گردن
این حرکات کششی اصلی به نرم شدن مفاصل قسمت بالای 
بدن کمک می کنند. اولین حرکت را می توانید در رخت خواب 

تان انجام دهید اما حرکات بعدی نیاز به ایستادن دارند.  
1-سراتوس پانچ: بر روی کمر دراز کشیده و زیر سرتان 
متکایی بگذارید. اگر با خم کردن زانو احساس راحتی بیشتری 
می کنید، زانوها را خم کنید. هر دو دست را به سمت سقف 
بلند کنید، کف دستها باید به سمت هم باشد. سرتان را از روی 
متکا تکان ندهید و بازوها نیز باید صاف و مستقیم باشد. حالا 
تیغه های شانه را از زمین بلند کنید، انگار که می خواهید 
دستهایتان به سقف برسد. ۳0 ثانیه در این حالت بمانید و 
سپس به آرامی به حالت اول برگردید. 2 تا ۳ بار این حرکت 
را تکرار کنید. تاکید می کنیم در این تمرین سر نباید از روی 
زمین بلند شود.  2-کشش گوشه: این حرکت می تواند در 
گوشه اتاق یا در راهرو انجام شود. با فاصله 50 سانتی متری از 
گوشه اتاق بایستید. دستها را هم ارتفاع با شانه روی دیوار قرار 
دهید. آرنج خود را خم کنید، وزن بدن را روی گوشه بیندازید. 
در این حالت کششی را در قسمت جلوی شانه ها و قفسه 
سینه احساس خواهید کرد. ۳0 ثانیه در این حالت بمانید و 
سپس به آرامی به حالت اول برگردید. این حرکت را 2 تا ۳ 

بار انجام دهید. 
۳-کشش کمر و شانه خلفی: در حالیکه دو دست صاف و 
کشیده در دو طرف بدن قرار دارد بایستید. به آرامی بازوی 
راستتان را مقابل سینه آورده و آن را صاف و مستقیم نگه دارید. 
آرنج راست را با دست چپ گرفته و به آرامی بازوی راست را 
در مقابل بدن بکشید. در این حالت کششی را در بالای بازو و 

شانه حس خواهید کرد. ۳0 ثانیه در این حالت بمانید و سپس 
به آرامی به حالت اول برگردید. این حرکت را 2 تا ۳ بار برای 

هر دو دست انجام دهید.
 حرکات کششی برای مبتلایان
 به التهاب مفاصل در دست ها

اگر دست هایتان به التهاب مفاصل مبتلاست این تمرینات 
ساده کششی را انجام دهید تا مفاصلتان نرم شده و تحرک شما 
افزایش یابد.   1-فشار حوله: این تمرین را می توانید با یک 
حوله کوچک که رول شده یا یک اسفنج بزرگ انجام دهید. به 
این صورت که حوله یا اسفنج را در یک دست گرفته و فشار 
دهید. 5 ثانیه در این حالت بمانید و این تمرین را 10 تا 15 بار 

برای هر دو دست تکرار کنید. 
2-باز و بسته کردن انگشتان: یک کش لاستیکی را دور 5 
انگشت خود بیندازید، طوریکه فقط تا زیر انگشتان قرار گیرد. 
انگشتان را به آرامی و تا جاییکه می توانید از هم دور کنید. 
5 ثانیه در این حالت بمانید و سپس به آرامی به حالت اول 

برگردید. این حرکت را 10 بار برای هر دست تکرار کنید.
   به این نکته مهم توجه داشته باشید که این حرکات کششی 
ممکن است باعث کمی احساس کشش یا ناراحتی در شما 
شود اما هرگز آسیبی به بدن فرد وارد نمی کند و این دردهای 
خفیف به خصوص در ابتدای شروع تمرینات طبیعی است. 
بنابراین اگر با انجام این تمرینات احساس درد غیر طبیعی 

کردید حتما با پزشم خود مشورت کنید.
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محققان کشور به منظور رفع کمبودهای دستگاه ثبت علایم حیاتی بیماران، 
افزونه ای را عرضه کردند که امکان مانیتورینگ علایم حیاتی بیماران به صورت 

وایرلس را برای پزشکان فراهم می کند.
 مهیار بابازاده، مدیر عامل شرکت دانش بنیان سازنده دستگاه با بیان این که این افزونه 
برای دستگاه ECG Monitoring طراحی و ساخته شده است، گفت: در این طرح سعی 
شده است کمبودهای اولیه دستگاه ECG Monitoring از جمله کمبودهای نمونه رایج این 
دستگاه و دست و پا گیر بودن سیم های متصل به دستگاه برطرف شود چرا که ممکن است بیمار 
به صورت ناخواسته سیم ها را کشیده و منجر به افتادن دستگاه و خرابی آن شود.  این محقق ادامه 
داد: این محدودیت به ویژه وقتی نیاز به جابجا کردن و یا جداکردن بیمار از دستگاه باشد، بیشتر 
احساس می شود.  وی خاطر نشان کرد: با توجه به این محدودیت، این افزونه به گونه ای طراحی 
شده است که قسمت های اتصالی با سیم به صورت بی سیم )وایرلس( تغییر یابد.  بابازاده اضافه 
کرد: در این طرح که به صورت تحقیق و توسعه بوده، سعی شده است تا علایم حیاتی بیماران 
بدون اتصال سیم و به صورت وایرلس مونیتور شود تا در هر زمان و در هر وضعیت پزشکان و 

پرستاران از وضعیت بیمار مطلع شوند. 

تعیین دقیق زمان اثر انگشت با فناوری جدید

تصفیه پساب کارخانجات روغن زیتون با نانو

ساخت نرم افزار پردازش و گزارش داده های آزمون های مکانیکی مواد در کشور

شنود اینترنتی اطلاعات با گوش  پرورش یافته بر روی بازو!

نرم افزار  ساخت  و  طراحی  به  موفق  انرژی،  و  مواد  پژوهشگاه  متخصصان 
جمع آوری، پردازش و گزارش داده های آزمون های مکانیکی مواد شدند.

دکتر علی خانلرخانی، عضو هیات علمی پژوهشگاه مواد و انرژی با اعلام این خبر گفت: 
این برنامه که یکی از جامع ترین نرم افزارهای آزمون مکانیکی است، قادر به انجام چهار نوع 
مرسوم آزمون خواص مکانیکی یعنی آزمون های استحکام کششی، فشاری، خمشی سه نقطه 
و خمشی چهار نقطه است که نمونه های مورد آزمون با هر شکل هندسی استاندارد برای این 

نرم افزار قابل تعریف هستند.
 وی افزود: این نرم افزار قابلیت نمایش نتایج به صورت کاملا گرافیکی در حین اجرای آزمون 
و بعد از آن را دارد و امکان چاپ داده های گرافیکی به منظور آرشیو به همراه اطلاعات نمونه 

و آزمون وجود دارد. 
خانلرخانی گفت: برای راحتی کار محققان و همی نطور آزمایشگاه های کنترل کیفیت، 

امکان ذخیره سازی خودکار نتایج در قالب فایل های ® MS Word و ® MS Excel در 
برنامه گنجانده شده است و همراه اطلاعات فوق، امکان گنجاندن جدول کاملی از پارامترهای 
مکانیکی آزمون در نتایج وجود دارد. نقطه تمایز نرم افزار ® Mechanics با تمام نرم افزارهای 
همراه در این است که نحوه گزارش پارامترهای مکانیکی بطور کامل )چه از نظر کمیت 

فیزیکی و چه از نظر واحد( توسط کاربر قابل تنظیم است. 
عضو هیات علمی پژوهشگاه مواد و انرژی با اشاره به مشکلات مشابه خارجی این نرم افزار، 
خاطرنشان کرد: به علت تحریم های موجود و بالا بودن قیمت ها و همچنین جوابگو نبودن این 
مشابه های خارجی در داخل کشور، ما این نرم افزار را که کاملا به زبان فارسی است، طراحی 

کرده ایم تا به راحتی قابل استفاده برای کاربران باشد. 
وی در پایان افزود: این نرم افزار در تمام صنایعی نظیر فولاد، کابل، لاستیک سازی و ... که 

خواص مکانیکی دارند، کاربرد دارد. 

یك محقق استرالیایی در پروژه ای منحصر به فرد به همراه تیمی بین المللی از دانشمندان یك گوش را بر روی 
بازویش رشد داده و به دنبال تبدیل آن به یك ابزار شنود متصل به اینترنت است.

پروفسور استلارک از دانشگاه کورتین استرالیا این ایده را سال 1996 ارائه داده اما حدود یک دهه طول کشید تا تیم پزشکی 
که بتواند به چنین ایده ای واقعیت ببخشد را پیدا کند.

 چندی پیش گروهی بین المللی از دانشمندان داربستی را زیر پوست این فرد فرو بردند و ظرف شش ماه، بافت و رگ های 
خونی حول این داربست رشد کردند. 

این گوش هم اکنون به عضوی از بازوی محقق استرالیایی تبدیل شده و دارای تجهیزات خونی است.
 این فرد به دنبال کارگذاشتن یک میکروفون مینیاتوری در داخل این گوش است که می تواند 24 ساعت شبانه روز 

رخدادهای محیط را ضبط کند.
 وی ادعا کرده این میکروفون متصل به اینترنت در صورت وجود پایگاه وای فای هرگز خاموش نمی شود و تمامی مردم 

سراسر جهان می توانند به محتوایات آن گوش دهند.
 عملکرد میکروفون و گوش رشد داده شده با موفقیت آزمایش شده اما به دلیل عفونت، میکرفون باید از گوش بیرون  آورده 

شود. 

کشتی خودکار تحقیقاتی
 راهی اقیانوس ها می شود

تا سال 2020 کشتی تحقیقاتی خودکاری به آب انداخته می شود که بدون نیاز به 
خدمه، وسیعترین پهنه های آبی جهان را طی خواهد کرد.

، این کشتی که تاکنون نمونه ای از آن ساخته نشده است، »کشتی خودکار تحقیقاتی 
Mayflower« نام دارد که به اختصار عنوان MARS برای آن برگزیده شده است.

 جدای از هدایت خودکار این سیستم ناوبری دریایی، بهره گیری از نیروی محرکه خورشیدی 
و بادی از دیگر ویژگیهای مهم آن به شمار می آید.

 طراحان در نظر دارند این کشتی را تا سال 2020 یعنی در چهارصدمین سالگرد سفر 
معروف »پلی موث« در انگلیس، بسازند.

 این کشتی مجموعه ای از پروژه ها و آزمایشگاههای تحقیقاتی پیشرفته را در خود داشته 
و قادر است به هر نقطه ای در دورافتاده ترین آبهای جهان از جمله قطب جنوب و شمال نیز 

سفر کند. 
طول این کشتی ۳2.5 متر و عرض آن نیز 16.8 متر است و بخشهای مختلف آن از ترکیب 
مواد کامپوزیتی متشکل از فوم، شیشه و چند ماده مهم دیگر، ساخته می شود تا در عین حال 

که استحکام خیره کننده ای دارد، وزن بسیار کمی نیز داشته باشد.
 درصورتیکه هر دو سیستم بادی و خورشیدی کشتی به کار گرفته شود، سرعت آن به ۳7 
کیلومتر بر ساعت نیز خواهد رسید. این درحالی است که در وضعیت استفاده از موتورهای 
برقی، سرعت کشتی به 2۳ کیلومتر بر ساعت و در حالتی که سلولهای خورشیدی تأمین 

کننده نیروی حرکتی آن باشد تا 9 کیلومتر بر ساعت حداکثر سرعت خواهد داشت.

طراحی سیستم ثبت علایم حیاتی بیماران به 
صورت وایرلس در کشور

به کشف  موفق  توهایو  تیالی  دانشگاه  محققان 
فناوری جدید برای تعیین تاریخ دقیق اثر انگشت 

شدند.
بررسی اثر انگشت در زمان جرم بسیار مهم است و تعیین 
تاریخ ایجاد این اثر مهم تر است. محققان در بررسی های 
انجام شده مربوط به تحقیقات زمان جرم موفق به کشف 

فناوری تعیین زمان ایجاد اثر انگشت شدند. 
تعیین زمان ایجاد اثر انگشت در بعضی از جرم ها بسیار 
حیاتی است و محققان موفق به کشف فناوری شدند که 

قادر است زمان اثر انگشت و تعداد روزها و حتی ماه هایی 
که از زمان اثر انگشت گذشته را تشخیص دهد.

 این فرایند را شین موراموتو و ادوارد سیسکو در موسسه 
استاندارد و فناوری )NIST( در شرایط آزمایشگاهی مورد 

بررسی قرار دادند و به نتایجی دست یافتند.
 محققان این امر را با بررسی اثر انگشت های تشکیل شده 

بر روی ویفرهای سیلیکونی در زمان تشکیل انجام دادند.
 با مطالعه اثر انگشت  با پالماتیک اسید، زمان اثر انگشت 

مشخص می شود. 

در شرایط حاضر این تکنولوژی برای مدت چهار روز 
گذشته و در شرایط آزمایشگاهی جوابگوست و محققان 
در حال بررسی هستند تا این چارچوب زمانی را به مدت 
10 روز و یا بیشتر و همچنین برای ماه ها پیش تعیین 
هم  واقعی  دنیای  در  آزمایش  این  امیدوارند  آنها  کنند. 

جوابگو باشد.
دانشمندان  گذشته  سال  در  که  است  ذکر  به  لازم   
موسسه پزشکی قانونی هلند با استفاده از مواد شیمیایی بر 

روی قدمت اثر انگشت بررسی هایی انجام دادند. 

پژوهشگران ایرانی در تحقیقات آزمایشگاهی خود، موفق به ارائه بهترین سیستم 
با بالاترین میزان راندمان تصفیه پساب کارخانجات روغن زیتون شدند.

در سال های اخیر، کارخانجات تولید روغن زیتون زیادی در ایران، به خصوص در نواحی شمال 
کشور تأسیس شده است. استفاده از مقدار زیادی آب در روش های معمول استخراج روغن 

زیتون موجب تولید حجم قابل توجهی از پساب در این کارخانجات می شود.
 نکته  حائز اهمیت این است که وجود مقادیر قابل ملاحظه ای از ترکیبات فنولی سبب سمیت 
و آلودگی شدید این پساب ها می  شود؛ بطوری که به علت حضور این مواد سمی، این پساب با 

استفاده از روش های بیولوژیکی به سختی و تنها به میزان کمی قابل تصفیه است. 
 دکتر محسن جهانشاهی یکی از مجریان این طرح گفت: مطالعات صورت گرفته در زمینه  
تصفیه  پساب روغن زیتون نشان داده است که فرآیندهای غشایی مناسب ترین راندمان را به 

لحاظ عملکرد و هزینه  عملیاتی مقرون به صرفه خواهند داشت. 

وی عنوان کرد: در تحقیق حاضر انواع مختلفی از غشاهای اولترافیلتراسیون با حفرات نانویی و 
نانوفیلتراسیون ساخته شده در پژوهشکده  فناوری نانو و با نمونه های تجاری موجود جهت تصفیه  
پساب روغن زیتون مورد بررسی قرار گرفته است. این مطالعات با هدف انتخاب مناسب ترین غشا 

برای کاهش هر چه بیشتر بار آلودگی انجام شده است.
 وی افزود: بر مبنای این تحقیق، سیستم تصفیه  غشایی با آرایش یکپارچه برای تصفیه 
پساب روغن زیتون نسبت به دیگر روش هایی که در مطالعات پیشین گزارش شده است، 
مناسب تر است. بخصوص آرایش منحصر بفرد پیشنهاد شده در این تحقیق، که شامل دو مرحله 

نانوفیلتراسیون است، توانایی تصفیه  پساب روغن زیتون را با راندمان بسیار بالا داراست.
 به گفته وی، نتایج ارائه شده بیانگر کاهش چشمگیر آلودگی پساب مطابق با استانداردهای 

زیست محیطی بوده است. 
جهانشاهی اظهار داشت: نتایج طرح مذکور در صنایع و کارخانجات تولید روغن زیتون که 
سالانه حجم وسیعی پساب تولید می کنند، کاربرد دارد. علاوه بر این، به واسطه  گستردگی 
کاربردهای سیستم های تصفیه  غشایی می توان نتایج این تحقیق را به شمار زیادی از صنایعی 
که تولید پساب می کنند تعمیم داد. البته برای دستیابی به این هدف باید مطالعات تکمیلی تری 

صورت گیرد.
 به گفته  وی در این مطالعات ابتدا غشاهای اصلاح شده با نانولوله های کربنی و انواعی از 
غشاهای آزمایشگاهی و تجاری دیگر به کار گرفته شد و تأثیر شرایط عملیاتی نظیر دما، فشار، 
نوع و ساختار غشا بر عملکرد تصفیه  پساب بررسی شد. سپس آرایش خاصی ار این غشاها در 

نظر گرفته شد تا بهترین میزان تصفیه حاصل شود. 
وی تاکید داشت: استفاده از غشاهای نانوفیلتراسیون منجر به کاهش فشار عملیاتی مراحل 
تصفیه  نهایی، در مقایسه با اسمز معکوس، شده است. این امر چه از لحاظ کاهش هزینه های 
عملیاتی و چه از نظر کاهش هزینه های سرمایه گذاری تأثیرات مثبت چشمگیری داشته است.

رابطه عفونت با ورم مفاصل 
یك متخصص ارتوپد گفت: عفونت یکی از مهم ترین علل بروز ورم مفاصل 

است. 
دکتر غلامرضا قربانی امجد اظهار کرد: ورم مفاصل در دو دسته کلی بصورت حاد و مزمن 
طبقه بندی می شود. اما ورم حاد مفصل از لحاظ پزشکی بسیار حائز اهمیت است؛ چراکه 

اصولا پر سر و صداتر بوده و بیمار شکایت بیشتری نسبت به نوع مزمن دارد. 
وی با بیان اینکه عفونت مهم ترین علت بروز ورم مفصل است، افزود: اگر عفونت در 
مراحل اولیه و خیلی سریع شناسایی و درمان شود، بیمار شانس بیشتری برای بهبود 
دارد؛ در غیر این صورت عفونت مفصل ادامه دار شده و منجر به تخریب غضروف مفصلی 

می شود و کاربرد آن نیز از بین می رود. 
این متخصص ارتوپدی اظهار کرد: از دیگر علل بروز ورم مفاصل، بیماری های التهابی و 
زمینه ای مانند رماتیسم، نقرس و ... است که در برخی موارد علائمی نزدیک به عفونت 

مفصلی دارد. 
قربانی امجد درباره علائم ناشی از ورم مفصل تصریح کرد: ورم مفصل معمولا با دردی 
ناگهانی شروع شده و طی 24 ساعت شدت درد به اوج خود می رسد. همچنین گرمی، 
قرمزی، کاهش عملکرد آن اندام، درد و تورم از نشانه های هشداردهنده ورم مفصل است. 
وی عنوان کرد: اگر تورم مفصل شانه فرد را درگیر کرده باشد، عملکرد آن ناحیه کاهش 
یافته و بیمار علائمی نظیر تب و لرز را هم تجربه می کند، اما در صورتی  که مفاصل 

سطحی درگیر شده باشند، دچار گرمی و قرمزی در ناحیه مفصل خود می شود. 
قربانی امجد درباره درمان این بیماری گفت: در صورت درگیری مفاصل بزرگ مانند 
شانه، آرنج، زانو و ... تنها راه درمان، جراحی است و باید التهاب تخلیه شود. در تورم حاد 
مفاصل که علل التهابی غیرعفونی دارند، معمولا از دارو درمانی به همراه استراحت و رفع 

علت زمینه ای استفاده می شود. 
این متخصص ارتوپدی گفت: در ورم مفاصل حاد امکان پیشگیری از این عارضه وجود 
ندارد و بیماری به گونه ای  است که میکروب از راهی وارد خون شده و از طریق جریان 

خون روی مفصل تاثیر گذاشته و متاسفانه قابل پیشگیری هم نیست. 
قربانی امجد در بخش دیگری از صحبت هایش تصریح کرد: ورم مفصل مزمن نوع 
دیگری از تورم مفاصل است که معمولا علت آن آرتروز یا تخریب مفصل بوده که از 

میانسالی به بعد ظاهر می شود. 
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین راه های پیشگیری از تورم مفاصل مزمن، سبک زندگی 
است، تاکید کرد: بر خلاف ورم مفاصل حاد که قابل پیشگیری نیست، ورم مفاصل مزمن 

را می توان با داشتن سبک زندگی مطلوب و رژیم غذایی مناسب کنترل کرد. 
این متخصص ارتوپدی در پایان صحبت هایش گفت: با استفاده از ورزش، کاهش وزن و 

دوری از غذاهای پرکالری و پرچرب می توان از بروز تورم مفاصل جلوگیری کرد. 

آب مروارید کورتان نکند 
باید عمل جراحی آب مروارید  هرگاه اختلال در دید روزمره ایجاد شود، 

صورت گیرد در غیر این صورت ممکن است اتفاقات بدی درپی داشته باشد.
دکتر هاشمیان متخصص چشم گفت: در گذشته معروف بود که می گفتند پیری و 

کوری ولی امروزه نگاه به درمان آب مروارید تغییر کرده است.
 وی با بیان اینکه بیماری آب مروارید به طور معمول در پیری بروز می کند، افزود: 
علی رغم اینکه این بیماری مربوط به سنین بالاست، ولی چکاپ کردن از 40 سالگی و 
نهایت 50 سالگی شروع شود که شامل چک کردن پیرچشمی و همین طور فشار داخلی 
چشمی است که معمولا بدون علامت است و در غیر این صورت ممکن است اتفاقات 

برگشت ناپذیری بیفتد که سلامتی بیمار را به خطر بیندازد. 
وی درمورد نوع عمل آب مروارید نیز گفت: امروزه در تمام جوامع عمل آب مروارید، 
شایع ترین عمل چشم محسوب می شود و از طرفی موثرترین عمل بدن می باشد و نهایتا 
بیمار پس از 5 روز به فعالیت روزمره برمی گردد. از این جهت دولت ها هزینه های زیادی 
را برای این عمل در نظر گرفته و مقالات و تحقیقات گوناگونی در این خصوص ارائه شده 
است و خوبی عمل آب مروارید آن است که مشکلات همراه آن نیز مورد درمان قرار 
می گیرد و ممکن است نزدیک بینی و دوربینی و آستیگماتیسم برطرف شده و حتی 

نیازی به عینک نباشد. 
وی در پایان در مورد اینکه برای موفقیت آمیز بودن عمل چه کنیم نیز گفت: باید شماره 
لنز به دقت محاسبه شود و همچنین برش عمل حداکثر ۳ میلی متر باشد تا برای بیمار 
ایجاد آستیگماتیسم نکند و همین طور سلامت قرنیه و شبکیه نیز کمک بسزایی برای 

افزایش درصد موفقیت این عمل می کند.

وقتی صبح ها با مفاصل 
خشک و چوب شده بیدار می شوید! 
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اجتماعی 6

سهم کودکان از رسانه 
نقش رسانه  های تصویری به خصوص تلویزیون نسبت به سایر رسانه  ها 
برجسته  تر و در مقایسه با دیگر رسانه  ها از مطلوبیت بیشتری برخوردار 
است، این امر بخصوص، بیشتر آنجا تحقق پیدا می کند که کودکان به عنوان 

متقاضیان جدی برنامه  های تلویزیون مطرح می شوند.  
البته نقش موثر رسانه  های نوشتاری در اطلاع  رسانی و رشد استعداد کودکان را 

نمی توان نادیده گرفت.
تاثیر رسانه بر الگوهای رفتاری:

 یکی از مهم  ترین کارکرد رسانه  ها، کمک به روند فرهنگ  پذیری است. فرهنگ  
پذیری، عبارت است از: جریان انتقال اندیشه  ها، هنجارها، باورها، معیارها و نمونه  
های رفتاری موجود در فرهنگ جامعه به افراد آن. نهاد خانواده و سپس نهاد تعلیم 
و تربیت، اولین مراکز انتقال مفاهیم فرهنگی به کودکان هستند. با توجه به اهمیت 
و نقش رسانه  ها روان  شناسان هر یک از جنبه  ای مختلف، محتوای رسانه  ها را مورد 

مطالعه قرار داده اند.
 با تأثیر های شناختی رسانه  ها، می توان گفت رسانه بر الگو های رفتاری افراد بشدت 
تأثیر می گذارد و بر سلامت روانی و اخلاقی فرد و سازگاری وی با جامعه موثر است. 
تبادل اطلاعات بدون محدودیت و قلمرو جغرافیایی و فرهنگ ملت، امروز بشدت 
اعمال می شود و این مساله در رابطه با تربیت کودکان نگرانی  هایی را پدید آورده است 
و محتوای تولیدات رسانه  ها نیز سوال  های مهمی را بر می انگیزد. پخش یک سلسله 
برنامه  های تلویزیونی ممکن است بزهکاری را در کودکان رشد بدهد، به جای این که 
باعث شکوفایی و رشد استعداد های واقعی آنان شود، موانع گوناگون دیگری از قبیل 

تقلید رفتاری و نا بهنجاری را به وجود آورد.
تعهدات رسانه نسبت به کودکان:

 پیمان جهانی ملل  متحد درباره حقوق کودک که سال 1989 منعقد شد در ماده 17 
خود چارچوب بین المللی را درباره رسانه  های جمعی در نظر گرفته است. این ماده 
به محافظت از کودک در برابر اطلاعات و مطالب زیان  آور برای سلامت )اخلاق( او 

سخن می گوید.
 امروز چهار گوشه جهان خواستار اتخاذ تدابیری بر مبنای همین اصل هستند. برای 
دستیابی به اهداف، جلب توجه جهانی به مساله خشونت در رسانه  های تصویری 
و نقش آن در زندگی کودکان و نوجوانان، تشویق به مبارزه با خشونت و کمک به 
شکل گیری پایه  های بهتر برای تنظیم سیاست  های مربوط در زندگی سیاسی و 

اجتماعی کودکان نقش اساسی دارد. 
کودکان مانند بزرگسالان علاقه به مطالعه، دیدن و شنیدن دارند، پخش برنامه  های 
جالب و مطابق با استعداد کودکان زمینه  ساز توسعه، به وسیله رسانه  های مربوط به 
کودکان است، تا آنان علاقه  مندی بیشتری پیدا کنند. کودکان به مشاهده تلویزیون 
علاقه زیاد داشته و وقت زیادی را صرف برنامه  های تلویزیون می کنند، پخش برنامه 
 های آموزشی زمینه  ساز رشد، آموزش و پرورش کودکان است. مشاهده، خواندن و 
دسترسی کودکان به رسانه  ها جزو حقوق  شان است که دولت باید به آن توجه نموده 

و زمینه  های لازم را مساعد نماید. 
چنانچه در ماده 17 پیمان ملل متحد در مورد حقوق کودک آمده است: کشور های 
عضو به کارکرد ارزشمند رسانه  های جمعی واقف هستند و متعهد می شوند برای 
کودکان زمینه دسترسی به اطلاعات و مطالب منابع مختلف ملی و بین المللی را فراهم 
کنند؛ بخصوص آن دسته از منابع که هدفشان ارتقای سلامت اجتماعی، معنوی و 
اخلاقی کودک و صحت جسمی و روانی او باشد.  به این ترتیب وظیفه دولت تضمین 
دسترسی کودکان به اطلاعات و ترویج ابعاد مثبتی مانند انتشار آن دست از اطلاعاتی 
است که سبب ارتقای درک و شناخت مقابل جمع، برای زن و مرد و دوستی میان 

انسان  ها، گروه  های قومی، ملی و مذهبی در مناطق مختلف می شود.
توجه به فرهنگ خانواده و جامعه: 

توجه به این نکته که کودکان یک گروه کوچک اقلیت و در حاشیه نیستند، ضروری 
است. حدود دو میلیارد کودک در جهان، حدود 1۳ درصد در کشور های غنی تر و 
حدود 87 درصد در کشورهای در حال توسعه زندگی می کنند. دسترسی کودکان 
به تلویزیون و سایر رسانه  های گروهی نیز از پراکندگی ناهمگن برخوردار است. این 
ناهمگنی کاملاً واضح و بسیار عمیق است، رسوم و عادات تماشاکنندگان در هر نقطه از 
جهان فرق می کند، در کشورهای اسلامی، کودکان دوست دارند مطابق فرهنگ حاکم 
در جامعه، خواست و نیازمندی خانواده، برنامه  های سازنده و آموزشی را تماشا کنند. 
در کشور ما از جمله برنامه  هایی که به آن کمتر توجه می شود برنامه  های مخصوص 
کودکان است، در حالی  که کودکان،  گروه بزرگ جمعیت ما را تشکیل داده، باید به 

آن توجه نمود. 
پس باید وضعیت کنونی رسانه  های کودک را خوب درک نمود و در جهت بهتر شدن 
آن باید تلاش کرد. یقیناً نباید تمام صحنه  هایی را که در برنامه  های تلویزیونی نمایش 
داده می شود، یکسان دانست و تمام کودکان را نیز یکی گرفت. نتیجه آن  که فراگیری 
اتخاذ رفتارها و گرایش های پرخاشجویان از تلویزیون بستگی به ماهیت نمایش  ها و 

شرایط فردی تماشاگر دارد.
 در تماشای برنامه ها، بزرگسالان به این فکر می کنند که کودکان شاید برنامه های 
تفریحی، سریال های خانوادگی و داستان  های کوتاه را تماشا کنند، در حالی  که بسیاری 
از کودکان به اخبار، مصاحبه و گفت وگو های تلویزیونی علاقه دارند که روی همین دلیل 
ما نتوانسته ایم برنامه دلخواه آنان را تولید و پخش کنیم. پس در تماشای تلویزیون و 

سایر رسانه  ها باید علاقه کودکان را در نظر بگیریم.

IN THE NAME OF GOD
 What is wish? Wish it is e very things that a person want in
 his or her life but a little person can reach their wish maybe
 You have this question that why teenagers can,t reach
 wishes because the progress of the technology like: tuchble
 cell phones and computers and ext absorption teenagers
 this is  reason that teenagers don,t study can,t get his or her
 wishes to the really because most of them want to became
 a special man or woman instead of became a person that
 people pride of them teenagers from adolescence they
 made some wish in their mind for example somebody
 like to became a champion mean,s wants became the
 biggest and the most champion in the world this thing all
 in touchable in dipon on effort of the person or someone
 like to became the most reaches person in the world it is
 touchable too and need an hard effort some one that study
 a lot have a open mind and it,s a consequence of studying
 if person study if person study is can very use ful not only
 for his or her contry for all around world un for chontly
 these days teenagers don,t have enough trying because the
 use technology lot hours the technology it is not bad all
 teenagers, all of us studying and frying to help technology
 progress so we have to go on the plan teenagers have pride
 any time don,t do that the teenagers break them pride
 because destroy their charaetor so I am going to finish this
 article but the last ward just manage every thing that you

give to the teenagers
I  thank,s every ladys and gentle mans friend to help write

آرزو چیست؟ آروز همه ی چیزهایی است که یک فرد در زندگی اش می خواهد اما 
خیلی کم پیش می آید که کسی به آرزوهایش دست پیدا کند شاید برای شما این 
سوال پیش بیاید که چرا خیلی کم پیش می آید که جوانان به آرزوهایشان برسند. 
به دلیل پیشرفت تکنولوژی مانند: تلفن های همراه لمسی و کامپیوترها و... جوانان را 

به خود جذب می کند.
و این باعث می شود که جوانان درس نخوانند و زمانی که درس نخوانند نمی توانند 
آرزوهایشان را برآورده کنند چون بیش تر جوانان می خواهند یک مرد یا یک زن 
ایده آل شوند که مردم به آنها افتخار کنند. جوانان از دوره ی بلوغ آرزوهایی را در 
ذهن خود درست می کند برای مثال: بعضی از افراد دوست دارند یک قهرمان شوند 
یعنی می خواهند بزرگترین و بهترین قهرمان در دنیا باشند این چیزها همه دست 
یافتنی اند با تلاش و کوشش شخص یا فردی دوست دارد بشود پولدارترین شخص 
بر روی زمین این نیز در دسترس است )دست یافتنی است( و نیازمند تلاش سخت 
است. افرادی که مطالعه می کنند ذهن خیلی بازی دارند. و یکی از عواقب  مطالعه 
کردن: اگر شخص مطالعه کند می تواند خیلی مهم باشد نه فقط برای کشور خودش، 
برای همه ی جهان، این روزها جوانان تلاش کافی ندارند تلاش کافی زیرا آنها از 
تکنولوژی استفاده ی بی رویه می کنند تکنولوژی بد نیست همه  جوانان، همه ی ما 
مطالعه می کنیم و تلاش می کنیم برای کمک به تکنولوژی. جوانان غرور دارند هیچ 
گاه کاری نکنید که جوان غرورش بشکند چون شخصیت او از بین می رود بنابراین 
می خواهم این مقاله را تمام کنم اما در پایان: باید مدیریت کنید هر چیز که می دهید 

به جوانان
* من می خواهم تشکر کنم از همه ی آقایان و بانوانی که به من کمک کردن در 

نوشتن*
 معین ریاضی –مدرسه شهید رجائی 

  اسباب کشی از کارهایی است که بیشتر در اواخر تابستان اتفاق می افتد. برای 
این که سختی های اسباب کشی را کم کنید باید از اطرافیان تان کمك بگیرید. 
چند نکته ساده هم وجود دارد که می تواند اسباب کشی را برای شما آسان کند.

چگونه سختی های اسباب کشی را آسان کنیم؟
»اسباب کشی کابوسه.« این جمله را خیلی ها وقتی قصد اسباب کشی دارید به شما می گویند. 

شاید خودتان هم درباره اسباب کشی همینطور فکر کنید.
مهم نیست که اسباب کشی کابوس هست یا نه. مهم این است که خیلی از ما و اطرافیان مان 
باید سالانه یا حداقل چند سالی یک بار، این کار را انجام دهیم. حالا وقت تشبیه و استعاره 
نیست؛ وقت اسباب کشی است. روزهای تابستان برای بیشتر خانواده ها روزهای جابه جایی 
و اسباب کشی به خانه  جدید است. ما به شما می گوییم که چگونه می توانید بدون کابوس، 

راحت تر اسباب کشی کنید!
  برای اسباب کشی از اطرافیان تان کمك بگیرید

آدم ها همین وقت ها به درد همدیگر می خورند. اگر هیچ کمکی ندارید و کسی از خانواده 
یا فامیل یا دوستان می خواهد بیاید کمک تان، بگذارید بیاید و تعارف را کنار بگذارید. ولی 
حواس تان باشد آن قدری دور و برتان را شلوغ نکنید که کلافه شوید. برای آدم های که 
می خواهند به شما کمک کنند برنامه بریزید. اگر تعداد کسانی که داوطلب شده اند زیاد است، 
بعضی را روز بسته بندی وسایل صدا کنید، به بعضی بگویید روز اسباب کشی بیایند، بعضی را 

هم برای باز کردن وسایل در نظر داشته باشید.  
کارتن ها اصلی ترین جزء اسباب کشی هستند

از مدتی قبل از اسباب کشی به مغازه هایی که از آنها خرید می کنید بسپارید چند کارتن 
برای  معمولا  کارتن ها  این  بپردازید،  کمی  هزینه   می خواهید  اگر  دارند.  نگه  برای تان 
اسباب کشی مناسب اند. اما اگر توان پرداخت هزینه بیشتری دارید، می توانید چند کارتن 
بزرگ تر دیگر هم از شرکت حمل یا مغازه های کارتن فروشی بخرید. حواس تان باشد که 
کارتن های بزرگ را بیش  از  اندازه سنگین نکنید تا در حمل ونقل آنها راحت باشید. اگر نصف 
آن را کتاب می چینید، حتما نصف دیگرش را لباس بگذارید. اگر زیر کارتن ظروف سنگین 

گذاشته اید، رو را به ظرف های پلاستیکی اختصاص دهید.  
برای بسته بندی ظروف از لباس های تان هم استفاده کنید

دکه   یک  با  قبل  از  ظرف ها  بسته بندی  برای  می توانید 
روزنامه فروشی هماهنگ کنید تا روزنامه های باطله اش 

را برای تان کنار بگذارد و هر ظرف را در یک 

روزنامه بپیچید. اگر قطع روزنامه کوچک بود، برای اینکه مطمئن شوید، هر ظرف را در 
2 روزنامه بپیچید. پیچیدن ظرف ها کار سختی نیست و هیچ تجربه ویژه ای نمی خواهد. 
فقط باید مواظب باشید ظرف های شکستنی به هیچ وجه با هم تماس نداشته باشند. اما راه 
دیگری هم به جز استفاده از روزنامه هست. می توانید هر ظرف را در یک لباس بپیچید. با این 
روش هم لباس هایتان را در کارتن کرده اید و هم ظرف های تان. ولی ببینید که آیا ظرف ها 
کثیف اند؟ در این صورت ممکن است وقتی به خانه جدید می روید یک بار مجبور شوید کل 
لباس ها را هم بشویید. انتخاب با خودتان است. راه دوم از مصرف زیاد کاغذ جلوگیری می کند 
ولی ممکن است هم کار اضافه حساب شود، هم مصرف آب تان را افزایش دهد. کارتن ها را 

کنترل کنید
بعضی کارتن ها ممکن است خاکی باشد یا آنطور که باید تمیز نباشد. مواظب باشید که 
لباس هایتان را در این کارتن ها نگذارید یا اگر می خواهید این کار را بکنید، حتما یک ملحفه 
کف کارتن پهن کنید و آن را تا دیواره ها بالا بیاورید و بعد لباس ها را بچینید. مثل بقچه ای 

که رفته باشد توی کارتن.
  وسایل اسباب کشی را دور نریزید

تا جایی که می شود وسایل اسباب کشی را نگه دارید. منظورم کارتن ها و کیسه های حباب دار 
است. اگر انبار دارید یک بخشی از انبار را به آنها اختصاص دهید. با این کار، هم سال های بعد 
خودتان می توانید از آنها استفاده کنید و هم اگر کارتن های خوب و محکم خریده اید می توانید 

به دیگران برای اسباب کشی امانت شان بدهید.  
روی کارتن ها اسم بزنید

 این کار باعث می شود وقتی به خانه جدید می رسید گیج نشوید و بدانید کدام کارتن مال 
کجاست. اگر می خواهید کارتن های تان را نگه دارید، به جای نوشتن روی کارتن با ماژیک، 

روی کاغذی درباره  محتویات آن بنویسید و روی آن بچسبانید.
  وسایل بزرگ را خودتان بسته بندی کنید

خیلی از شرکت های حمل به شما پیشنهاد می کنند که کار بسته بندی وسایل را برایتان 
انجام دهند. اگر امکان مالی این کار را دارید، می توانید از آنها کمک بگیرید. آنها حرفه ای تر و 
سریع تر کار را انجام می دهند ولی اگر امکانش را ندارید، خودتان دست به کار شوید. سخت 
نیست. باید کیسه های حباب دار بخرید و به تمام گوشه ها و قسمت های چوبی وسایل تان 
بچسبانید. بعد دور کل وسیله را با سلفون پهن بپیچید. سلفون بهترین چسبی است که 

می توانید برای این بسته بندی استفاده کنید.  
با توجه به روحیه تان وسایل را بسته بندی کنید

ببینید شما از آن دسته آدم هایی هستید که دوست دارید 
که  دهد  انجام  کوتاهی  مدت  در  را  کاری 
بودن  بلند  و  شود  تمام  زودتر 
کار آن را برایتان فرسایشی 
می کند یا آدمی هستید که 
آرام آرام  کارها  راحت ترید 
شوند.  انجام  آرامش  با  ولی 
با توجه به روحیه تان وسایل 
اگر  کنید.  بسته بندی  را 
جزو دسته اول هستید باید 
۳-2روز خانه بمانید و در این 

۳-2روز تا آخر انرژی تان را مصرف کنید. ولی اگر جزو دسته اول هستید، از یکی دو هفته 
قبل کار را شروع کنید. یک روز اتاق ها، یک روز سرویس های بهداشتی و چند روز را به جمع 

کردن وسایل آشپزخانه اختصاص دهید.
  پرده دوختن برای خانه جدید

اگر می توانید، بد نیست چند روز قبل از اسباب کشی به خانه جدید سری بزنید، میل پرده ها 
را کنترل کنید و پنجره ها را اندازه بگیرید تا پرده هایتان را با اندازه های جدید هماهنگ کنید. 
اگر خانه تان اجاره ای است و احتمال می دهید که به زودی مجبورید از این خانه جدید هم بلند 
شوید، سعی کنید اندازه  پرده هایتان را دست نزنید. ولی اگر خانه تان موقت نیست می توانید 
پرده جدید بدوزید یا پرده های قبلی را هر قدر لازم است کوتاه کنید ولی اگر هیچ کدام از این 
کارها را نتوانستید قبل از اسباب کشی انجام بدهید هیچ اشکالی ندارد. روزی که به خانه جدید 
می روید جلوی پنجره را موقتا ملحفه بکشید یا می توانید روی پنجره ها را روزنامه بچسبانید تا 

نور کمتری از فضای خانه تان کم شود و هروقت رسیدید، کار پرده را انجام دهید.  
خانه جدید را قبل از اسباب کشی تمیز کنید

همه  تلاش تان را بکنید که یک یا 2 روز قبل از اسباب کشی به خانه  جدید بروید و زمین 
و کابینت ها را نظافت کنید. اگر خانه تان اجاره ای است گاهی صاحبخانه این کار را به 
گردن می گیرد ولی حتی اگر صاحبخانه به شما گفت که این کار را می کند، حتما پیش از 
اسباب کشی سری به خانه بزنید و ببینید تا چه حد نظافت شده. آیا همه  چیز مطابق انتظارتان 
هست یا نه. اشکالی ندارد اگر آخر سر، کار نظافت هم به روز اسباب کشی بیفتد ولی حتما 
ناراحت کننده خواهد بود اگر پیش بینی کنید همه جا تمیز است و وقتی به خانه می رسید با 

جایی پر از گردو خاک و کثیفی مواجه شوید.
  حواستان به غذای روز اسباب کشی باشد

اگر کسی از شما پرسید: »کمک نمی خوای؟« بهتر است به او بگویید: »برامون غذا درست 
کن.« روز اسباب کشی هم خسته اید و هم وسایلتان توی کارتن و بسته بندی است و 
نمی توانید به راحتی غذا درست کنید. از طرفی آن قدر همه خسته و گرسنه اید که نیاز به 

یک وعده غذایی خوب دارید.
  به آدرس خانه جدید قبل از اسباب کشی مسلط شوید

قبل از اسباب کشی به محله  جدیدتان بروید و یک مسیر خوب برای روز اسباب کشی انتخاب 
کنید تا خاور راحت بتواند از آن مسیر بیاید. روز اسباب کشی روز مناسبی برای کشف کردن 

آدرس خانه  جدیدتان نیست.  
روی پیشنهادهای وسوسه انگیز شرکتهای حمل و نقل فکر کنید

 ممکن است وقتی برای کرایه خاور به شرکت حمل زنگ می زنید، پیشنهادهایی برای 
اسباب کشی راحت تر به شما بدهند. لازم نیست همه  آنها را بپذیرید. مثلا اینکه یک کاور 
مخصوص برای حمل لباس ها برایتان بیاورند. اگر لباس های اتو کشیده  شما کم است به 
راحتی می توانید با ماشین خودتان آنها را ببرید. یا می توانید آنها را بین رختخواب ها جا بدهید. 
اسباب کشی حتی بدون هیچ کدام از این سرویس های اضافه هم هزینه  زیادی به همراه دارد. 

مواظب باشید پول تان را خرج کارهای اضافی نکنید.  
نگهداری از بچه ها در روز اسباب کشی

بسته به اینکه بچه  شما چند ساله است باید فکری به حالش بکنید. اگر بچه خیلی کوچک 
است و امکانش را دارید، او را روز اسباب کشی به کسی بسپارید. ولی اگر این امکان را ندارید 
اصلا اشکالی ندارد. بگذارید بازی کند. از قبل برایش وسایلی را کنار بگذارید و وقتی به خانه 
جدید رفتید آنها را به او بدهید. این کار شاید او را یک ساعت سرگرم کند و احتمالا خانه  پر 
از کارتن و وسایل برایش جذاب تر است. بگذارید سراغ وسایل بی خطر برود و با 
آن وسایل بازی کند. بگذارید کمی خاکی شود. مطمئن باشید بیشتر از 
شما خاکی نمی شود. اگر بچه هایتان بزرگ ترند آنها را در اسباب کشی 
مشارکت دهید. اینکه چقدر شما اسباب کشی را »کابوس« ببینید 
یا نه، روی بچه هایتان هم تأثیر خواهد گذاشت. اسباب کشی را 
برایشان یک کارگروهی تعریف کنید که آنها هم می توانند تا جایی 

که می توانند در آن شرکت کنند و مفید باشند.
  مثبت بیندیشید

به جای اینکه هر چند قدم یک بار، به خودتان بگویید: »اسباب کشی 
کابوسه.« به نکات مثبت توجه کنید. شما دارید خانه تان را عوض 
می کنید. از صبح فردا در خانه  دیگری بیدار می شوید. در آشپزخانه  
دیگری غذا درست می کنید. در اتاق جدیدی 
می خوابید. این جابه جایی می تواند یک 
تنوع بزرگ باشد. به وقتی فکر کنید 
که همه  وسایل سر جای شان رفتند 
و شما روی مبل نشسته اید 

و دارید چای می خورید.
 

اسباب کشی کابوس نیست، آن را آسان انجام دهید

دوشنبه -بیست وششم مرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3793

پای صحبت کفشداران آستان حضرت معصومه)س(؛

خاک پای زائران سرمه چشمان خادمان حرم
گزارش: مهدی بخشی سورکی

 چه ضرب آهنگ دلنشینی است، صدای ممتدی که از پیش 
خوان سنگی یك کفشداری به گوش می رسد و تو در آستانه 
ورودی حرم می ایستی و کفش هایت را به خادمانی می سپاری تا 

سبك بال به زیارت میروی.
شهر قم قرن هاست که میزبان بانویی از سلاله پیامبر خاتم)ص( 
و زهرای اطهر)س( است که به برکت وجود بارگاه منور کریمه اهل 

بیت)س( به پایگاه تشییع و ام القرای جهان اسلام شهرت یافته است.
 مردم شهر من هنوز ساعت دلشان را با ساعت میدان آستانه تنظیم 
می کنند و زائری می گفت: خوشا به حال شما که هر صبح کسی را دارید 

که به او سلام کنید.  
اینجا، خورشید هر روز صبح دست بر سینه می گذارد و در برابر 
گلدسته های این حرم تعظیم می کند و گرمای کویری اش را از زردی 
گنبدش وام می گیرد و مردم شهر، لحظه های تنهایی خود را با بانویی 

قسمت می کنند که فرشتگان در جوارش حجره دارند. 
چه ضرب آهنگ دلنشینی است، صدای تقِ تقِ ممتدی که از پیش 
خوان سنگی یک کفشداری به گوش می رسد و تو در آستانه ورودی 
حرم می ایستی و کفش هایت را به خادمانی می سپاری تا راحت تر به 
زیارت بروی.   کفشداری های حرم همیشه حس و حال زیبایی دارند 
و خاطرات کودکی های حرم رفتن با بزرگترها را برای زائران تداعی 
می کنند؛ آنگاه که منتظری تا شماره ای که بر روی آن نمره کفشداری 
و جا کفشی ات حک شده است را بگیری و در جیبت بگذاری و هنگام 
برگشت تحویلشان دهی.  کفشداری های حرم را دوری می زنم تا با 
چند تن از خادمان پیشکسوت که سالیانی در این حرم مطهر به زائران 
خدمت کردم گفتگویی داشته باشم و از حال و هوای کفشداری ها برایم 

بگویند. 
از خیابان ارم وارد حرم می شوم و به سمت ورودی شبستان امام 
خمینی)ره( حرکت می کنم، کفشداری شماره 7 دیده می شود و به 
سوی پیرمرد محاسن سفیدی که پشت پیشخوان کفشداری ایستاده 

است می روم تا اولین گفتگو را با او داشته باشم.
  این پیرمرد 60 ساله که شغلش شاطری بوده و اکنون بازنشسته 
است، محمد ابراهیم روحانی نام دارد و یک دهه است که کارش خدمت 

در کفشداری و نگهداری از کفش زوار است.
 عرق بر پیشانی این خادم باصفای حرم نشسته اما خنده از لبهایش 
نمی رود و با هر کفشی که از زائران می گیرد، زیر لب با گفتن التماس 

دعا آنان را بدرقه می کند.
 حاج آقای روحانی می گوید، بوی کفش زائران حضرت معصومه)س( 
برای ما معطر است و قرار گرفتن در این جایگاه یک افتخار و دعوت از 
سوی حضرت است و خدا را شاکریم که به ما لیاقت داده تا نوکری زائران 

حضرت فاطمه معصومه)س( را انجام دهیم. 
او همه ساعات حضورش در حرم و در کفشداری را بهترین لحظات 
عمرش می داند و می گوید هر بار که زمان شیفتم فرا می رسد؛ قبل از 
آمدن به حرم غسل زیارت می کنم و بعد از سلام دادن به حضرت و 
زیارت مرقد مطهرش، به محل کفشداری می آیم تا به زائرانش خدمت 

کنم.
 تنها خواسته ما از زائران این است که در دعاهایشان 

خادمان را فراموش نکنند 
این خادم افتخاری حرم می گوید، در حرم در حدود 16 کفشداری 
وجود دارد که طی این سال ها تقریبا در همه آنها خدمت کرده ام. تنها 

خواسته ما از زائران این است که در دعاهایشان خادمان را فراموش 
نکنند.  سعید ساعدی یکی از خادمان افتخاری حرم است که در 
کفشداری خدمت می کند. او که اصالتا اهل کاظمین عراق است و در 
آنجا به دنیا آمده، خادم شدنش در حرم فاطمه معصومه)س( را عنایت 

پدر بزرگوارشان امام موسی کاظم)ع( می داند. 
آقای ساعدی 59 ساله که هنوز لهجه عربی در سخن گفتنش وجود 
دارد، از چگونگی خادم شدنش می گوید که تا 28 سالگی اش همراه 
خانواده در شهر کاظمین عراق زندگی می کرد و پدر و مادرش ایرانی 
الاصل هستند و او مهندسی مکانیک را در عراق گرفته و این دوران 
مصادف بود با جنگ ایران و عراق که صدام دستور اعدام ایرانی های 
مقیم عراق را داده بود.  وی و خانواده اش مخفیانه از عراق خارج و راهی 
ایران می شوند و در سال 62 به قم می آیند و در همین شهر به زندگی 

خود ادامه می دهند.
 هنوز ابتدای مصاحبه با این خادم کفشدار حرم بودم که با مرور 
خاطرات گذشته، اشک را در چشمانش حلقه زد. تا انتهای مصاحبه 
هم چندین بار دستکش سفید رنگ مخصوص کفشداری را از دستش 

بیرون کشید و اشک های چشمانش را پاک کرد. 
ساعدی می گفت یک دوستی در قم داشتم که او خادم حرم بود و 
وقتی علاقه ام به خادمی حرم را فهمید، سعی کرد تا شرایط را فراهم 

کند تا من هم خادم حرم شوم.
 موسی بن جعفر)ع( مرا به دخترشان حضرت معصومه)س( 

حواله داده اند 
او می گفت، برای مصاحبه خادمی به حرم آمدم و فرد مسئول گفت 
که دو خادم معرف باید داشته باشید و من که تنها یک آشنای خادم 
داشتم او را معرفی کردم؛ آن مسئول منتظر بود تا اسم فرد دوم را 
هم بگویم اما من که آشنای دیگری نداشتم بعد از چند لحظه سکوت 
در حالی که اشک از چشمانم سرازیر شده بود؛ نام حضرت فاطمه 
معصومه)س( را بردم و خلاصه بعد از چندین و چند روز انتظار، ما را به 
خادمی قبول کردند.  ساعدی می گفت من در قم با یک خانم از سادات 

موسوی ازدواج کردم و با همه این اتفاقاتی که برایم رخ داده مطمئن 
شدم که موسی بن جعفر)ع( مرا به دخترشان حضرت معصومه)س( 
حواله داده اند.  این خادم می گوید کفشداری های حرم قطعه ای از بهشت 
است و ما هم مثل آن کسی که اگر آب به او نرسید از تشنگی خواهد 
مرد، اگر ساعت های حضور در کفشداری حرم را از ما بگیرند حال و 
روز خوبی نخواهیم داشت.  او اتفاقاتی که طی 22 سال خدمت در 
کفشداری حرم به خاطر دارد، همه اش را شیرین می داند و می گوید هر 

زائری که به حرم می آید برای خودش، قصه مفصلی دارد.
 آقای ساعدی به واسطه تسلطش به زبان عربی از خاطرات گم شدن 
کفش های زائران عرب یا گم کردن مسیر هتل شان می گوید و اینکه 
عرب ها؛ اعتقاد ندارند که با کفش وارد حرم شوند؛ یا آن را به کفشداری 
تحویل می دهند یا اینکه کفششان را در ورودی حرم از پا در می آوردند 

و در زمان برگشت می پوشند.
 این خادم می گوید که بارها شده زائران عرب چون به رواق ها و 
شبستان های حرم آشنایی ندارند کفشداری یا آنجایی که کفش هایشان 

را در آوردند را گم می کنند؛ که آنها را راهنمایی می کنم.
 وی ادامه می دهد که حتی شده زمانی که برخی از مهمانان خارجی 
به حرم می آیند چون به زبان عربی تسلط دارم به عنوان مترجم آنها را 
همراهی و راهنمایی می کنم و در واقع غیر از کفشداری اینگونه کارهای 

را هم انجام می دهم.
 این کفشدار حرم کریمه اهل بیت)ع( خوش خلقی و خدمت بی منت 
به زائران و حفظ حرمت آنها، مخصوصا در مواجهه با زائران خارجی 
را نوعی انتقال فرهنگ دینی و اسلامی می داند و می گوید قم مرکز 
جهان تشییع است و فرهنگ اهل بیت)ع( از این شهر و نه تنها از 
سوی علما بلکه از سوی آحاد مردم و به خصوص خادمان حرم حضرت 
معصومه)س( می تواند به زائران انتقال یابد و آنها نیز در بازگشت به دیار 

خود از این خوبی ها، برای دیگران تعریف کنند.
 به لطف کریمه اهل بیت)ع( خودم و همسرم 

خادم حرم شدیم

 در ورودی صحن عتیق هم کفشداری شماره 16 وجود دارد که در 
این کفشداری سه نفر از خادمان که جوان تر بودند مشغول خدمت 
هستند.  در میان آنها جوان خوش سیما و خوش خلقی توجه ام را به 
خود جلب کرد؛ این خادم جوان با زائران گرم می گرفت و با رویی گشاده، 
کفش هایشان را تحویل می گرفت و نمره محل نگهداری کفششان را به 
آنها می داد. این خادم 27 ساله ابراهیم نصرتی نام داشت و طلبه مدرسه 
علمیه شهید صدوقی بود که می گفت، دو سال قبل از شبکه قم با خبر 
شدم که حرم خادم افتخاری می پذیرد و به همراه همسرم برای ثبت 
نام آمدیم و به لطف و عنایت حضرت هر دویمان خادم افتخاری حرم 
شدیم. از همان اول فکر می کردم روحیاتم به کفشداری می خورد و  

کفشداری حرم را برای خدمت انتخاب کردم.
 اگر یك لحظه از خدمتمان قبول شود 

برای دنیا و آخرتمان کافی است
 ابراهیم می گوید هفته ای 4 ساعت در کفشداری مشغول به خدمت 
هستیم و اگر از همه این ساعاتی که در کفشداری حضور داریم تنها یک 
لحظه آن مورد رضایت پروردگار و حضرت معصومه)س( قرار گیرد، برای 

دنیا و آخرتمان کافی است.
 وی همه لحظات حضورش در کفشداری را خاطرات به یادماندنی 
توصیف می کند و می گوید، پیرمردی چندین سال است که به حرم 
می آید و وقتی به کفشداری می رسد برایمان شعرهایی در وصف بی بی 
معصومه)س( می خواند و این بیت شعر را همیشه زیر لب زمزمه می کرد 
که "من هم دلیل حسرت افلاک می شوم، روزی که زیر پای شما خاک 
می شوم ..."  و من هم همیشه این بیت شعر را به خاطر دارم و در زمانی 

که به حرم مشرف می شوم زمزمه می کنم. 
برای خدمت به زائران حضرت معصومه)س(

 از میانه به قم آمدم
 حسن علی کریمی 67 ساله که 21 سال است در کفشداری حرم 
کار می کند هم از داستان خادم شدنش برایم می گوید که از میانه برای 

خدمت به زائران حرم مطهر حضرت معصومه)س( به قم آمده است.
 این پیرمرد با صفا هم با لهجه آذری می گوید، زندگی اش را با برنامه 
خادمی اش تنظیم کرده و اگر یک هفته نتواند در کفشداری حضور 
پیدا کند حتی غذا خوردن هم برایش سخت می شود و بسیار حسرت 

می خورد.
وی می گوید، بسیاری از زائرانی که به حرم مشرف می شوند چون 
اولین مکانی که می رسند کفشداری است، با همان حالت روحی خاص 
خودشان از ما می خواهند که برایشان دعا کنیم و ما هم در جوابشان 
می گوییم گناهکارتر از آنیم که دعاگویشان باشیم اما همیشه از حضرت 

خواسته ایم تا حوایج همه شیعیان مرتضی علی)ع( را برآوده فرماید.
مصاحبه هایم به اتمام می رسد و می خواهم حس خادمان کفشدار را 
تجربه کنم، پشت یکی از این پیشخوان های کفشداری می روم و برای 

دقایقی کفشدار زائران حرم کریمه اهل بیت)س( می شوم.
بانو جان! شهر ما از آن روزی که با تن تب دارت در بیت النور، سجاده 
مناجات گستراندی دیگر کویر داغ و نمک زاری شور نیست و ما باورمان 
این است که قم، دریای بیکران محبت شما و آشیانه آل محمد)ص( 
است. برکت در شهر ما هنوز از حریم و حرمتان می جوشد و قم به 
بهشت معنویت و صفا و چشمه فیض و کرامت مبدل شده و عصمت و 

عفاف ره توشه زائران عاشق شما است.
در این حرم، هر طرف چشم می گردد، آهوی دل ها را می توان دید 
که به دام افتاده اند و بی گمان حریم کبریایی شما، تا ابد باغچه عطر 

بهار است.
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گزارش: زینب صفری

یک روز وزرایش اعلام می کنند جبهه ای سیاسی به نام "یکتا" 
تشکیل داده اند، روزی دیگر، معاونانش راهی اوین می شوند و دیگر 
روز هم خودش اعلام می کند که شاکی است و می خواهد معاون 

اول رییس جمهور را به دادگاه بکشاند.
»جنجال رسانه ای« تخصصی است که احمدی نژاد و جریانش 
خوب می دانند چطور از آن استفاده کنند. به ویژه حالا و در کمتر 
از شش ماه مانده به انتخابات مجلس، شواهد بیانگر آن است که 
عزم آنها برای بازگشت جزم است. حالا در شرایطی که برخی 
احمدي نژاد را تمام شده می دانند، برخی دیگر خطر بازگشت 
جریانش را جدی می دانند. از جمله صادق خرازی که چندی 
پیش گفته بود : "احمدي نژاد تمام شده و احیا نخواهد شد اما 
خطر احمدي نژادیسم و مصادیق آن هنوز نظام را تهدید مي کند". 
یا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت که در گفت وگو با 
خبرآنلاین پیش بینی کرده بود: "اطرافیان احمدی نژاد با نماد او به 
میدان نمی آیند. اما آنها سعی می کنند با نماد دیگری وارد شوند".

جریان احمدی نژاد چه کسانی هستند؟
از اردیبهشت ماه 90 و قهر یازده روزه احمدی نژاد، ریزش رای 
او در پایگاه اصولگرایی سرعت بیشتری گرفت و حامیان سرسخت 
او برای حفظ سبد رای احمدی نژاد کم کم شروع به فاصله گذاری 
میان خود و احمدی نژاد کردند. حالا در میان اصولگرایان سه 
جریان منسوب و برآمده از گفتمان سوم تیر یا همان گفتمان 
احمدی نژادی هستند: »جبهه پایداری«، »جبهه یکتا« و »جریان 
موسوم به انحرافی« که نزدیک ترین حلقه به احمدی نژاد هستند. 
در این میان دو جریان نخست با تاکید بر کنار گذاشتن احمدی نژاد 
و حفظ  شعارهای او؛ فعالیت های خود را پیش می برند. گروه سوم 

اما ترجیح می دهد فعالیت هایش را با چراغ خاموش پیش ببرد.

جبهه پایداری؛ حامیان دیروز منتقدین امروز
پایداری ها همان حامیان سرسخت احمدی نژاد تا قبل از قهر 
یازده روزه او بودند که در حمایت از او شیوه های تازه ای باب 
کردند. از جمله چهره شاخص این گروه و پدر معنوی آنها آیت ا... 
مصباح یزدي بود که در حمایت از احمدی نژاد تا آنجا پیش رفت 
که می گفت امام زمان برای احمدی نژاد دعا می کند. در مجلس 
هشتم هم حمایت های نمایندگان این طیف )از جمله حسینیان، 
رسایی، و ...( از احمدی نژاد آنقدر اغراق آمیز بود که لقب "وکیل 
الدوله" به خود گرفته بودند. با این حال همگی بعد از قهر یازده روزه 
احمدی نژاد و استنکاف او از خواست رهبری برای ابقای مصلحی 

وزیر اطلاعات وقت، به ظاهر راهشان را از او جدا کردند. این گروه اما 
در حال حاضر از سرسخت ترین مخالفین دولت هستند و به تاسی 
از شیوه احمدی نژاد در دو انتخابات 84 و 88 ، آیت ا... هاشمی 
را آماج حملات خود کرده اند. آنها تلاش های انتخاباتی خود را با 

حضور در گفت و گوهای وحدت میان اصولگرایان آغاز کرده اند.

جبهه یکتا: کارگزاران احمدی نژاد
"یاران کارآمدی و تحول اسلامی" یا همان یکتا، جمعی از وزرا 
و مدیران کل و استانداران احمدی نژاد هستند که 25 خردادماه با 
برگزاری همایشی اعلام موجودیت کردند. همایشی که سخنران 
اصلی آن آیت ا... موحدی کرمانی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز 
بود. در میان اعضای هیات موسس این اسامی دیده می شد که 
همگی برخاسته از دولت احمدی نژاد بودند: حمیدرضا حاجی 
دانشجو،  کامران  زاهدی،  محمدمهدی  عباسی،  فریدون  بابایی، 
سیدمحمد حسینی، مسعود زریبافان، محمد عباسی، مصطفی 
محمدنجار، لطف ا... فروزنده، علیرضا علی احمدی، ابراهیم عزیزی 
معاون توسعه و برنامه ریزی دولت نهم، حجت الاسلام شریعتی 

رییس سابق دانشگاه علامه.
آنها به رغم تاکید چندباره وزارت کشور مبنی بر عدم صدور 
مجوز فعالیت و غیرقانونی بودن فعالیت سیاسی شان، اعلام کردند 

که قرار است فعالیتشان را گسترش دهند. سیدمحمد حسینی، این 
مطلب را گفته و تاکید کرده بود: جبهه یکتا فعالیت های استانی 
خود را ساماندهی می کند تا در استان ها هم افرادی که علاقه مند 
به همکاری با این مجموعه هستند مشخص و جذب شوند. او البته 
این را هم گفته بود که مجموعه هایی آمادگی دارند با یکتا همکاری 
کنند و مرتب از استانها تماس می گیرند تا با ما همکاری داشته 
باشند. فریدون عباسی رئیس سابق سازمان انرژی اتمی درباره 
ارتباط این جبهه با احمدی نژاد نیز گفته بود: این جبهه به صورت 
جداگانه فعالیت های خودش را دنبال می کند و احمدی نژاد هم 
افراد و ساز و کار خودش را دارد. غلامرضا مصباحی مقدم در گفت 
و گو با خبرآنلاین با اشاره به منطق تشکیل جبهه پایداری تحلیل 
خود درباره یکتا را اینگونه ارائه کرد: جبهه پایداری به دنبال یازده 
روز خانه نشینی آقای احمدی نژاد شکل گرفت. استدلال دوستان 
این بود که آقای احمدی نژاد سبد رایی دارد و ما می خواهیم آرا 
او پراکنده نشود. آنها می گفتند ما می خواهیم آرا او را جمع کنیم، 
برای همین جبهه پایداری را شکل دادیم تا منهای احمدی نژاد 
بتوان پیش رفت. پس به عبارت دیگر مسئله به کنار نهادن آقای 
احمدی نژاد و حفظ جریان رای است. خوب اگر گروه دیگری هم 
شعارهایی را که احمدی نژاد داشت مطرح کند، هیچ بعید نیست 
که بتواند علایق کسانی را که به خاطر شعارهای درست احمدی 

نژاد به او رای دادند مجددا جمع کند.

جریان انحرافی و همایشی برای امام خمینی )ره(
اما نزدیک ترین حلقه به احمدی نژاد که روزی از سوی او به 
عنوان خط قرمزهایش معرفی می شدند هم از فضای پیشاانتخاباتی 
حاضر دور نیستند. هرچند دو نفر از آنها در زندان به سر می برند 
)رحیمی و بقایی( و یکی دیگر پیش از این، در جریان انتخابات 
ریاست جمهوری در سال 92 از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت 
شد )مشایی(؛ اما این باعث کمرنگ شدن فعالیت های انتخاباتی 
آنها نشده است. آنها صرفا ترجیح می دهند چراغ خاموش به 
فعالیت های خود ادامه دهند. به همین دلیل آنها اگرچه درباره 
انتخابات پیش رو اظهار نظری نمی کنند اما خبرهای رسیده از 
ساختمان ولنجک حکایت از فعالیت های انتخاباتی آنها دارد. به 
علاوه آنها چندی پیش همایشی با عنوان " تبیین مبانی و آرمان 
های انقلاب اسلامی و امام" برگزار کردند. همایشی که در شرایط 
کنترل شده و پشت درهای بسته برگزار شد، اما گمانه زنی ها 
حاکی از آن بود که این گردهمایی سراسری »بهاری«ها اولین گام 

جدی شان برای فتح بهارستان بود.  

مانور رسانه ای شکایت؛ حربه تازه
با این حال اما  احمدی نژادی ها برای take-off انتخاباتی خود 
باید وزنه تخلفات و پرونده های مالی افشا شده شان که دولتمردان 
جدید طی دو سال گذشته مرتب از آنها سخن گفته اند، از پای خود 
باز کنند. درست به همین دلیل است که آنها بعد از سکوت طولانی، 
حالا به صرافت اعلام شکایت و طرح دعوا افتاده اند. شکایت و طرح 
دعواهایی که ظاهرا مخاطبی جز رسانه ها ندارد. چه آنکه چندی 
پیش بود که احمدی نژاد اعلام کرد از معاون اول رییس جمهور 
شکایت کرده است. به دنبال او بقایی که در اوین به سر می برد 
نیز اعلام کرد از اشرفی اصفهانی رییس هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات ریاست جمهوری شکایت کرده است. آخرین مورد هم 
اعلام شکایت مشایی از مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری است 
که اگرچه هر سه نفر از این طرح شکایت ها استقبال کرده اند، اما 
هر سه نفر هم اعلام کرده اند شکایتی به دست آن ها نرسیده است!

به این ترتیب به نظر می رسد خطر »بازگشت احمدی نژادیسم« 
جدی تر از آنی است که به نظر می رسد. باید دید با فعالیت جریان 
های میانه رو از اصلاح طلب و اصولگرا در فضای انتخاباتی پیش رو 
فضا تا چه میزان در اختیار گروه های احمدی نژادی قرار خواهد 
گرفت. جریانی که بازگشتش دوره ای از نابساماني هاي اقتصادی، 
سیاست خارجی منفعل و شعارهای پوپولیستی را به یاد می آورد.

 سخنگوی قوه قضاییه اظهار داشت: مرتضوی از برخی 
اتهام ها تبرئه شد و برای برخی اتهامات که مجازات آن حبس 

و رد مال بود، محکوم شد.
غلامحسین محسنی اژه ای در سی و هشتمین نشست خبری 
سخنگوی قوه قضائیه با تبریک به مناسبت دهه کرامت و ولادت 
حضرت معصومه و امام رضا )ع( و با گرامیداشت سالروز ورود  آزادگان 
به ایران اسلامی اظهار داشت: در مورد پرونده نفتی بابک زنجانی و 2 

متهم دیگر، 8 وکیل در حال مطالعه این پرونده هستند.
11 مهرماه تاریخ دادگاه بابك زنجانی

وی ادامه داد: پرونده دارای اوراق زیادی است و در حدود 209 
جلد به همراه ملزومات آن است که هر جلد پرونده کمتر از 200 
صفحه نیست و وکلای متهمان در حال خواندن و بررسی پرونده 
هستند که برای 11 مهرماه سال جاری تاریخ رسیدگی دادگاه قرار 

داده شده است.
یدالله روزچنگ متهم فساد ارزی

معاون اول قوه قضائیه در خصوص پرونده فساد ارزی ابراز داشت: 
این پرونده در خصوص آقای یدالله روزچنگ است که از دوازدهم 
تنها در چهار جلسه  و  پرونده شروع شد  به  مردادماه رسیدگی 

کیفرخواست مربوطه قرائت شده و در حال رسیدگی است.
سعید مرتضوی به حبس و رد مال محکوم شد

سخنگوی قوه قضائیه در خصوص پرونده سعید مرتضوی اعلام 
داشت: پرونده مرتضوی حکمش صادر شده، اما هنوز به دست بنده 
نرسیده است و از جزئیات آن آگاه نیستم و به صورت اجمالی می توانم 
بگویم ایشان از برخی اتهام ها تبرئه شده و به برخی از اتهام ها هم 

محکوم شده است که از جمله، مجازات آن حبس و ردّ مال است.
مجازات قاچاقچیان مواد مخدر

اژه ای در مورد اینکه چرا اخیرا قاچاقچیان مواد مخدر اعدام 
نمی شوند و اینکه آیا فشاری در این خصوص روی  قوه قضاییه 
وجود دارد، گفت: خیر، کسانی که مجازات آنها در حد اعدام باشد 
و احکامشان قطعی شده باشد اعدام خواهند شد و حکمشان اجرایی 

می شود.
توضیحات بیانیه مهدی هاشمی و پخش جلسات دادگاه

وی در پاسخ به این سوال که نظر  قوه قضاییه در مورد بیانیه 
مهدی هاشمی و اینکه او خواستار پخش جلسات دادگاه در تلویزیون 
شد چیست، گفت: اینکه مجرم و محکومی نسبت به حکمش سخنی 
داشته باشد، غیرمنتظره نیست. اگر این اظهارات در چارچوب موازین 
قانونی باشد اشکالی ندارد، اما اگر خلاف قانون باشد ممکن است 

دوباره برای متهم مشکلاتی را ایجاد کند.
وی افزود: بارها گفته ام اینکه دادگاه علنی یا غیرعلنی باشد، به 
تشخیص قاضی و دادگاه بستگی دارد. در این مورد تشخیص این 
بود که دادگاه غیرعلنی باشد و بر همین اساس هم جلسات دادگاه 

برگزار شد.
ضمانت نامه 8 هزار میلیارد تومانی 

بین یك موسسه و بابك زنجانی
معاون اول  قوه قضاییه در پاسخ به سوال خبرنگاری که شنیده 
شده یک موسسه مالی در نقل و انتقالات مالی توسط بابک زنجانی 
به مبلغ 20 هزار میلیارد تومان دست داشته و اینکه توصیه نامه و 
ضمانت نامه ای از این موسسه برای بانک های تاجیکستان در همین 
خصوص از سوی این موسسه صادر شده، گفت: قطعا موضوع 20 هزار 
میلیارد تومان نه مطرح است، نه صحیح است. اما یک ضمانت نامه 8 
هزار میلیارد تومانی بین این موسسه و بابک زنجانی مطرح بوده که 
به نهایت نرسیده و اقدامی که در این خصوص قرار بوده انجام شود 

صورت نگرفته است.
توضیحات طلاق توافقی

محسنی اژه ای در مورد موضوع طلاق توافقی گفت: این جزو 
مواردی است که باید به تدریج فرهنگ سازی شود تا هر کسی به 
راحتی نتواند بنیان خانواده را متزلزل کند و برای یک مشکل جزئی 

جوانان ما طلاق نگیرند. قوه قضاییه در همین رابطه بررسی های لازم 
را انجام داده و مقرر شده در مورد افرادی که به عنوان شاهد به محضر 

می روند دقت بیشتری صورت گیرد.
وی گفت: همچنین قرار است کسانی از طرف زن و مرد تعیین 
شوند تا با آنها صحبت کنند که در صورت امکان سازش ایجاد شود. 
به همه قضات توصیه شده این کار را انجام دهند و تا جایی که فرصت 
به آنها اجازه می دهند خودشان هم صحبت کنند تا کانون خانواده 

به ویژه در مورد زوج های بچه دار از یکدیگر نپاشد.
پرونده شکایت مشائی از پور محمدی

اژه ای در پاسخ به سوالی در مورد پرونده شکایت مشائی از پور 
محمدی و اینکه آیا دولت دهم در دوره وزارت کشور آقای پورمحمدی 
شکایتی را از او مطرح کرده بود، گفت: بخاطر ندارم چنین شکایت 
حقوقی مطرح شده باشد. البته یادم هست که همان زمان مطالبی 
را در برخی رسانه ها مطرح کردم، اما اطلاعی ندارم که آیا شکایت 

حقوقی از سوی دولت دهم از پورمحمدی صورت گرفته یا خیر.
وی ادامه داد: طبیعی است که هرکسی شکایتی داشته باشد در 
دادگستری ثبت می شود و هر فردی که مدعی است، باید مستنداتی 
را ارائه دهد و سپس از متشاکی توضیح خواسته می شود اگر طرف 
شکایت روحانی باشد این موضوع در دادگاه ویژه روحانیت مورد 

رسیدگی قرار می گیرد.
پرونده ممسنی و اردبیل

اژه ای در مورد پرونده ممسنی و اردبیل گفت: موضوعی جدیدی در 
این خصوص وجود ندارد مطالب همان چیزی است که قبلا گفته بودم.
زمین خواری و تصرف های غیرمجاز در بومهن و پردیس

وی با اشاره به پرونده های زمین خواری و تصرف های غیرمجاز 
گفت: در بومهن و پردیس افرادی با جعل سند نسبت به 290 هکتار 
زمین اقداماتی انجام داده بودند که وقتی روشن شد سند جعلی است، 
سه نفر از آنها که در این رابطه نقش داشتند، بازداشت شدند و موضوع 

در حال بررسی و تحقیق است.
با  سال 1۳94  ماهه  چند  در  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
زمین خواران در استان های مختلف برخورد شده ما امیدواریم این 
برخورد درس عبرتی برای دیگران باشد، ما هم دوست نداریم افراد 
به زندان بروند. اما اگر این تخلف ها ادامه داشته باشد، برخورد شدید 
خواهد بود در همین راستا در ماههای اخیر در استان مرکزی 82 
هکتار از زمین هایی که به صورت غیرقانونی تصرف شده بود با اقدامات 

صورت گرفته رفع تصرف شد.
اژه ای همچنین از رفع تصرف 5 هکتار زمین در خراسان رضوی و 

۳0 هکتار زمین در استان البرز خبر داد و گفت: علاوه بر این مقداری 
باغ بود که در حریم رودخانه ها به صورت غیرقانونی ساخته شده بود، 
تخریب شد و به برخی نیز اخطارهای لازم داده شد. در کرمان نیز 
سه هکتار زمین رفع تصرف شد و بیش از 100 هکتار زمین در حال 

رسیدگی است.
وی ادامه داد: در استان مازندران نیز یک هکتار رفع تصرف شد و 

مواردی نیز در حال رسیدگی است.
پرونده یك متهم حوادث 88 در حال رسیدگی است

معاون اول  قوه قضاییه با بیان اینکه اخیرا یک متهم مربوط به 
سال 88 که به خارج رفته بود به ایران بازگشت، گفت: این متهم با 
گزارش وزارت اطلاعات تحت تعقیب قرار گرفت و پرونده او در حال 

رسیدگی است.
وضعیت اموال مه آفرید و تیم داماش

اژه ای در پاسخ به این سوال که آیا منحل شدن تیم داماش یا 
انتقال این تیم، که گفته می شود متعلق به مه آفرید امیرخسروی بوده، 
صحت دارد یا  خیر، اظهار کرد:  آقای مه آفرید امیرخسروی زمانی که 
محکوم شدند تمامی اموال شان مصادره نشد و بخشی از محکومیت 
ایشان ردّ مال برایشان در نظر گرفته شد، اما بنده از منحل شدن این 

تیم خبری ندارم.
مشایی و پرونده فساد ارزی

وی در پاسخ به پرونده روزچنگ در این خصوص که برخی 
نمایندگان مجلس زمان دستگیری ایشان  ادعا کردند معاون اول 
دولت وقت در این پرونده دست داشته است، ابراز کرد: ممکن است 
در پرونده ها اتهام هایی به دیگران وارد شود و نهایتا این اتهام ها ثابت 

نشود و در خصوص این مسئله  پاسخ بنده منفی است.
توضیحات بازداشت رئیس کانون صنفی معلمان

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی که درباره بازداشت 
رئیس کانون صنفی معلمان بوده اظهار کرد: اینکه گفته می شود 
عده ای از اعضای کانون صنفی در این خصوص به نمایندگان مجلس 
پیامک هایی ارسال کرده اند، بنده بی اطلاع هستم و به نظر صحت 
ندارد، چراکه اگر شخص خاطی مدت محکومیتش به پایان رسیده 
باشد، حتما آزاد خواهد شد  مگر اینکه محکومیت دیگری در پرونده 

دیگر متوجه وی باشد.
اژه ای در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران درباره پرونده زنوزی 
اظهار کرد: بخشی از حکم ایشان  قطعی شد و بخشی دیگر تایید 
نشد. به این دلیل که در قسمتی از پرونده ایشان بدهکاری هایی 
نسبت به بانک ها مطرح شده بود و ایشان به بانک ها بدهکار بودند 

که یک قسمت از بدهی ها به بانک ها پرداخت شد و در مابقی حکم، 
ایشان به پرداخت جریمه محکوم شدند. اما در این خصوص که آیا 
پرونده دیگری به غیر 12 هزار میلیارددر خصوص ایشان مفتوح است 

یا خیر، اطلاعی ندارم.
اتهام به مسئولان و دستگاه های کشور

اژه ای در پاسخ به این سوال که در ماه های اخیر شاهد اتهام  زدن 
به مسئولان یا دستگاه های کشور هستیم و اینکه قوه قضاییه چه 
راهکاری را اتخاذ خواهد کرد، بیان داشت: این موضوع فضای جامعه 
را ناامن می کند که البته در این خصوص حداقل در سه مورد سازمان 
بازرسی کل کشور به کسانی که این اتهام ها را  وارد یا مطرح کرده اند، 
نامه زده شده است و درخواست شده تا مستندات خود را در این 

باره اعلام کنند.
زمین خواری گردنه حیران

معاون اول قوه قضاییه درباره سوالی که در خصوص زمین خواری 
در مناطق گردنه حیران صورت گرفته است اظهار کرد: این منطقه 
یک منطقه خوش آب و هوا و گردشگری است و می بایست به همین 
صورت باقی بماند. آنچه که در خصوص این پرونده نقل کردند این 
است که دو هزار هکتار در این پرونده مطرح شده است که هزار 
هکتار مختص به مناطق طبیعی و هزار هکتار هم جزو مستثنی است. 
بخشی از آن قسمتی که مربوط به مستثنیات است از بخش زراعی 

مجوز گرفتند و عده ای دیگر ادعا کردند از طرح هادی مجوز دارند.
وی ادامه داد: در قسمتی که متعلق به منابع طبیعی است تجاوزی 
صورت نگرفته و اگر هم گرفته باشد، تنها 1000 الی 2000 هزار متر 
است، اما در قسمتی که مربوط به مستثنیات است،  تجاوزی صورت 
گرفته که این موضوع باید توسط ارگان های ذی ربط بررسی شود. 
مسئله اصلی این است آیا می توان در مستثنیات ساخت وساز کرد یا 
خیر، یکی از مشکلات این است که مراکز مختلف جواز ساخت صادر 
می کنند که باید این موضوع بررسی شود و مواردی هم که بدون 

مجوز ساخت وساز داشته اند، با آنها برخورد خواهد شد.
مشاور حقوقی در مشاوران املاك الزام آور نیست

اژه ای در خصوص اینکه قرار بود در مشاوران املاک و خودرو یک 
مشاور حقوقی نیز مستقر شود، گفت: گاهی براساس پیشگیری از 
وقوع جرم توصیه هایی می شود، اما الزام آور کردن آن قانون می خواهد. 
این توصیه نیز به منظور پیشگیری از وقوع جرم انجام شده است. در 
مورد نصب دوربین در کلانتری ها نیز چنین مسئله ای صادق است. 

اگر برای کاری قانون وجود نداشته باشد نمی توان آن را الزام کرد.
در پرونده جیسون رضائیان کار خبرنگاری مطرح نیست

وی در مورد پرونده جیسون رضائیان گفت: در این خصوص هیچ 
بحثی مربوط به کار خبرنگاری مطرح نیست. خبرنگاران زیادی در 
ایران مشغول تهیه خبر هستند که تابعیت کشورهای دیگر را دارند. 

اما من از بیان جزئیات این پرونده از لحاظ قانونی معذورم.
تا آخر هفته حکم پرونده رضاییان صادر می شود

اژه ای ادامه داد: همانطور که اعلام شد آخرین جلسه دادگاه این 
پرونده برگزار شد و وکیل متهم گفت که قصد ارائه لایحه کتبی را 
دارد. فکر می کنم تا آخر این هفته حکم این پرونده صادر شود. در 
آن زمان شاید روشن تر بتوان در مورد پرونده صحبت کرد، اما باز هم 

نمی توان برخی جزئیات را گفت.
فروش زمین های هبه و وقف شده توسط شهرداری

خبرنگاری با اشاره به اینکه شنیده شده زمین هایی که به شهرداری 
وقف یا هبه شده توسط این نهاد فروخته شده است، پرسید که آیا 
سازمان بازرسی کل کشور می خواهد در این خصوص ورود کن که 
اژه ای پاسخ داد: اگر هر فردی در این مورد خبر بدهد و مستندات لازم 
را ارائه کند، قطعاً بررسی می کنیم. در مورد عملکردهای شهرداری 
سازمان بازرسی کل کشور می تواند ورود پیدا کند. البته بعید می دانم 
که موردی وقفی باشد و بی جهت فروخته یا واگذار شده باشد. اگر 
موردی هست از شما می خواهم که برای بررسی به قوه قضائیه اطلاع 

دهید.

اخبار
 امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 

بهره برداری از مذاکرات هسته ای 
برای تخریب دولت درست نیست

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: بهره برداری از موضوع 
مذاکرات برای کارکردهای حزبی، گروهی، جناحی و انتخاباتی یا تخریب دولت 

درست نیست.
احمد امیرآبادی فراهانی در نطق میان دستور روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی افزود: 
فداکاری دانشمندان هسته ای و تلاش تیم مذاکره کننده و مقاومت و ایستادگی، وحدت و 

یکپارچگی ملت ایران بر مدار ولایت باعث این موفقیت بوده است.
وی ادامه داد: مذاکرات هسته ای نرمش قهرمانانه این ملت برای دستیابی به اهداف 
کلان و بلندمدت کشور است و همان طور که رهبر معظم انقلاب فرمودند چه این متن 

تصویب شود و چه نشود سیاست های ما در قبال آمریکا تغییری نخواهد کرد.
به گزارش ایرنا، این نماینده مجلس با اشاره به طرح مباحثی در مورد ضرورت یا عدم 
ضرورت تصویب برجام از سوی مجلس شورای اسلامی در روزهای گذشته، اظهار کرد: آنچه 
روشن و مسلم است آن که بر اساس اصل 77 قانون اساسی کلیه اسناد و توافقنامه های 
بین المللی باید به تصویب مجلس برسد و این که برخی افراد اظهار می کنند اگر در مجلس 
تصویب شود برای دولت الزام آور است، باید متذکر شوم قوانین بسیاری در مجلس تصویب 

شده که توسط دولت ها اجرا نشده است.
فراهانی گفت: این که گفته می شود مقام معظم رهبری پرونده هسته ای را به شورای 
عالی امنیت ملی ارجاع فرمودند باید به این نکته دقت شود که رهبر معظم انقلاب مذاکرات 
را به شورای عالی امنیت ملی ارجاع فرمودند نه برجام را؛ و در سخنانی تاکید فرمودند متن 

فراهم شده باید با دقت ملاحظه و در مسیر قانونی پیش بینی شده قرار گیرد.
وی افزود: باید بر اساس اصول 77 و 125 نتیجه مذاکرات به مجلس ارایه شود و معنی 

ارایه مجلس بر اساس این دو اصل، تفسیر توافقنامه است.
این نماینده مجلس همچنین یادآور شد: در سالروز کودتای ننگین آمریکا- انگلیسی 
28 مرداد، آمریکا باید بداند که ملت ما او را دشمن اصلی ایران می داند و فریاد حمایت این 
ملت از مقاومت و ملت های مظلوم منطقه به ویژه یمن، بحرین، فلسطین، سوریه و عراق، 
افغانستان و لبنان روز به روز رساتر خواهد شد و روحیه استکبار ستیزی این ملت قوی تر 

و منسجم تر خواهد شد.
امیرآبادی فراهانی با تاکید بر این که ما مذاکره دو جانبه نخواهیم داشت، تصریح کرد: 
سیاست ما در مسایل مختلف با آمریکا 180 درجه بر خلاف هم است و بر این اساس مبارزه 

ما با استکبار و نظام سلطه تعطیل پذیر نیست.
وی، آمریکا را کامل ترین مصداق استکبار قلمداد کرد و افزود: ما در مقابل سیاست های 

ظالمانه و ددمنشانه دولتمردان آمریکا و سایر مستکبران عالم ایستادگی می کنیم.
این نماینده مجلس نهم تاکید کرد: ملت عزیز ایران به این نکته توجه دارند که اگر 
مقاومت ملت های منطقه در مقابل زیاده خواهی های آمریکا، رژیم صیهونیستی و 
تروریست های وابسته به آنها نبود و اگر راهبردهای امنیتی و اطلاعاتی ما به مرزهای 
دشمن نمی رسید، باید امروز شاهد درگیری نیروهای امنیتی-اطلاعاتی با تروریست ها در 

داخل مرزهای خودمان می بودیم.
فراهانی در ادامه سخنانش گفت:به نمایندگی ازمردم شریف، با ایمان و با بصیرتی سخن 
می گویم که درطول تاریخ همواره منشا بیداری و پشتیبان حق بوده اند؛ مردم ولایت 
مداری که با وجود تمام سختی ها و ناملایمت ها گوش به فرمان رهبر و مقتدایشان 
همواره در خط مقدم عدالت خواهی و ظلم ستیزی بوده اند و نشان دادند که انقلاب از 
چهار مردان قم و نه از زندان اوین شروع شده است و این مردم قم بودند که انقلاب کردند 

نه مفسدان اقتصادی.
وی از برخوردهای مسوولان قضایی با برخی مجرمان و متخلفان که بدون هیچ ملاحظه 
ای انجام شد، تشکر و اعلام کرد که مردم صبور، منتظر برخورد عادلانه دستگاه قضایی با 

دیگر متهمان و چپاولگران بیت المال هستند.
نماینده مردم قم درمجلس نهم از وزرای دولت یازدهم خواست تا نسبت به حل 
مشکلات اساسی قم از جمله پروژه های نیمه تمام مثل آب ، مترو، مونوریل و جاده های 
روستایی، آب شرب و گازرسانی روستاها و انتقال راه آهن و دکل های فشار قوی برق از 

داخل شهر قم و کمبود پزشک در روستاهای این شهر اقدام شود.
این نماینده مجلس نهم همچنین از وزیر ارشاد در خواست کرد تا درخصوص بیمه 

مداحان، فعالان قرآنی، خبرنگاران و هنرمندان اقدام کند.
وی از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم خواستار اهتمام ویژه برای بیمه کارگران 

ساختمانی و قالیبافان شد.

بیم و امید موحدی کرمانی 
نسبت به وحدت اصولگرایان

دبیر کل جامعه روحانیت مبارز گفت: به وحدت اصولگرایان هم امید داریم 
هم خوف.

آیت ا... موحدی کرمانی با اشاره به برگزاری انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در اسفند ماه امسال با اشاره به اینکه در گذشته امام خمینی)ره( در فصل انتخابات 
رهنمودهایی داشته اند، گفت: مقام معظم رهبری نیز در حال حاضر راهنمایی های جامع و 

کاملی را ارائه می کنند و ویژگی ها و شاخصه های مجلس خوب را تبیین می کنند.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: اگر مردم گوش شنوا داشته باشند مقام معظم رهبری 
شرایط یک نماینده خوب را بیان می کنند و ان شاءا... که مردم در این راستا به گوش باشند.

دبیر کل جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به این سوال که چقدر احتمال می دهید 
اصولگرایان در انتخابات پیش رو به وحدت و لیست واحد برسند، اظهار کرد: به وحدت 

اصولگرایان هم امید داریم هم خوف.

یك نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی: 

برخی نمایندگان، دولت را رقیب خود می دانند
یك نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با انتقاد از برخورد مجلس با وزیر 
اقتصاد، گفت: برخی نمایندگان دولت را رقیب خود می دانند پس تلاش می کنند 

تا دولت موفقیتی بدست نیاورد.
جلال جلالی زاده با اشاره به این که برخی نمایندگان برای دولت مانع ایجاد می کنند تا 
دولت موفق به حل مشکلات مردم نشود، اظهار کرد: متأسفانه این نمایندگان وامدار دولت 
قبلی و رقیب دولت فعلی بوده و چون از رقیب خود شکست خورده اند، برای دولت مشکل 

ایجاد می کنند.
وی در ادامه اظهار عقیده کرد: نمایندگان با تذکر، سوال و استیضاح سعی می کنند 
دولت را سرگرم کنند تا دولت نتواند وعده های خود را محقق کند زیرا آنها شکست دولت 
را موفقیت خود می دانند. با این که چند ماهی بیشتر از عمر نمایندگی آنها باقی نمانده ولی 

باز هم برای دولت مانع درست می کنند.
جلالی زاده درباره نحوه تعامل دولت با این نمایندگان خاطرنشان کرد: دولت در یک 
حالت می تواند تسلیم این نمایندگان شود که این اتفاق ممکن نیست زیرا در این شرایط 
این دولت، پشتوانه مردمی خود را از دست می دهد. در حالت دیگر دولت و وزرا باید با کمال 

شهامت در مجلس واقعیات را به مردم بگویند. به نظر من دولت باید راه دوم را برگزیند.
این فعال سیاسی ادامه داد: وزرا باید به مردم بگویند که دلیل این همه تذکر،  سوال و 

استیضاح نه ناتوانی وزرا بلکه رویکرد سیاسی نمایندگان است.
وی در پایان گفت: این نمایندگان چون در انتخابات شکست خورده اند و احتمال 
پیروزی آنها در انتخابات مجلس دهم هم ضعیف است برای دولت مشکل درست می کنند. 
موفقیت دولت در حل مشکلاتی که ناشی از عملکرد دولت قبلی و مجلس فعلی است، 

خوشایند این نمایندگان نیست.

با صدور بیانیه ای اعلام شد:

قدردانی201 نماینده مجلس 
از تیم مذاکره کننده

201 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای با تشکر از زحمات 
تیم مذاکره کننده هسته ای خواستار ارایه هرچه سریعتر برجام در قالب لایحه 

شدند.
در این بیانیه که در پایان جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی توسط 
ضرغام صادقی عضو هیات رییسه مجلس قرائت شد، آمده است: ما نمایندگان با توجه به 
وظیفه قانونی اعلام می کنیم از زحمات تیم مذاکره کننده هسته ای که تلاش وافری را در 

مذاکرات هسته ای داشته اند، سپاسگزاریم.
در ادامه این بیانیه آمده است: براساس اصول 77 و 125 قانون اساسی بررسی متن 
برنامه جامع اقدام مشترک یا برجام از وظایف قانونی مجلس شورای اسلامی و نمایندگان 

ملت است و مسلتزم ارایه اطلاعات و همکاری تمامی دستگاه های ذیربط است.
به گزارش ایرنا، این نمایندگان تاکید کرده اند ارایه متن برجام به مجلس می بایست در 
قالب لایحه ای از سوی دولت به مجلس باشد که ضروری است هرچه سریعتر به مجلس 

تقدیم شود.
همچنین در این بیانیه تصریح شده است: هرگونه اقدام داوطلبانه و شروع اجرایی توافق 
نامه به صورت موقت، دائمی یا الزامی قبل از تصویب مجلس شورای اسلامی و تایید شورای 

نگهبان وجاهت قانونی ندارد.

مانور رسانه ای شکایت؛ حربه تازه

احمدی نژادی ها برای مجلس چه برنامه ای دارند؟ 

سخنگوی قوه قضاییه:

مرتضوی به حبس و رد مال محکوم شد

یك نماینده مجلس:

نیازی به تصویب برجام در مجلس نیست
یك عضو فراکسیون اصول گرایان رهروان ولایت تاکید کرد که برجام نیازی به 
تصویب در مجلس ندارد و با تصویب در شورای عالی امنیت ملی منظور حاصل 

می شود.
 ایرج عبدی در نطق میان دستور در صحن علنی دیروز یکشنبه با تبریک میلاد حضرت 
معصومه)س(، روز دختر و گرامیداشت هفته کرامت، به بیان نکاتی در مورد توافق هسته یی 
پرداخت و گفت: وقتی مقام معظم رهبری فرمودند نرمش قهرمانانه یعنی قرار است رویکرد 
جدید در مساله ای خاص در کشور اتفاق بیفتد یا این که وقتی ایشان فرمودند سال همدلی 
و همزبانی یعنی نباید هر حرفی گفته شود.وی ادامه داد: وقتی رهبری فرمودند بر جریان 
کلیات توافق هستم یعنی نباید جزییات را جایگزین کلیات کرد یا این که ایشان وقتی 
فرمودند تیم مذاکره کننده امین و امانتدار است، یعنی عده ای حق ندارند آنها را به خیانت 

متهم کننند.
ایشان در جای دیگری فرمودند در شیرجه ده متری طبیعی است که پای شخص 
هم کمی خم شود منظور این است که در یک مذاکره سخت اگر پایی هم خم شده قابل 

اغماض است.
عضو هیات رییسه فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت در ادامه تاکید کرد: در این 
شرایط نمی دانم چرا عده ای به جای نقد منصفانه تخریب دشمنانه را انتخاب کردند و آنها به 

قیمتی با توافق مخالفت می کنند که سمت رژیم اشغالگر قدس را تقویت کنند.
عبدی ادامه داد: عده ای از همکاران حقوقدان در حالی معتقدند که دولت باید لایحه ای 
برجام را به مجلس ارائه کند که بر اساس آن نیز به اصل 77 قانون اساسی استناد می کنند 
باید گفت که ماهیت برجام از جنس اصل 110 قانون اساسی است و نیازی به تصویب در 
مجلس ندارد و منظور با تصویب در شورای عالی امنیت ملی حاصل می شود. وی ادامه داد: 
مگر حضرت امام )ره( در پذیرش قطعنامه 598 از مجلس نظر خواستند؟ به قول معروف 

سری را که درد نمی کند دستمال نمی بندند.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در بخش دیگری از نطقش ضمن درخواست از 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بازبینی مجدد در مورد مجازات اعدام برای مجرمین 
مواد مخدر گفت: اجرای اعدام نه تنها در کاهش جرایم مواد مخدر تاثیری ندارد بلکه باعث 
افزایش مشکلات متعدد اجتماعی برای خانواده های محکومین و برای جامعه خواهد شد. 

همچنین به جای نقش پیشگیری باعث افزایش جرایم ریز و درشت جامعه می شود.
وی با بیان این که شیوه فعلی مبارزه با مواد مخدر باعث کاهش مصرف مواد نمی شود 
افزود: این شیوه باعث ایجاد بازار پرسود برای مافیای مواد مخدر شده است و تاثیری در 
کاهش اعتیاد نداشته است.وی با بیان این که شیوه فعلی مبارزه با مواد مخدر باعث افزایش 
شدید آسیب های اجتماعی شده است، گفت: شیوه پذیرفته شده و علمی مقابله با آسیب های 

اجتماعی ناشی از مواد مخدر باید به گونه ای باشد که باید بهترین شیوه را انتخاب کرد. حال 
این که در شیوه فعلی بدترین روش انتخاب شده است.

لازم است موضوع تجدید نظر در شیوه مبارزه با مواد مخدر با قید فوریت در دستور 
کار مجلس و ستاد مبارزه با مواد مخدر قرار گیرد.این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با 
بیان این که معتادان زبانی برای مشکلات شان ندارند و افزود: 46 درصد از زندانیان کحشور 
مستقیما به علت جرایم مواد مخدر در زندان هستند و در 67 درصد دیگر علت تامه با اصل 
جرایم زندانیان مربوط به مواد مخدر است.به گفته وی بدمنظره شدن چهره شهر ها، پارک ها 
توسط معتادان خیابانی که با افزایش آسیب های اجتماعی در نهایت به سلامتی اجتماعی 
ناشی از مواد مخدر ضربه وارد می کند بنابراین عقل سلیم حکم می کند که چرخه مواد مخدر 

از دست سوداگران مرگ خارج شود و توسط حاکمیت و نهادهای مدنی مدیریت شود.
عبدی توضیح داد: مدیریت بدان معناست که معتاد تزریقی، هرویینی را تحت پوشش 
برنامه ای نگه دارنده نگه داشته شود. نه این که معتادان تبدیل به معتادان تزریقی شوند. در 
این زمینه پیشنهاد می کنم که مدیریت مصرف به ویژه در معتادان پرخطر و غیر قابل ترک 
از دست سوداگران مرگ خارج شود و مصرف شان به صورت منطقی از طرف دولت کنترل 
شود. آنها باید به صورت هوشمند دارای سهمیه باشند و از مراکز درمانی ضمن دریافت 

مشاوره سهمیه شان را دریافت کنند.

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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كه فرزند نخست او، دختر باشد.

دوشنبه - بیست و ششم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3793 روزنامه

تکذیب ادعای حضور سردار سلیمانی در روسیه
گفته می شود: نماینده ولی فقیه در سپاه در پاسخ به ادعای مقامات آمریکایی درباره حضور سردار 
قاسم سلیمانی در روسیه، گفت: این اظهارات فرافکنی مقامات آمریکایی برای دستیابی به اهداف شان است. 
حجت الاسلام والمسلمین علی سعیدی در نشست خبری صبح دیروز خود، اظهار کرد: وقتی سردار سلیمانی 
در ایران سخنرانی می کند مشخص است که وی در کشور روسیه حضور ندارد. وی همچنین درباره اتهام 
غرب به سپاه برای ساخت بمب اتم نیز گفت: سپاه یک تافته جدابافته از نظام نیست و نمی تواند بی توجه 
به سیاست های نظام تصمیم بگیرد. سیاست های نظام هم روشن است و بمب هسته ای در دکترین نظامی 

ایران وجود ندارد.

تجمع حدود 100 دلواپس هسته ای در مقابل مجلس
گفته می شود: صبح دیروز تعدادی از دلواپسان هسته ای در قالب گروه ها و تشکل های دانشجویی در 
مقابل مجلس شورای اسلامی تجمع کردند.  این تجمع کنندگان که حدود 100 نفر و عمدتاً هم خانم  بودند 

در مقابل مجلس تجمع و خواستار رد توافقنامه هسته ای از سوی مجلس شورای اسلامی شدند.

بازار خودرو در سراشیبی قیمت  
گفته می شود: فعالان بازار خودرو در سال های گذشته، اواسط مرداد ماه را به عنوان زمان پررونق بازار 
می شناختند و خرید و فروش خودرو در این زمان به اوج خود می رسید، این در حالی است که مرداد امسال 
بیشترین رکود را در بازار خودرو شاهد بودیم و معامله در این بازار به حداقل رسیده است. از سویی، هر ساله 
اواخر مرداد و اوایل شهریورماه میزان فروش خودرو با روندی کاهشی همراه می شود و اواخر شهریورماه کاهش 
60 تا 70 درصدی فروش را در این بازار شاهد هستیم. در این وضعیت، فعالان بازار معتقدند در شرایطی که 
دوره پیک فروش خودرو در بازار به کم فروش ترین زمان تبدیل شده است، نمی توان انتظار امیدبخشی نسبت 
به آینده بازار خودرو داشت. در این میان، قیمت خودروهای خارجی نیز در بازار با روندی کاهشی همراه شده 
است، به  ویژه که در مورد خودروهای چینی شاهد ایجاد شرایط فروش سهل تر و عرضه اقساطی خودروها 
هستیم. تخفیف 26 میلیون تومانی در عرضه برخی خودروهای چینی از جمله نمونه های این کاهش قیمت 
است. به  طوری که قیمت یک محصول شاسی بلند چینی اخیراً از 115 میلیون تومان به 89,5 میلیون تومان 

رسیده است.

حقوق شهردار تهران چقدر است؟
گفته می شود: حقوق و مزایای مسئولین و مدیران ارشد کشور همواره یک موضوع جذاب و البته سوالی 
است که معمولا با پاسخ روشنی روبرو نمی شود، شهرداران کلانشهر ها از جمله مدیرانی هستند که به واسظه 
نوع کار و سمت خود همواره مورد توجه رسانه ها و افکار عمومی قرار دارند و هر از گاهی بازار شایعات در مورد 
مسائل مالی و خانوادگی آنها داغ می شود. با این همه اگر به جزئیات ردیف های گزارش تفریغ بودجه سال 
9۳ نگاهی بکنیم ردیفی حقوق و مزایای در نظر گرفته شده و پرداخت شده شهردار تهران را به صورت شفاف 
اعلام کرده است. به گزارش خبرنگار بلدیه، در گزارش تفریغ بودجه سال 9۳ شهرداری تهران که از طرف 
شهرداری به صورت رسمی به شورای شهر ارائه شده نشان می دهد، محمدباقر قالیباف شهردار تهران در سال 
9۳ در مجموع 12۳ میلیون و 256 هزار تومان به صورت رسمی از شهرداری دریافت کرده است. بر اساس 
گزارش تفریغ بودجه سال 9۳، در این سال برای شهردار تهران 7 میلیون تومان در ماه حقوق درنظرگرفته 
شده بود که میزان پرداختی به محمدباقر قالیباف، 4 میلیون و 4۳8 هزار تومان بوده اما در بخش مزایا هم 
برای شهردار تهران 75 میلیون تومان مزایا در نظرگرفته شده بود که 70 میلیون تومان از آن پرداخت شده 
است. بر این اساس شهردار تهران در سال 9۳ در مجموع 12۳ میلیون و 256 هزار تومان دریافت کرده است.

جمع پایداری ها در کمیته امداد جمع می شود
گفته می شود: سه عضو حزب جبهه پایداری به عنوان مدیران ارشد کمیته امداد امام خمینی)ره( 
منصوب شدند. »سید محمد رضا حسینی«، »علیرضا عسگریان« و »میر هاشم موسوی« که اعضای 
شورای مرکزی حزب جبهه پایداری هستند در هفته های اخیر از سوی پرویز فتاح به عنوان مدیران 
ارشد کمیته امداد امام خمینی)ره( منصوب شده اند. با حکم فتاح، علیرضا عسگریان به عنوان »معاون 
اداری و مالی«، سید محمد رضا حسینی به عنوان »مشاور و مدیر کل حوزه ریاست« و میر هاشم 
موسوی »رئیس مرکز آموزش و پژوهش« کمیته امداد امام خمینی)ره( منصوب شده اند. لازم به ذکر 
است این سه نفر توسط صادق محصولی به شورای مرکزی پایداری معرفی شده و از مدیران وی در 
وزارت رفاه و تامین اجتماعی بودند. در دوران صدارت محصولی در این وزارتخانه علیرضا عسگریان 
معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی و سید محمد رضا حسینی مدیر کل حوزه وزارتی وزارت رفاه 

و تامین اجتماعی را بر عهده داشتند.

احتمال تغییر شرایط دریافت وام 80 میلیونی
گفته می شود: ابوالقاسم رحیمي انارکي عضو هیات مدیره بانک مسکن در پاسخ به پرسشي در خصوص 
اظهارات اخیر رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران مبني بر ارائه درخواست افزایش سقف وام مسکن از 80 
میلیون تومان به 120 میلیون تومان به بانک مرکزي گفت: بانک مسکن هیچ گونه درخواست افزایش سقف 
تسهیلات خرید یا ساخت مسکن به بانک مرکزي نداشته است. وی ادامه داد: وام مسکن فعلا تا پایان امسال 
همان 80 میلیون تومان باقي مي ماند و ممکن است براي سال آینده مجددا افزایش سقف وام را شاهد باشیم. 
وي در پاسخ به این سئوال که آیا احتمال حذف یا تعدیل برخي شرایط فعلي دریافت تسهیلات خرید یا 
ساخت مسکن با استفاده از صندوق پس انداز مسکن یکم بانک مسکن وجود دارد، اظهار کرد: در حال بررسي 
شرایطي هستیم که بر اساس آن برخي شرایط فعلي را به نفع مردم تعدیل کنیم که تا یکي دو هفته آینده 
شرایط جدید ابتدا به اطلاع وزیر راه و شهرسازي و رئیس کل بانک مرکزي و سپس در صورت تأیید به اطلاع 

عموم خواهد رسید.

2000خلبان جوان ایرانی مسافرکِشی می کنند
گفته می شود: کارشناس حمل ونقل هوایی با انتقاد از این که بخش هواپیمایی کشوری متولی ندارد، 
گفت: هم اکنون 2000 خلبان جوان کشور به عنوان سرمایه های آینده این مملکت یا خانه نشین شده اند یا در 
آژانس ها کار می کنندهوشنگ شهبازی اظهار کرد: هم اکنون 2000 جوان خلبان با سن 20 تا 25 سال در 
کشور داریم که یا خانه نشین شده اند یا راننده آژانس.وی تصریح کرد: هر کدام از این خلبانان 100 میلیون 
تومان هزینه کرده اند تا در مدت 5 سال توانسته اند گواهینامه خلبانی بگیرند.وی با تاکید بر این که این خلبانان 
سرمایه های ملی هستند، بیان کرد: خلبانان هواپیمای مسافری پس از 5 سال آموزش باید 15 سال کمک 

خلبان باشند و بعد از 20 سال خلبان می شوند.

  
نامحرمانه

لایحه شهرداری برای مجوز ایجاد ردیف هزینه در 
سازمان قطار شهری قم بابت فروش اوراق مشارکت 
قطار شهری یکی از موضوعاتی بود که در جلسه قبل 
از ظهر یکشنبه شورای اسلامی شهر قم توسط نایب 

رئیس شورای شهر مطرح شد.
با اشاره به  حسن بختیاری ضمن قرائت متن لایحه 
اینکه اوراق مشارکت قطار شهری قم به مبلغ ۳۳0 میلیارد 
تومان که از طریق مجوز بانک مرکزی در دو مرحله فروخته 
شده و مبلغ آن دریافت شده اظهار داشت: این اوراق توسط 
سندیکای تأمین سرمایه به فروش رسیده و تمام آن باید در 

مخارج مترو هزینه شود.
وی با اشاره به اینکه شهرداری در نظر دارد تمام حساب ها 
در زمینه مترو را تجمیع کند، گفت: طی این لایحه شهرداری 
مجوز افتتاح حسابی به این منظور را از شورا دریافت می کند.

کمیسیون برنامه و بودجه با این موضوع موافقت کرده 
بود تا ۳۳0 میلیارد تومان حاصل از فروش اوراق مشارکت به 

حساب سازمان قطار شهری برود.
اقتصادی  حمیدرضا بیطرفان، سرپرست معانت مالی 
شهرداری قم در پاسخ به یکی از اعضای شورای شهر که لزوم 
واریز پول به حساب سازمان قطار شهری را سئوال کرده بود، 
اظهار داشت: در این روش سازمان به عنوان عامل شهرداری 
عمل می کند و شهرداری نظارت خود را بر سازمان انجام 

می دهد.
وی ادامه داد: مسئولیت قانونی این موضوع با ناشر اوراق 
مشارکت است که شهردای است اما این کار سرعت عمل را 

بیشتر می کند.
سرپرست معاونت مالی اقتصادی شهرداری قم گفت: بر 
اساس صورت وضعیت هایی که سازمان اعلام می کند پول از 
حساب شهرداری به حساب سازمان می رود تا سازمان صورت 

وضعیت های را پرداخت کند.
وی گفت: شهردار قم تفویضی به مدیرعامل سازمان 
واگذار کرده و سازمان به عنوان عامل شهرداری قرار است 

عمل کند و مسئولیت قانونی شهرداری است.
زین العابدین قراچورلوی، عضو شورای اسلامی شهر قم نیز 

در این جلسه اظهار داشت: این کار حسنی دارد که موجب 
می شود نظارت روی موضوع بیشتر شود. در شرایط کنونی 
سازمان وقتی صورت وضعیت را به شهرداری می دهد به 

نوعی خودش را از روند اجرایی کار جدا می کند.
وی افزود: این روال خوبی است و راهی برای نظارت بهتر 
بر این مسئله چرا که مسئولیت پذیری سازمان را در امور مالی 

ارتقا خواهد داد.
نگرانی حسین فاکر، دیگر عضو شورای شهر درباره این 
لایحه این بود که اگر این پول به حساب سازمان برود ممکن 

است در منوریل هم هزینه شود.
باید دیوان محاسبات دخیل شود

محسن عابدینی پور از مخالفان این لایحه بود. وی درباره 
مشکلی که ممکن این روش به وجود بیاورد گفت: این اوراق 
را بر اساس ردیف های مندرج قانون بودجه دریافت شده و 

دولت در اصل و سود آن شریک است.
این عضو شورای شهر قم ادامه داد: هر تعهدی که ما برای 
دولت می گذاریم باید تحت نظارت و با موافقت نامه ها صورت 

بگیرد.  
عابدینی پور تأکید کرد: دستگاه اجرایی فقط شهرداری 
اوراق مشارکت قطار شهری را فقط شهرداری ها  است و 

می توانند بفروشند.
وی ابراز داشت: جا به جا کردن این پول در این حساب ها 
بدون موافقت نامه و نظر دیوان محاسبات حتما دچار مشکل 

خواهیم شد.
این عضو شورای شهر قم گفت: مسئله دیگر این است که 
اگر سازمان مستقیم عمل کند مشکلات مالیاتی هم ایجاد 

خواهد شد.
سرپرست معاونت اقتصادی شهرداری قم در واکنش به 
این ابراز نگرانی ها اظهار داشت: عامل ذی حساب که تعیین 
شده به این دلیل است که هزینه ها دقیقا در جای خودش 
از سازمان  را  اینکه ما صورت وضعیت  انجام شود ضمن 

می گیریم و بر اساس آن پول می دهیم.
وی با اشاره به اینکه این پول به هیچ وجه دولتی نیست و 
موافقت نامه برای وجوه دولتی است، گفت: اگر این پول دولتی 

بود خود بانک مرکزی حساب های خزانه را معرفی می کرد تا 
پول به حساب آنها واریز شود.

مسئولیت پذیری سازمان ها ارتقا یابد
شهردار قم هم در دفاع از لایحه خودش برای درگیر 
کردن سازمان قطار شهری در امور مالی مترو اظهار داشت: 
تا  متأسفانه سازمان هایی که در شهرداری تشکیل شده 
امروز نه عامل ذی حسابی داشته که بدانیم چه می کنند و 

مسئولیت پذیری ندارند.
سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اینکه ذی حسابی به 
روند هزینه این مبالغ نظارت می کند، گفت: برخی مشکلاتی 

که تا امروز وجود داشته به خاطر نبود ذی حسابی است.
وی ادامه داد: مدیرعامل فقط مسئول هزینه کردن نیست 

بلکه خودش در مدیریت امور مالی سهیم است.
شهردار قم افزود: ما با بانک ملی هم صحبت کرده ایم این 
روال هیچ مشکلی ندارد و سالیان دراز است در اصفهان این 

رویه را انجام می دهیم.
بالا  را  اضافه کرد: فقط مسئولیت پذیری سازمان  وی 
برده ایم و سازمان می داند که باید جواب داده و ما به آن 

نظارت خواهیم کرد.
وضعیت هایی  صورت  فقط  داشت:  اظهار  سقائیان نژاد 
پرداخت خواهد شد که بر اساس ردیف های بودجه خرج 
شده باشد و در این روش سازمان شخصیت خودش را پیدا 

خواهد کرد.
مسئله  ملی  بانک  با  اولیه  تفاهم نامه  در  افزود:  وی 
بازپرداخت دولت تعیین تکلیف شده و تنها سود شرکت 

تامین سرمایه بیش از سهم 50 درصد به عهده ما است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم هم در 
این زمینه گفت: قانونی دولت در مجلس تصویب کرده تا 
به قطار شهری کمک کند. در این قانون 50 درصد اوراق 
مشارکت را شهرداری و 50 درصد را دولت پرداخت می کند.

حجت الاسلام سید محمد آتش زر اضافه کرد: پرداخت 
پول فقط به این شرط صورت می گیرد که امین بانک هزینه ها 

را تایید کند و نیازی به موافقت نامه نیست.
در نهایت پس از این بحث ها و اعلام نظرها این لایحه 
تصویب شد اما عابدینی پور همچنان اعتقاد داشت شهرداری 
در زمان دریافت سهم دولت در اصل و سود اوراق دچار 

مشکل خواهد شد.
لزوم تملك بر اساس اولویت ها

در ادامه جلسه مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون 
امور زیربنایی شورای شهر به ارائه گزارشی از جلسه این هفته 

کمیته تملک پرداخت.
وی گفت: در کمیته تملک دیروز 18 بند داشتیم که 14 

اولویت دوم شهرداری بود و 4 مورد اولویت اول بود.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم 
عنوان داشت: این تذکر را به شهرداری دادیم که موادی که 
به کمیته تملک می آید بیشتر اولویت اول شهر باشد تا بتوانیم 

منابع مالی را تا پایان سال مدیریت کنیم.
وی با اشاره به مشکلاتی که مردم برای فروش املاک 
در مسیر دارند افزود: گاهی مجبوریم املاکی را خارج از 
اولویت های پیش بینی شده خریداری کنیم اما روند نباید 
طوری باشد که اولویت ها فراموش شده و بیشتر تملکات در 

پروژه های دیگر صورت بگیرد.

یادداشت

اخبار

آزادگان تجسم عینی 
صبر ظفرمندانه

26 مرداد بیست و پنجمین سالروز ورود 
آزادگان سرافراز به میهن اسلامی که دوران 
اسارت را با بردباری مثال زدنی خود به بند 

کشیده و تجسم عینی و الگوی صبر و استقامت ظفرمندانه هستند، موسم 
مبارکی است که در آن طلوع دوباره ستاره صبح امید را در آسمان انتظار به 

نظاره بنشینیم.
سیادت هر ملتی ارتباط مستقیم به تلاش و صبر و استقامت آن ملت در 
برابر مشکلات و مصائب دارد و ملت بزرگ ایران نیز که همواره آماج تیرهای 
سهمگین کید و کین دشمنان و بدخواهان نظام اسلامی بوده، با وجود فرزندان 
صبور خود چون آزادگان سرافراز که سال های متمادی از عمر شیرین خود 
را در دوران پرمشقت اسارت دشمن بعثی سپری نمودند و همپای همرزمان 
شهید خود و ایثارگران عزیز حماسه های جاویدان خلق کردند، همواره 

صدرنشین ملت های آزادیخواه جهان است.
آزادگان هشت سال دفاع مقدس در دوران اسارت در زیر شکنجه های 
رژیم بعث عراق همانند شمعی غریبانه، مظلومانه و شجاعانه سوختند و روشنی 
افروختند . آنها با صبر جمیل برگرفته از سیره عقیله بنی هاشم حضرت زینب 
کبری )س(، برای جامعه امروز و بخصوص نسل جوان، پیام آور بردباری و 
استقامت ظفرمندانه در برابر دشمنان پیدا و پنهان شدند و در سومین موسم 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی و سال های دفاع مقدس، در روز 26 مرداد 
سال 69 در آسمان انتظار ملت بردبار ایران اسلامی همچون ستاره صبح امید، 

دگرباره درخشیدند.
هر چند به ظاهر جسم آزادگان در اسارتگاه های دشمن به بند کشیده شد، 
اما هیچ گاه منش و اندیشه و عزم جزم آنان در بند اسارت دشمنان نیفتاد و 
همچون سفیری توانمند برای آرمان های اسلام و امام و افتخاری بزرگ برای 

ملت سرافراز شدند.
امروز پس از گذشت ربع قرن از 26 مرداد سال 1۳69 سالروز بازگشت 
نخستین کاروان آزادگان، واکاوی این نکته از آن دوران پرافتخار ضروری است 
که همدلی، وفاق، اخوت، مهرورزی توام با صبر و استقامت همه گروه ها و آحاد 
جامعه در ظل رهنمودهای ولایت، نیاز امروز و زمینه ساز فتح و پیروزی بر 
مشکلات جامعه و صعود به قله های تعالی است همانگونه که آزادگان عزیز با 
همین روحیه جهادی خود و در سایه امید و ایمان و اتکال به خداوند، بر سخت 
ترین مشکلات دوران اسارت فائق شده و خود و خانواده صبورشان از امتحان 

الهی سربلند بیرون آمدند.
یاد و خاطره شهدای هشت سال دفاع مقدس بخصوص آزادگان شهید و 
سید آزادگان حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر ابوترابی فرد را گرامی 
داشته و با تبریک این روز بزرگ به قریب 600 آزاده استان قم و خانواده های 
معززشان، اطمینان داریم که روح آزادگی ملازم همیشگی ملت سرافراز ایران 
اسلامی بوده و هست و این روحیه عزتمند، در قاطبه آزادگان سرافراز، تجلی 
یافته است و به یقین عزت و سرافرازی آزادگان عزیز، این الماس های درخشان 
بخاطر حقانیت راهی است که رفته اند و پای دفاع از ارزش های اسلامی، 

جوانمردانه ایستاده اند.
* مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

مدیرکل بهزیستی استان قم تاکید کرد:

ضرورت مطالبه 3 درصد استخدام 
معلولین در دستگاه های اجرایی

استخدام  درصد  مطالبه 3  بر  قم،  استان  بهزیستی  مدیرکل 
معلولین در دستگاه های اجرایی تاکید کرد و گفت: اولویت کاری ما 
رسیدگی به مددجویان است و امیدواریم بتوانیم با خدمت راستین از 

عهده وظائف خویش سربلند بیرون آییم.

دکتر رضا سلیقه اظهارداشت: ساماندهی آمار و اطلاعات، افزایش پوشش 
طرح های غربالگری پیشگیری، رسیدگی و پاسخگویی به درخواست ها و 
مطالبات مراجعان و کاهش مراجعه حضوری مددجویان از راه های دور به ستاد 
بهزیستی و نظارت بیشتر بر واگذاری پرونده های توانبخشی از جمله مواردی 

است که باید به طور جدی مدنظر قرار گیرد.
وی در ادامه افزود: استفاده از توانمندی تمامی معلولان در سطح استان 
در عرصه های مختلف علمی، ورزشی، فرهنگی و ... الزامی است که با توجه 
به سیاست های سازمان بهزیستی بنا داریم با میدان دادن به معلولین در 
عرصه های مختلف آنان را خود کفا کنیم تا مثل دیگر افراد جامعه بتوانند از 
فرصت های طلایی بهره کافی را ببرند. وی بر ضرورت ایجاد حساسیت در بین 
مسئولان دستگاه های اجرایی، نهادهای مختلف و سازمان ها تاکید و تصریح 
کرد: مسئولان همچنین کارشناسان سازمان های نظارتی و بازرسی سراسر 
کشور بر چگونگی سهم سه درصدی معلولان نظارت بیشتری اعمال کنند تا 

این موضوع در جامعه نهادینه شود.
وی با بیان اینکه نه تنها در استخدام های رسمی بلکه در قراردادهای 
موقت، کار معین و سایر انواع قرارداد کار باید به معلولان و ضرورت جذب و 
به کارگیری آنها توجه کنیم، خاطرنشان کرد: علاوه بر استخدام های رسمی در 
سایر قراردادهای کار باید به این قشر توجه کنیم تا آنها نیز بتوانند در امور کاری 

خود با آرامش خاطر فعالیت های خود را ادامه دهند.
سلیقه در پایان با اشاره به اینکه از همه ظرفیت های موجود برای ایجاد 
اشتغال و فراهم کردن بسترهای لازم جهت فعالیت اقتصادی و درآمدزایی 
برای معلولان استفاده می شود، گفت: ما باید بیش از بیش از توانایی و تخصص 
معلولان استفاده حداکثری نماییم و دستگاه های اجرایی باید نگاه خود را 
نسبت به جامعه معلولین عوض نمایند و به این عزیزان اطمینان بیشتری 
داشته باشند زیرا ما همیشه گفته ایم که معلولیت ممنوعیت نیست بلکه 
محدودیت است و بسیاری از معلولین دارای ایده ها و تفکرات خوبی هستند 
که می توانند با ارائه توانمندی های خود کمک حال دستگاه های اجرایی 

باشند.

مدیرعامل بنیاد بین المللی امام رضا )ع(:

مجمع جهانی خادمان فرهنگی رضوی 
تشکیل می شود

مدیرعامل بنیاد بین المللی امام رضا )ع( از تشکیل مجمع جهانی 
خادمان فرهنگی رضوی خبر داد.

به گزارش ایرنا، سیدجواد جعفری روز یکشنبه در آیین افتتاحیه جشن 
های دهه کرامت در حرم مطهر حضرت معصومه )س( افزود: تشکیل این 
مجمع در دستور کار قرار گرفته است و در این راستا از بیانات مراجع و علما به 

عنوان چراغ راه استفاده خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه جشنواره بین المللی امام رضا )ع( در سراسر کشور 
۳1 دبیرخانه دارد گفت: جشنواره امام رضا )ع( از زمان شکل گیری همزمان 
با ولادت حضرت معصومه )س( و امام هشتم شیعیان با هدف تقویت نشاط 
ورزی توام با آموزه های رضوی در جامعه فعالیت خود را آغاز کرد. مدیرعامل 
بنیاد بین المللی امام رضا )ع( افزود: خادمان و خدمتگذاران این دو بارگاه 
ملکوتی اقدامات بی نظیری را برای فراهم کردن فضای با نشاط و معنوی 
در دهه کرامت انجام می دهند. وی ادامه داد: برگزاری این جشنواره تقویم 
ناشناخته ای از رویدادهای فرهنگی را رقم می زند و رویش آن در دهه کرامت 
بی بدیل است. وی با اشاره به اینکه شورای هماهنگی دهه کرامت در سال 
1۳86 آغاز به کار کرد گفت: دهه کرامت به عنوان یک نهاد پربرکت به 
رسمیت شناخته شده است و دامنه فعالیت آن با برگزاری جشنواره امام رضا 
)ع( در عرصه بین المللی نیز گسترده شده است. جعفری افزود: برنامه های 
این جشنواره به تعامل و همکاری سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، مجمع 

جهانی آل بیت و جامعه المصطفی صورت می گیرد.

گزارشی از یکصد و سی و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم:

سازمان قطار شهری زیر ذره بین شهرداری

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در 
رشته های  حسابداری –  معماری کامپیوتر  در سال 

95-94 ثبت نام
 بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه، 
جنب قنادی آرش پلاك 12

تلفن: 37747612- 7743451
09127496844  

احمد حسینی

جمع  در  قم  انتظامی  فرمانده 
خبرنگاران و عکاسان رسانه های این 
استان، گفت: ارتباط پلیس قم با جامعه 
فراسازمانی  ارتباط  یك  ای،  رسانه 

است.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار 
خانه  از  بازدید  ضمن  مجتبایی  کاظم 
مطبوعات استان قم، در جلسه تعاملی با 
عکاسان و خبرنگاران خبرگزاری ها و پایگاه 
های خبری تحلیلی استان قم، اظهارداشت: 
همه ما یک هدف مشترک داریم که آن 
دفاع از ارزش های نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران است.
وی با اشاره به اینکه پلیس، عکاسان 
و دیگر اقشار جامعه هرکدام مسوولیت و 
وظیفه مشخصی دارند، عنوان داشت: هدف 
انقلاب اسلامی  ارزش های  از  همه دفاع 

است، پس ابتدا باید به خوبی آن را شناخته و به منظور 
تحقق این امر تلاش کنیم.

فرمانده انتظامی استان با تاکید بر اینکه در مسیر رسیدن 
به هدف مشترک، باید موضوعات شخصی و خودرایی را کنار 
گذاشت، افزود: در دفاع از ارزش ها و تحقق اهداف مشترک، 

ممکن است سختی ها و مشکلات مختلفی برای انسان ایجاد 
شود که باید استقامت و حوصله داشته و آستانه صبر و تحمل 

خود را بالا ببریم.
مجتبایی دربخش دیگری از سخنان خود، بیان داشت: 
ناجا بیش از 40 ماموریت رسمی دارد و هزاران نفر در این 
نیرو در عرصه ها و ابعاد مختلف تلاش و خدمتگذاری می 

احساسات  کنترل  بر  ادامه  در  وی  کنند. 
درونی و رعایت قوانین اجتماعی، انسانی و 
اخلاقی توسط افراد جامعه و به خصوص 
و  تاکید  عکاسان  و  خبرنگاران  پلیس، 
خاطرنشان کرد: اگر بی نظمی، بی توجهی یا 
موضعی برای شخصی به وجود می آید، نباید 
آن را به تمام جامعه فهیم خبری و یا تمامی 
کارکنان نهاد مقدسی مانند نیروی انتظامی 

تعمیم داد.
تعامل  و  ارتباط  قم  انتظامی  فرمانده 
از  فراتر  را  ای  رسانه  با جامعه  قم  پلیس 
مسوولیتهای قانونی و فراسازمانی و در قالب 
دوستی و رفاقت عنوان کرد و گفت: این 
قبیل جلسات و نشست ها برای فرماندهی 
انتظامی استان از اهمیت فراوانی برخوردار 
است و دریافت نظرات شما، پلیس را در 
هرچه بهتر انجام دادن وظایف و مسئولیت 

های خطیرش یاری می کند.
مجتبایی با بیان اینکه پلیس قم خالصانه و مظلومانه 
در خدمت جامعه است، ابراز امیدواری کرد: در کنار هم 
و پشتیبان هم برای رسیدن به اهداف بلند نظام مقدس 

جمهوری اسلامی و حفظ ارزش های آن گام برداریم.

 فرمانده انتظامی استان قم:

ارتباط پلیس قم با جامعه رسانه ای فرا سازمانی است

های  پایانه  سازمان  عامل  مدیر 
برپایی  از  قم  شهرداری  مسافربری 
مراسم نمادین استقبال از زائرین شهر 
کریمه اهل بیت )س( در سالروز میلاد 
با سعادت حضرت فاطمه معصومه )س( 

خبر داد.
اظهار داشت:  ابوالفضل مستقیمی 
این مراسم در عوارضی قم – تهران با 

حضور خادمین محترم آستانه مقدسه 
حضرت فاطمه معصومه )س( و مدیران 
عامل سازمان تاکسیرانی و اتوبوسرانی 
شهرداری قم و پرسنل خدوم سازمان 
قم  شهرداری  مسافربری  های  پایانه 

برگزار شد. 
وی افزود: به مناسبت میلاد حضرت 
شربت،  با  زائرین  از  )س(  معصومه 

شیرینی، شکلات و اهداء شاخه های 
گل توسط مدیران حمل و نقلی استان 

پذیرایی و استقبال به عمل آمد.
تکریم  کرد:  تصریح  مستقیمی  
مسافرین شهر مقدس قم و خدمت به 
زائرین شهر کریمه اهل بیت )س( برای 
ما افتخار و توفیقی است که از بانوی 

کرامت به ما نائل گردیده است. 

به همت سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم صورت گرفت:

آئین استقبال از زائرین شهر کریمه اهل بیت )س( در ورودی شهر


